
روزنامه

تبدیل  درباره  رهبری  معظم  مقام  دستور  و  توجه  حسن 
شهرستان قم به استان، سبب شد تحولات مثبتی در خاستگاه 
انقلاب پدید آید و فرصت مناسبی برای توسعه آن فراهم شود.. 
اکنون و پس از گذشت بیش از دو دهه، دو شهرستان جدید 

اینکه چه عواملی به  شکل  به استان قم اضافه شده است. 
پیامدهایی  چه  تصمیم،  این  و  شد  منجر  تصمیم  این  گیری 
دارد، موردبررسی قرارداده ایم. استاندار قم با اشاره به تاسیس 
آثار  از  گفت:  قم  آباد  جعفر  و  کهک  جدید  های  شهرستان 

گرهی که دولت آن را باز کرد؛

چگونگی ایجاد دوشهرستان 
جدید دراستان قم
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نظر مراجع تقلید درباره زکات فطره سال ۱4۰۰

 

عاون مرکز بهداشت استان قم گفت: تاکنون ۶ هزار سالمند در قم، واکسن کرونا 
دریافت کردند. محمدتقی سلطانی دیروز در چهل و پنجمین جلسه شورای اطلاع رسانی 
و مدیریت جو روانی ستاد مبارزه با کرونا در سالن کرامت استانداری اظهار داشت: پیک 
کرونا در استان دارای روند نزولی است، اما همچنان باید مراقب بوده چراکه آمار فوتی 
افزایش دارد.   مدیر آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت استان قم با بیان اینکه از 21 
بهمن ماه سال گذشته تاکنون 22 هزار دوز واکسن به گروه های هدف در قم تزریق شده 
مراقبت،  رهگیری،  شامل  سلیمانی  شهید  طرح  پنجم  گام  کارهای  در  افزود:  است 

معاون مرکز بهداشت استان قم:

۶ هزار سالمند قمی واکسن کرونا دریافت کردند

                  فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای)نوبت اول(

شهرداری قنوات
 در نظر دارد مناقصه عمومی به شرح ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای 

از بین تامین کنندگان دارای صلاحیت برگزار نماید. 

1-  تضمین شـرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه 
نقد به حساب شبا به شماره     IR100170000003100001583007  بانك ملی 
شعبه حاجی آباد لکها قم ارائه گردد. سپرده نفرات اول و دوم تا زمان انعقاد قرارداد 
با برنده مناقصه، نزد شهرداری باقی خواهد ماند. ضمناً برنده مناقصه حق انصراف 

ندارد و در صورت انصراف سپرده او به نفع شهرداری ضبط می گردد.
 ۱4۰۰/۰2/25 و   ۱4۰۰/۰2/2۱ تاریخ  درنشریات  مناقصه  انتشار  تاریخ   -2
می باشد. مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه : تا ساعت ۱4/۰۰ روز  سه شنبه 
تاریخ  1400/02/28 مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت ۱4/۰۰ روز   شنبه   تاریخ  
1400/03/08 که می بایست پاکت پیشنهادات  با درج نشانی کامل و شماره تلفن و 

همچنین نام پروژه به واحد فنی شهرداری قنوات تحویل گردد.
3- زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت ۱2/۰۰ روز  یک شنبه  تاریخ  ۱4۰۰/۰3/۰9  
پیشنهادات فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، 

چك شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
4- هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه خواهد بود و شهرداری در رد یا 

قبول پیشنهادات مختار است.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص 

اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها :
 آدرس: استان قم – شهر قنوات- خیابان امام خمینی )ره( – دفتر فنی شهرداری

  تلفن: 025-33224444-5

روابط عمومی شهرداری قنوات

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: اجرای امینانه 
نیت وقافان اصلی اساسی در سازمان اوقاف محسوب می شود 
و هیچ کس حتی رهبر معظم انقلاب دخل و تصرفی در این 
زمینه ندارند.  حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در 

ویژه برنامه »تسبیح سحر« از جوار حرم مطهر امامزاده جعفر 
شهید)ع( به صورت زنده روی آنتن سیمای مرکز قم رفت اظهار 
کرد: در مسئله وقف با ساحت های مختلفی مواجه هستیم که 

شامل معنوی، فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی است.
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

اجرای امینانه نیت واقفان اصل اساسی 
در سازمان اوقاف است
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معاون سیاسی وامنیتی استاندار قم اعلام کرد:

ممنوعیت ورود خودروهای
 غیربومی به قم 

این طرح از امروز تا پایان روز شنبه اجرا می شود
تمام ورودی های قم مسدود می شود

استاندارقم: 
تاسیس شهرستان های جدید موجب تحولات زیربنایی می شود

 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از احداث خط اتوبوس BRT بلوار آیت الله بروجردی 
 BRT تا پایان سال خبر داد. عباس حلوایی زاده با اشاره به برنامه ریزی برای تکمیل خط
بلوار آیت الله بروجردی در سال جاری اظهار داشت: این پروژه از سال قبل آغاز شده است 
و در سه فاز حدفاصل انسجام تا میدان مرجعیت، از مرجعیت تا تقاطع مدافعان سلامت 
و در نهایت تا پردیسان در بلوار آیت الله بروجردی اجرایی می شود. معاون فنی و عمرانی 
شهرداری قم با بیان اینکه حداقل عرض بلوار آیت الله بروجردی، 70 متر شامل مسیر 
دوچرخه، پیاده راه، مسیر فضای سبز، انهار طرفین و سواره رو بوده و یک مسیر نیز برای 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

احداث خط اتوبوس BRT بلوار آیت الله بروجردی 
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مدیرکل دادگستری استان قم مطرح کرد :

7هزار نفر شاکی ۶ پرونده  بزرگ کلاهبرداری اقتصادی

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: احداث بوستان و موزه 
آب در دست اقدام است و ساختمان آن طراحی شده و با حضور 
بخش خصوصی و طرحی مشارکتی، محوطه سازی تا پایان سال به 
اتمام می رسد، در این پروژه 18 هزار مترمربع فضای سبز کاشته 
شده است. علیرضا اقبالیان با اشاره به اقدامات انجام شده و در 
دست اقدام در سطح منطقه پنج شهرداری قم اظهار داشت: 
مقدس  مسجد  منطقه،  این  در  شاخص  ظرفیت های  از  یکی 
جمکران، شوارع و معابری که به هسته مرکزی شهر و مسجد 
پنج  منطقه  مدیر  است.  می شود،  منتهی  جمکران  مقدس 

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: این نهاد برای جمع آوری 
زکات فطره، کفارات و نذورات در روز عید سعید فطر آماده است.

مهدی پهلوانی ضمن عرض آرزوی قبولی طاعات و عبادات 
مومنین روزه دار با اشاره به فتاوای مراجع عظام تقلید مبنی بر 
امکان پرداخت زکات فطره به سازمان بهزیستی، افزود: سازمان 
بهزیستی استان قم به عنوان واسطه خیر بین نیازمندان واقعی 
و جامعه هدف خود و خیرین و مردم نوع دوست استان همچون 
نذورات  و  کفارات  فطره،  زکات  دریافت  آماده  گذشته  سنوات 
مردمی است و طبق هماهنگی صورت گرفته از طریق استانداری 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم  خبرداد:

احداث بوستان »آب« تا پایان سال
مدیرکل بهزیستی استان قم اعلام کرد:

بهزیستی آماده دریافت زکات فطره 
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آگهی ثبت نام کاندیداهای هیئت مدیره هشتمین دوره انتخابات سازمان نظام پزشکی جمهوری اسلامی ایران
بدینوسیله به اطلاع کلیه کادر پزشکی مشمول ماده 4 قانون 
سازمان نظام پزشکی میرساند هشتمین دوره انتخابات سازمان 
به طور   1400/04/25 مورخه   روز جمعه  در  پزشکی  نظام 
همزمان در سراسر کشور برگزار خواهد شد، لذا متقاضیان ثبت 
نام در هیات مدیره شهرستانهای واجد شرایط میتوانند از تاریخ 
1400/02/30 لغایت 1400/03/05 با توجه به شرایط ذیل 
و در دست داشتن مدارک لازم به هیات های اجرائی انتخابات 

شهرستان های خود مراجعه و ثبت نام نمایند. 
شرایط انتخاب شوندگان هیئت مدیره نظام پزشکی  به استناد 

ماده 23 قانون سازمان نظام پزشکی به شرح ذیل :
1-تابعیت دولت جمهوری اسلامی ایران 

2-نداشتن فساد اخلاقی و مالی 
3-داشتن حسن شهرت اجتماعی و شغلی در عمل به اجرای 

اصول پزشکی و رعایت اخلاق و شئون پزشکی
4-داشتن حسن شهرت در تعهد عملی به احکام دین مبین 

اسلام و و فاداری به قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 

تبصره : اقلیت های دینی مصرح در قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران تابع احکام دین اعتقادی خود میباشند. 

5-دارا بودن حداقل سه سال سابقه عضویت در سازمان نظام پزشکی 
6-عدم عضویت در هیئت های نظارت و اجرائی 

مدارک لازم جهت ثبت نام داوطلبین در هیئت مدیره ها :
1-  فتوکپی شناسنامه )تمام صفحات دو نسخه(

2-  تصویرکارت ملی
3-  6 قطعه عکس 4*3 

4-  تصویر کارت عضویت معتبر در سازمان نظام پزشکی که برابر 
اصل شده باشد. 

5-  تکمیل پرسشنامه داوطلبی عضویت هیئت مدیره سازمان 
نظام پزشکی 

6-  تائیدیه 3 سال سابقه عضویت در سازمان نظام پزشکی 
ستاد مرکزی اجرایی
هشتمین دوره انتخابات سازمان نظام پزشکی 
جمهوری اسلامی ایران

آگهی دعوت از نامزدهای عضویت در هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم

هیأت اجرایی انتخابات هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم

نظربه اینکه نهمین دوره انتخابات هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان قم در اواخر شهریورماه-  اوایل مهرماه توسط هیات 
اجرایی انتخابات برگزار خواهد شد، لذا بدینوسیله از کلیه علاقه مندان 
حائز شرایط نامزدی دارای پروانه اشتغال بکار معتبر مهندسی در یکی 
از رشته های اصلی معماری، عمران، تاسیسات مکانیکی، تأسیسات 
مندرج  شرایط  واجد  که  نقشه برداری  و  ترافیک  شهرسازی،  برقی، 
 59 ماده  و  ساختمان  کنترل  و  مهندسی  نظام  قانون   11 درماده 
آئین نامه اجرایی آن بشرح زیربوده و علاقه مند به عضویت در هیأت 
مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان هستند دعوت میشود 

با در دست داشتن: 
1( اصل و تصویر مصدق پروانه معتبر اشتغال به کار مهندسی

2( اصل و تصویر مصدق کارت یا گواهی معتبر عضویت در سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان

3( اصل و تصویر مصدق مدارک تحصیلی در رشته اصلی )مبنای 
صدور پروانه اشتغال به کار مهندسی(

4( اصل و تصویر مصدق تمام صفحات شناسنامه
5( اصل و تصویر مصدق کارت ملی

6( دو قطعه عکس 4×3
7( تصویر مصدق نامه استعفا و برگ پذیرش آن برای بازرسان/ اعضای 

شورای انتظامی استان
8( گواهی عدم سوء پیشینه کیفری

9( گواهی عدم اعتیاد به مواد مخدر از آزمایشگاههای مورد تأیید هیأت 
اجرایی و دستگاه نظارت استان

از تاریخ 1400/3/1الی 1400/3/31 در ساعات اداری به دبیرخانه 
هیأت اجرایی انتخابات واقع در اداره کل راه و شهرسازی به آدرس 

ابتدای آزادراه  قم - تهران  مراجعه و ثبت نام نمایند.
به  و  نمی باشد  تمدید  قابل  وجه  هیچ  به  فوق  مدت  است  بدیهی 
درخواستهای ناقص یا درخواست هایی که پس از اتمام مدت مذکور 
و درخواستهایی که نامزد عضویت در هیأت مدیره دارای شرایط لازم 
داده  اثر  ترتیب  نمی باشد  مرتبط  رشته های  در  تحصیلی  مدرک  یا 

نمی شود.
در  از شرایط عضویت  بیشتر  اطلاعات  »علاقه مندان جهت کسب 
هیأت مدیره به محل دبیرخانه هیأت اجرایی و یا به سایت سازمان نظام 

مهندسی ساختمان استان قم مراجعه نمایند«

شناسه آگهی 1133028 
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

اجرای امینانه نیت واقفان اصل اساسی در 
سازمان اوقاف است

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: اجرای امینانه نیت وقافان اصلی 
اساسی در سازمان اوقاف محسوب می شود و هیچ کس حتی رهبر معظم انقلاب دخل 

و تصرفی در این زمینه ندارند.
 حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در ویژه برنامه »تسبیح سحر« از جوار 
حرم مطهر امامزاده جعفر شهید)ع( به صورت زنده روی آنتن سیمای مرکز قم رفت 
اظهار کرد: در مسئله وقف با ساحت های مختلفی مواجه هستیم که شامل معنوی، 

فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی است.
وی افزود: کسی که وقفی انجام می دهد، دارای نیت و ارتباطی بین خود و خدایش 
است، معنویت درونی او را به این کار واداشته که مالکیت مادی خود را در ارتباط با 

موضوعی وقف کند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه وقف دارای سه مبنای خود 
دوستی، غیر دوستی و خدادوستی است گفت: کسانی که وقف می کنند نوعی رضایت 
درونی را احساس می کنند که همان مبنای خوددوستی است، این مبنا هر چند دارای 

وجهه دینی نیست اما اشکالی هم ندارد و مغایر با مبانی اسلامی محسوب نمی شود.
وی ادامه داد: مسئله غیردوستی هم در بین معتقدان به دین مطرح است و هم 
کسانی که هیچ اعتقادی به مبدأ و معاد ندارند زیرا این یک روحیه بشردوستی و 

نوع دوستی همگانی است.
اسکندری با بیان اینکه خدادوستی ناب ترین مبنای وقف محسوب می شود گفت: 
انجام می دهد، هم بحث  و خوشنودی خداوند کار خیری  برای رضا  انسان  اینکه 
خوددوستی و غیردوستی را دارد و هم با هدف و انگیزه ای والاتر یعنی کسب رضایت 

پروردگار خویش اقدام به کار خیر که وقف یکی از نمادهای بارز آن است می کند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به نیت های مختلف وقف در طول تاریخ 
عنوان کرد: مثلا کسانی که برای اقامه عزای حسینی موقوفات بسیاری از خود بجا 
گذاشته اند، برای رضای خدا این کار را کرده اند زیرا می دانند قیام حسینی در راستای 
اهداف الهی بوده است، ساخت مسجد و مدرسه و دیگر اموری که به نفع اسلام و 

جامعه است هم همین ویژگی را دارد.
وی ساحت فرهنگی وقف را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: مسائل فرهنگی 
اهمیت زیادی دارند به خصوص اینکه اگر با مباحث مذهبی آمیخته شوند همچنین 
فعالیت های قرآنی هم دارای گستره وسیعی هستند که وقف کمک زیادی به توسعه 
اینگونه اقدامات می کند. اسکندری با بیان اینکه در مدیریت جدید سازمان اوقاف، 
عرصه اقتصادی وقف فعال شده است گفت: سرمایه گذاری در بخش های مختلف 
زیرا بسنده کردن  اقتصادی گسترده ای پیش بینی شده است  اقدامات  موقوفات، 
به موقوفات به شکل حاضر نمی تواند پاسخگوی نیازهای جامعه باشد بلکه باید با 
سرمایه گذاری روی آنها، به درآمدزایی بیشتر رسید و بر این اساس امانتدار بهتری برای 
موقوفات باشیم و بتوانیم از این درآمدها، در راستای خدمت بیشتر به دین و جامعه و 
بر اساس نیت واقفان استفاده کنیم. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم تصریح 
کرد: امروز نیازهای جامعه تغییر کرده اند و نیاز است که نیت های وقف هم متناسب 
با این نیازها تغییر کنند. وی ادامه داد: نگاه به وقف گاهی اوقات نگاه نازلی است و به 
همین خاطر برخی انتظار دارند اجاره واقعی موقوفات را پرداخت نکنند در حالیکه این 
اجاره ها برای تحقق نیات واقفان هزینه می شود. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم افزود: تلاش می کنیم درآمدهایی را از منابع دیگر و با اذن نماینده ولی فقیه، به 
بقاع متبرکه ای اختصاص دهیم که دارای موقوفه خاصی نیستند و به این ترتیب شاهد 
توسعه متوازن این اماکن مقدس باشیم. وی با تاکید بر اجرای امینانه نیت واقفان 
عنوان کرد: هر جا نیتی مشخص باشد، هیچ کس از مدیران کل اوقاف تا رهبر معظم 
انقلاب، دخل و تصرفی در آن نمی کنند و دستگاه های نظارتی هم بر این مسئله نظارت 
می کنند ولی موقوفات عامی هم وجود دارند که نیت خاصی ندارند یا نذوراتی که مردم 
بدون نیت به بقاع متبرکه تقدیم می کنند در راستای عمران و آبادانی همان بقاع مصرف 
می شود، در نهایت اگر بقعه ای دارای موقوفه و نذوراتی نباشد، از بودجه های عمومی 

سازمان اوقاف برای این منظور استفاده می شود.

معاون جهاد کشاورزی استان قم:

تولید گوشت مرغ در قم 
رو به افزایش است

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: با مدیریت 
در  بهره وری  افزایش  و  طیور  زمینه  در  فعال  تشکل های  همکاری  گرفته،  صورت 

واحدهای مرغ گوشتی استان، میزان تولید این محصول در قم رو به افزایش است.
علی اصغر همت با بیان این که قم یکی از استان های پیشرو در تولید گوشت مرغ با 
رعایت استانداردهای تعیین شده است، افزود: به صورت میانگین ماهانه یک میلیون 
قطعه جوجه ریزی در واحدهای پرورش مرغ گوشتی فعال در قم برای پاسخ به نیاز 

استان انجام می شود.
وی ادامه داد: در همین رابطه با وجود محدودیت های موجود در تامین نهاده ها و 
سایر مولفه های مرتبط با تولید،  با تدابیر اتخاذ شده و همراهی بهره برداران واحدهای 
مرغداری گوشتی استان،  میزان تولید گوشت سفید در قم مسیر رو به رشدی را طی 
می کند. وی بیان کرد: استانداردهای تعیین شده در خصوص تغذیه و نگهداری از طیور 
در مرغداری های مجوزدار قم رعایت می شود و کارشناسان مسئول فنی این واحدها 
بر این امر نظارت دارند، به همین دلیل گوشت مرغ تولید شده در قم کیفیت مناسبی 
دارد. همت با اشاره به برنامه های مورد نظر برای ترویج مصرف مرغ سایز در استان قم، 
افزود: استفاده از مرغ سایز )حدود 2 کیلوگرم( هم برای مرغدار و هم برای مصرف 
کننده سودمند است، چرا که برای پرورش ضریب تبدیل کمتری دارد و برای مصرف نیز 

این مرغ دارای گوشت مفید است که چربی آن در حداقل ممکن قرار دارد.
وی همچنین تاکید کرد: در زمینه اصلاح نژاد نیز استفاده از جوجه مرغ آرین در 
دستور کار سازمان جهاد کشاورزی قم است که ضریب تبدیل پایین تری دارد و تولید 
گوشت آن مقرون به صرفه است و مرغدارانی که از این نوع جوجه استفاده کنند سهمیه 

نهاده آن ها به صورت کامل داده می شود.

رئیس هیات بازرسی انتخابات استان قم خبر داد:

ثبت نام اولیه و احراز هویت
 ۶۸۵ بازرس انتخابات

رئیس هیات بازرسی انتخابات استان قم از احراز هویت و ثبت نام اولیه 685 بازرس 
انتخابات ریاست جمهوری و شورا های اسلامی خبر داد.

محسن بهشتی، رئیس هیات بازرسی انتخابات استان و معاون امور عمرانی استاندار 
قم در پنجمین جلسه هیات بازرسی انتخابات استان قم طی سخنانی با اشاره به تعیین 
7۰ سربازرس و 1۰ نفر بازرس ویژه وزارت کشور اظهار کرد: احراز هویت و ثبت نام اولیه 

685 بازرس انتخابات ریاست جمهوری و شورا های اسلامی انجام شده است.
وی با اشاره به تعیین سرشماره پیامکی و شماره تلفن ثابت برای اعلم تخلفات 
انتخاباتی از سوی شهروندان افزود: این درگاه های ارتباطی تا پیش از انتخابات از طریق 

رسانه ها به مردم اعلام خواهند شد.
معاون استاندار قم با تاکید بر استفاده از افراد زبده در هیات بازرسی شهرستان 
خاطرنشان کرد: نظارت دقیق بر فرایند های انتخاباتی و پیشگیری از تخلفات احتمالی 

در دستور کار متولیان نظارت بر برگزاری سالم انتخابات می باشد.

معاون مرکز بهداشت استان قم:

۶ هزار سالمند قمی واکسن کرونا 
دریافت کردند

عاون مرکز بهداشت استان قم گفت: تاکنون 6 هزار سالمند در قم، واکسن کرونا 
دریافت کردند.

محمدتقی سلطانی دیروز در چهل و پنجمین جلسه شورای اطلاع رسانی و مدیریت 
جو روانی ستاد مبارزه با کرونا در سالن کرامت استانداری اظهار داشت: پیک کرونا در 
استان دارای روند نزولی است، اما همچنان باید مراقب بوده چراکه آمار فوتی افزایش 
دارد. مدیر آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت استان قم با بیان اینکه از 21 بهمن ماه 
سال گذشته تاکنون 22 هزار دوز واکسن به گروه های هدف در قم تزریق شده است 
افزود: در کارهای گام پنجم طرح شهید سلیمانی شامل رهگیری، مراقبت، نظارت 
نتیجه  به  را  اقداماتی  دراین باره  و  است  اضافه شده  نیز  واکسن  موضوع  حمایت  و 

می رسانیم.

گرهی که دولت آن را باز کرد؛

چگونگی ایجاد دوشهرستان 
جدید دراستان قم

حسن توجه و دستور مقام معظم رهبری درباره تبدیل 
شهرستان قم به استان، سبب شد تحولات مثبتی در خاستگاه انقلاب پدید آید و 
فرصت مناسبی برای توسعه آن فراهم شود.. اکنون و پس از گذشت بیش از دو دهه، 
دو شهرستان جدید به استان قم اضافه شده است. اینکه چه عواملی به  شکل گیری 
این تصمیم منجر شد و این تصمیم، چه پیامدهایی دارد، موضوع این یادداشت است.

1- تک شهرستانی بودن استان قم، موجب می شد این استان حتی در مقایسه با 
استانهایی که از قم جمعیت کمتری داشتند، سهم کمتری از بودجه کشور به دست 
آورد. چرا که تعداد شهرستان های هر استان، از شاخص های مهم تقسیم بودجه بین  
استان های کشور است.  پایین بودجه استان، به ویژه با توجه به افزایش مهاجرت مردم 
استانهای دیگر به قم، مدیریت کارامد استان و توسعه مناسب آن را با مشکل روبرو می 
کرد. مسئولان استان، از این رو، تلاش کردند شهرستانهایی را از استانهای همجوار 
جدا و به قم الحاق کنند. تلاشی که با وجود پی گیری های مختلف، به دلایل گوناگون 

بی نتیجه ماند.
را  راهکار دیگری  افزایی،  و هم  با همگرایی  پیش  از مدتی  استان،  2- مسئولان 
برگزیدند. آنان . فرایند تشکیل دو شهرستان جدید را ، ابتدا در استان انجام دادند و 
آنگاه با پی گیری موضوع در وزارت کشور، زمینه قانونی لازم را برای تصویب نهایی آن 
در دولت، فراهم کردند. پی گیری جمعی و منسجم مسئولان استان و البته این موضوع 
که استاندار  کنونی، در حوزه تقسیمات کشور از دانش و تجربه مفیدی برخوردار است، 
سبب شد دولت در چارچوب نگاه مثبت به قم، پیشنهاد تشکیل دو شهرستان جدید را 
در استان، با سرعت در دستورکار قرار دهد و آن را تصویب کند. دولت به علاوه، فرایند 
الحاق جمکران را به قم، بر اساس ضوابط قانونی، تصویب کرد تا تصمیم شتابزده دولت 
احمدی نژاد درباره این موضوع-که با رأی دیوان عدالت اداری باطل شده بود- اصلاح 

گردد.
دولت روحانی نگاه مثبتی به قم داشته است. تجربه 8 سال گذشته نشان داده است 
هرگاه مسئولان استان، با همگرایی برای استفاده از ظرفیتهای دولت تلاش کرده اند، 
قوه مجریه با تلاشهای آنها همراهی کرده است. تشکیل دو شهرستان جدید و حل 
مشکلی که بیش از دو دهه، حل ناشدنی می نمود، تخصیص بیش از 84 میلیارد تومان 
از اوراق خزانه برای تسویه بدهی های دولت های مختلف به شهرداری قم و اقدامات 
مثبت دولت برای راه اندازی متروی شهر قم، نمونه هابی از نگاه ویژه دولت روحانی به 
قم بوده است که با پی گیری های مسئولان استان، به فرصتهایی مناسب برای توسعه 

آستان تبدیل شد.

  انتخابات فرصتی برای 
گزینش است یا ساختن!؟

برنامه کاندیدای ریاست جمهوری، برنامه ای چهار تا 
هشت ساله است که تیمی برای آینده یک کشور ارائه 

می دهد، برنامه ای که تیم مجری اش مهم تر از خود برنامه است، برنامه ای که فقط 
شعارهای کادوپیچ شده در کشکول آرزوها نباشد و برنامه ای که متکی بر تجربیات 

جهانی باشد نه یادگیری آرایشگری بر سر مردم.
اما صرف نظر از ساختار و قالب برنامه، حالا نوبت آن است که به محتوای برنامه و این که 
به چه موضوعاتی باید بپردازد، نگاه کنیم. برنامه ها برآمده از انگاره ها و پیش فرض هایی 
بسیار بزرگ تر است. انگاره هایی که می تواند دوگانه ی رویکرد »زنده ماندن« یا »زندگی 

کردن« را بسازد و این انتخاب رویکردهاست که خمیرمایه  برنامه ها را شکل می دهد.
رویکرد »زنده ماندن«  

آنان که بر »زنده ماندن« تاکید دارند؛ »معیشت« نقطه اصلی اتکایشان است.
رونق  واژه معیشت جایگزین  رویکرد است. همین که  این  معیشت اصل نخست 
اقتصادی یا توسعه اقتصادی می شود، به خودی خود نشان می دهد که منظور رفع 
حداقل نیازمندی ها است و نه نگاه به توانمندی های مالی و اقتصادی. در پسِ انگاره 
»زنده ماندن« است که دولت حق دارد در بازار و در هر امری مداخله کند به نفع 
معیشت! )معیشتی که دست آخر هم رخ نمی دهد( در این رویکرد، نگاه سیاسی را 
پشت واژه امنیت پنهان می کنند و می توان مشارکت اجتماعی، آزادی، پویایی اندیشه را 

قربانی کرد؛ همان هایی که از پیش زمینه های امنیت هستند!
رویکرد »زندگی کردن«  

گروه دیگر بر »زندگی کردن« تاکید دارند؛ زندگی که در آن توسعه سیاسی و اجتماعی 
شرط اصلی است. »زندگی کردن« یعنی برخورداری جامعه از آزادی حق انتخاب و 
پذیرش تنوع و فراگیری. این رویکرد بر پایه اصل »توسعه سیاسی و آزادی اجتماعی« 

استوار است.  
بدیهی است که این رویکرد نیز توسعه اقتصادی را در گرو محقق شدن این اصل 
در کنار تعامل پذیری سیاسی با حفظ امنیت می بیند. در حقیقت از دید آنان توسعه 

اقتصادی نتیجه و برآمده از مولفه های زیر است:
- کاهش مداخلات دولت )احترام به سازوکار بازار(

- تعامل جهانی )فروش نفت، سرمایه گذاری مستقیم خارجی و صادرات و ساخت 
سهم جهانی در حوزه های دارای مزیت رقابتی جهانی(

سازمان های  نقش آفرینی  مطالبه گری،  )شفافیت،  دموکراتیک  سازوکارهای   -
مردم نهاد و آزادی رسانه ها(  

 انتخابات فرصتی برای گزینش یا ساختن!؟  
انتخابات شاید در نگاه اولیه تنها زمانی برای انتخاب از میان گزینه های پیش رو باشد؛ 
انتخاب میان »زنده ماندن« یا »زندگی کردن«. شاید در این دوره هم نتوان غیر از این 
رفتاری کرد، اما می توان با طرح موضوع و ایجاد مطالبه عمومی به سوی »زندگی« پیش 
رفت. ما نیازمند زندگی هستیم و برای »زندگی کردن« نباید انگاره های رقیب )یعنی 
»زنده ماندن«( را نادیده بگیریم، بلکه باید برای آن تعاریف و مفاهیم مشخص داشته 
باشیم. ما نیاز داریم تا درباره امنیت یا استقلال یا معیشت فکر کنیم و مفاهیم سازگار آن 
را به انگاره »زندگی کردن« بیافزاییم. ما نیاز داریم به جای نادیده گرفتن، این بار فرصت 

بازبینی و بازاندیشی درخصوص »زندگی کردن« را به نخبگان و جامعه دهیم.  
یا »زندگی کردن« در  ماندن«  نگاه »زنده  تفاوت دو  به  آینده  یادداشت  در هشت 
موضوعات کلیدی مانند شکاف های اقتصادی یا اجتماعی خواهم پرداخت. پس از آن 
هشت یادداشت می توان هر یک از این مفاهیم را در قالب راه حل های پیشنهادی برای 

بحث به اشتراک گذاشت.
وزیر ارتباطات

رییس سازمان بسیج سازندگی کشور خبر داد:

محرومیت زدایی در ۱۰ هزار روستای کشور 
رییس سازمان بسیج سازندگی کشور گفت: در بیش از 1۰ هزار روستا در بخش های 

آبرسانی، احداث راه و جاده طرح های محرومیت زدایی اجرا شده است.
سرتیپ دوم پاسدار محمد زهرایی با بیان اینکه سال گذشته 15 هزار طرح با کمک 
نهادهای مختلف با حدود هزار میلیارد تومان اعتبار اجرا شده است، افزود: 112 هزار 
فرصت شغلی نیز سال گذشته از طرح های بسیج سازندگی ایجاد شده که امسال ایجاد 

2۰۰ هزار فرصت شغلی را هدفگذاری کرده ایم.
رییس سازمان بسیج سازندگی کشور با تاکید بر اینکه بسیج تعیین بخش مردم 
سالاری دینی در کشور است اظهار کرد: سال 1379 بود که بسیج سازندگی در امتداد 
جهاد سازندگی تشکیل شد تا مأموریت محرومیت زدایی را در کشور انجام دهد، در حال 
حاضر بیش از ٨٠٠ هزار نفر در 4٢ هزار گروه جهادی در سطح کشور فعالیت می کنند.

زهرایی از تشکیل 7 هزار گروه جهادی به صورت خودجوش خبر داد و عنوان کرد: 
گروه های جهادی در حوزه های فرهنگی، کشاورزی، عمرانی، توسعه و غیره فعال 
در  متخصص  نیروهای  نیازمند  کشور  که  داد  نشان  جهادی  گروه های  این  است، 
بخش های مختلف است. وی با بیان اینکه در حال حاضر ٩٢ قرارگاه استانی و ٨ قرارگاه 
ملی داریم که فعالیت های کلی گروه ها را تبیین می کنند و امسال در صدد تشکیل 
مجامع جهادی در سطح استان ها هستیم. زهرایی خاطرنشان کرد: انجام پروژه های 
محرومیت زدایی کوچک در مناطق مختلف جزوه دیگر اهداف دیگر سازمان است که 
در این راستا امسال بیش از ٣٠ هزار میلیارد تومان در قالب محرومیت زدایی در جلسات 
شورای برنامه ریزی مصوب شده که بخشی از آن به سپاه و بسیج مأموریت داده شده، 
اختصاص یافته است. رییس سازمان بسیج سازندگی کشور توجه به اقتصاد مقاومتی 
را نیز جزو دیگر اقدامات شاخص اعلام کرد و خاطرنشان کرد: در حال حاضر ٢5 هزار 

صندوق قرض الحسنه در کشور داریم که در این حوزه فعالیت می کنند.

اخبار

 
مهم  اجزای  از  یکی  قوه قضاییه گفت:  رئیس   
تحول قضائی در دوره جدید فناوری پایه بودن این 
طرح است و همانگونه که در یکسال گذشته 3۰ 
سامانه الکترونیکی راه اندازی شده، همین تعداد 
سامانه الکترونیک هم تا پایان سال جاری راه اندازی 

خواهد شد.
در  دوشنبه  روز  رئیسی  ابراهیم  سید  الله  آیت 
را  رمضان  ماه  قضاییه،  قوه  عالی  شورای  جلسه 
ماه  گفت:  و  دانست  انسان  تعالی  برای  فرصتی 
رمضان بستری برای توجه به حضرت حق و توجه 
به دیگران در پرتو این خداخواهی است که در تمام 
آموخته های رمضانی و عید فطر موج می زند و وداع 
که  و کسانی  مومنان  برای  پر فضیلت  ماه  این  با 

حقیقت آن را درک کردند دشوار است.
رییس قوه قضاییه در ادامه با محکومیت حمله 
ابراز  و  افغانستان  در  مدرسه  یک  به  تروریستی 
همدردی با ملت، دولت این کشور و خانواده های 
جریان  داشت:  اظهار  مذکور،  حادثه  قربانیان 
صهیونیستی - تکفیری با این جنایت هولناک نه 
تنها مردم ایران و افغانستان، بلکه ملت های منطقه 

را متاثر کرد.
رئیسی این اقدام تروریستی را عملیاتی سازمان 
یافته خواند و افزود: این حرکت از جنس جنایات 
صهیونیست هاست؛ اگر چه به دست ایادی آن ها 
انجام شده و برای ما و ملت ها روشن می کند جریان 
خورده  قسم  دشمنان  تکفیری   - صهیونیستی 
اسلام هستند که نمی خواهند بگذارند آرامش در 

منطقه برقرار شود.
رییس دستگاه قضا گفت: همان جریان کودک 
کشی که در فلسطین و مسجدالاقصی با نمازگزاران 
و  و بچه های مدرسه ای  برخورد می کند، کودکان 
دختران بی گناه افغانستانی را هم در کابل به خاک 

و خون می کشد و ملتی را عزادار می کند.
برای یک سازمان پویا، ایستایی و توقف و 

درجازدن خطرناک است
رئیسی در بخش دیگری از سخنانش به موضوع 
تحول قضایی در بستر گام دوم اشاره کرد و مهم ترین 
اقدام برای تحقق تحول را رفع نواقص و معایب در 
انجام وظایف و مأموریت های یک سازمان اداری 

دانست.
رییس قوه قضاییه گفت: تحول در یک سازمان 
اداری یا یک بخش اجتناب  ناپذیر است و اگر همه 
کار  تحولگرایانه  نگاه  با  باید  سازمان  یک  عناصر 

نکنند، آن سازمان دچار رکود و ایستایی می شود.
پویا،  سازمان  یک  برای  کرد:  تصریح  رئیسی 
ایستایی و توقف و درجازدن خطرناک است و باید 
همواره در مسیر تحول و رشد و پویایی حرکت کند و 
رفع نواقص را در دستور کارش قرار دهد و یک روز را 

هم بدون نگاه تحولی پشت سر نگذارد.
رییس دستگاه قضا یکی از اجزا مهم تحول قضائی 
در دوره جدید را فناوری پایه بودن این طرح دانست 
و با تقدیر از عملکرد مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه 
قضاییه در راه اندازی 3۰ سامانه الکترونیکی در یک 
سال گذشته گفت: طبق برنامه همین تعداد سامانه 
الکترونیک هم تا پایان سال راه اندازی خواهد شد 

که گام مهمی در ایجاد تحول در قوه قضائیه است.

اجرای طرح کاداستر از جمله اقدامات مهم 
دستگاه قضا در دوره تحول

رئیسی اجرای طرح کاداستر )حد نگاری( را از 
تحول  دوره  در  قضا  دستگاه  مهم  اقدامات  دیگر 
خواند و اظهار داشت: مسأله کاداستر همواره در 
کشور ما به عنوان یک موضوع مهم مطرح بوده، 
اما در سال گذشته 4 برابر دهه های گذشته در این 

خصوص کار شده است.
رییس قوه قضاییه با اشاره به گزارش های واصله 
ها  استان  در  کاداستر  طرح  اجرای  خصوص  در 
خاطر نشان کرد: عملکرد خوب همکاران سازمان 
ثبت به ما نوید می دهد با همتی که دارند و با تامین 
اعتبار صورت گرفته در سال جاری، می توان عقب 
ماندگی ها را جبران کرد و تا پایان امسال این کار به 

سرانجام برسد.
قضا  دستگاه  همکاران  از  قدردانی  با  رئیسی 
برای رسیدگی به پرونده های معوقه و به روزرسانی 
اظهار  کشور،  در  کرونا  شیوع  وجود  با  پرونده ها 
داشت: گزارش هایی که در جریان سفرهای استانی 
یا به صورت مکتوب دریافت می کنیم نشانگر عزم و 

اراده همکاران ما در به روزرسانی پرونده هاست.
رییس دستگاه قضا افزود: نشاطی که همکاران 
به  رسیدگی  برای  دادگستری  مجموعه  در  ما 
فرایند  می دهد  نشان  دارند  معوقه  پرونده های 
دادرسی در دادگاه های بدوی تا دیوان عالی کشور 
و  می کند  حرکت  پرونده ها  روزشدن  به  سمت  به 
امیدواریم تا پایان امسال هیچ پرونده معوقه ای در 

مجموعه قضایی نداشته باشیم.
اقدامات  دیگر  از  را  مجرمین  اصلاح  رئیسی 
از  تقدیر  با  و  کرد  عنوان  قضاییه  قوه  در  تحولی 
میزان  افزایش  برای  زندان ها  سازمان  عملکرد 
اشتغال زندانیان از 2۰ درصد به 5۰ درصد در سال 
گذشته، این اقدام را در کاهش فساد و ناهنجاری و 

بازاجتماعی شدن زندانیان مؤثر دانست.
خاطر  اساس  همین  بر  قضاییه  قوه  رییس 
نشان کرد که رسیدن به چشم انداز 8۰ درصدی 
اشتغالزایی برای زندانیان تا پایان سال جاری دور از 

دسترس نیست و تحقق یافتنی است.
کاهش ورودی پرونده ها به دستگاه قضایی

رئیسی کاهش ورودی پرونده ها به دستگاه قضایی 
به دلیل فعال تر شدن حوزه پیشگیری را از دیگر 
دستاوردهای دستگاه قضا در دوره تحول عنوان کرد 
و گفت: توجه به پیشگیری از جرم همکاری دولت 
را می طلبد و همه باید خود را موظف به همکاری با 
دستگاه قضایی در این زمینه بدانند تا روز به روز نرخ 

جرم کاهش یابد.
رییس قوه قضاییه با بیان این که »هیچ بخشی 
را در کشور نمی شناسیم که مأموریت پیشگیری 
همه  شد:  متذکر  باشد«،  نداشته  جرم  وقوع  از 
تصمیمات و اقدامات مراجع تصمیم ساز و تصمیم 
باید  اجتماعی  و  اقتصادی  حوزه های  در  گیر 
و  اقتصادی  ناهنجاری های  کاهش  به  معطوف 

آسیب های اجتماعی باشد.
ضرورت نقش آفرینی مدیران عالی دستگاه 

قضا در ایجاد تحول
 رئیسی گفت: شرط موفقیت در تحول این است 

که مسئولان و مدیران عالی در اجرای طرح های 
تحولی مباشرت کنند و هر جا تحول ایجاد شد، در 
گرو نقش آفرینی همه عناصر از مدیران عالی تا سایر 

ارکان و اجزای آن مجموعه بوده است.
لوازم  همه  که  این  بیان  با  قضا  دستگاه  رییس 
اجرای عدالت در اختیار دستگاه قضایی نیست و 
سایر اجزای حاکمیت هم در آن نقش دارند، تصریح 
کرد: قوه قضاییه نماد اجرای عدالت است و نتیجه 
طرح های تحولی در این دستگاه باید موجب اجرای 
عدالت در جامعه و احساس اجرای عدالت از سوی 

مردم شود.
 با مردان قلدری که مهریه نمی دهند برخورد 

شود
 رئیسی همچنین با اشاره به دریافت گزارشاتی 
مبنی بر استنکاف برخی از افراد در پرداخت حق 
حق  مهریه  گفت:  دادگاه،  رأی  موجب  به  زوجه 
و  کند  پرداخت  است  مرد موظف  که  است  زوجه 
ایفای  از  با قلدری  با مردانی که  باید  دادگستری 
استنکاف  همسرانشان  قبال  در  خود  تعهدات 
می کنند، برخورد کند. رییس قوه قضاییه متذکر 
شد: اگر کسی تمکن مالی پرداخت مهریه را ندارد، 
بر اساس ضوابط قانونی تقسیط صورت می گیرد، 
اما اگر کسی تمکن دارد و پرداخت نمی کند، باید با 
آن برخورد شود؛ چرا که مهریه حق زوجه است و ما 
موظفیم کسانی که همسرانشان با قلدری حق آن ها 
را نمی دهند و به عدلیه پناه آورده  اند، در گرفتن 

حقشان یاری کنیم و نگذاریم حق او ضایع شود.
رئیسی با تأکید بر اهمیت پایش محکومان مالی 
به رئیس سازمان زندان ها ابلاغ کرد معاون قضایی 
این سازمان را مأمور کند تا با بررسی دقیق وضعیت 
زندان ها، افرادی را که بدون توجیه در زندان هستند 

به رؤسای کل و دادستان ها معرفی کنند.
تأکید بر دقت مضاعف در صدور قرار 

بازداشت 
مضاعف  دقت  بر  تأکید  با  قضا  دستگاه  رئیس 
بازداشت  کرد:  تأکید  بازداشت،  قرار  صدور  در 
غیرضروری خسارت بار است و دادستان کل و رئیس 
سازمان زندان ها و رئیس کل دادگستری و دادستان 
تهران بر صدور قرار بازداشت نظارت کنند و لیست 
زندانیان هم بررسی شود تا کسانی در زندان بمانند 

که واقعاً مستحق هستند.  

رییس جمهور در دستوری به وزارت کشور درباره مصوبه اخیر شورای نگهبان با بیان 
این که الزامات وزارت کشور باید در چارچوب قانون و با ابلاغ رییس جمهوری عملی 

شود، گفت: در ثبت نام از داوطلبان، قوانین موجود ملاک عمل باشد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در پی ابلاغ مصوبه شورای نگهبان 
درخصوص شرایط داوطلبان ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری به وزارت کشور؛ 
رئیس جمهور  روز دوشنبه به وزارت کشور دستور داد که در برگزاری انتخابات براساس 
جمع بندی نظریه تفسیری معاونت حقوقی ریاست جمهوری و طبق قوانین موجود 
عمل نماید. در جمع بندی نظریه معاونت حقوقی ریاست جمهوری تاکید شده است 
که »وزارت کشور مکلف است وظایف اجرایی خود در زمینه انتخابات ریاست جمهوری 

را بر اساس قوانین موجود و آئین نامه ها و مقررات مربوط به آنها انجام دهد.«
معاونت حقوقی ریاست جمهوری در پی ابلاغ مصوبه اخیر شورای نگهبان به وزارت 
کشور، طی نامه ای در 7 بند تفسیر حقوقی خود از این مصوبه را ارائه کرد. این نامه 
صلاحیت وضع معیارهای نوعی یا قانونگذاری را بر اساس اصل 71 قانون اساسی، 

صرفا بعهده مجلس شورای اسلامی دانسته و تاکید کرده است که در صورت تصویب 
قانون از سوی مجلس هم ابلاغ آن برای اجرا با رئیس جمهور است.

معاونت حقوقی ریاست جمهوری، در نظریه خود آورده است که به موجب اجزای 
)1و2( بند )1۰( سیاست های کلی انتخابات ابلاغی مقام معظم رهبری، شناسایی 
اولیه توانایی و شایستگی داوطلبان در مرحله ثبت نام صرفا از طریق »شیوه های 
مناسب قانونی« مجاز است و این یعنی در صورت خلاء و لزوم تعیین شرایط، این 

مسئله باید در قانون مصوب مجلس پیش بینی شود نه هیچ مصوبه دیگری.
معاونت حقوقی در جمع بندی نظریه خود وزارت کشور را مکلف دانسته تا وظایف 
اجرایی خود در انتخابات ریاست جمهوری را بر اساس قوانین موجود و آئین نامه ها 
حقوقی  معاونت  سوی  از  نظریه  این  اعلام  پی  در  دهد.  انجام  مربوطه  قوانین  و 
ریاست جمهوری، رئیس جمهور به وزارت کشور دستور داد طبق جمع بندی نظریه 
معاونت حقوقی عمل نماید. دکتر روحانی همچنین به وزارت کشور متذکر شده است 

که الزامات باید در چارچوب قانون و با ابلاغ رئیس جمهور عملی گردد.

رییس جمهور در دستوری به وزارت کشور: 

در ثبت نام از داوطلبان، قوانین موجود ملاک عمل باشد

رییس قوه قضاییه:

طرح تحول در دستگاه قضا فناوری  پایه است
حسن بختیاری زاده*

محمدجواد آذری جهرمی*

 دبیر شورای نگهبان در همایش هیات های نظارت 
بر انتخابات ریاست جمهوری گفت: ما با وزارت کشور 
همکاری خوبی داریم و برای برگزاری سالم انتخابات در 
یک مسیر حرکت می کنیم و مصوبه تازه شورای نگهبان 

آشفتگی ثبت نام ها را پایان می دهد.
همایش  در  دوشنبه  صبح  جنتی  احمد  آیت الله 
انتخابات ریاست جمهوری که  بر  هیات های نظارت 
با حضور مسئولان اجرا از جمله وزیر کشور مسئولان 
نظارت بر انتخابات که در محل شورای نگهبان برگزار 
شد در تشریح اهمیت پُست ریاست جمهوری، اظهار 
داشت: برخلاف انتخابات مجلس که شرایط برای احراز 
اشاره نشده،  اساسی  قانون  در  نمایندگی  نامزدهای 
شرایط رئیس جمهور صراحتا در قانون اساسی آمده که 
کسی که می خواهد برای این مقام انتخاب شود باید از 

رجل سیاسی مذهبی و مدیر و مدبر باشد.

دبیر شورای نگهبان افزود: باید نامزد ریاست جمهوری 
به وظایف شرعی خود عمل کند و تقوا داشته باشد؛ اگر 
شرایطی که قانون اساسی برای رئیس جمهور ذکر کرده 
در یک فرد کاملا متعین باشد، کشور آباد و مشکلات 
حل می شود؛ رئیس جمهور نباید دروغ بگوید و سیاسی 
کاری کند و باید به وظیفه دینی و قانونی خود مطابق 
قانون اساسی عمل کند و در نهایت باید امانتی که مردم 

به دست او سپرده اند را سالم به آنها برگرداند.
جنتی تاکید کرد: اگر واقعا رئیس جمهور این شرایط 
را داشت و به آن عمل کرد، مشکلات حل می شود و اگر 
در مقاطعی می بینیم مشکلات بر کشور حادث شده به 
این دلیل است که رئیس جمهور شرایط فوق را حداقلی 
خود  سخنان  دیگر  بخش  در  وی  است.  کرده  عمل 
با اشاره به اینکه مساله احراز صلاحیت در انتخابات 
است  مهمی  و  حساس  بسیار  امر  جمهوری  ریاست 

که شورای نگهبان باید آن را انجام دهد، تصریح کرد: 
تمام  باید  صلاحیت  احراز  فرایند  در  نگهبان  شورای 
تا حداقل شرایط  بررسی کند  به دقت  را  سوابق فرد 
مذکور را داشته باشد که این کار بسیار سختی است با 

این حال ما این کار را با دقت انجام می دهیم.
دبیر شورای نگهبان در ادامه سخنان خود به مصوبه 
اخیر شورای نگهبان برای تعیین رجل سیاسی مذهبی 
آشفتگی  افزود:  و  کرد  اشاره  ثبت ها  ساماندهی  و 
ما  انتخاباتی  نظام  به مشکل جدی در  ثبت نام ها  در 
تبدیل شده بود که افراد بدون داشتن حداقل شرایط 
برای ریاست جمهوری، ثبت نام می کردند که شورای 
نگهبان این خدمت را کرد و مصوبه خود را اصلاح کرد 
تا در انتخابات پیش رو شاهد چنین مشکلاتی نباشیم. 
امیدواریم متولیان اجرای انتخابات به مر قانون عمل 

کنند و سلیقه ای رفتار نکنند.

آیت الله جنتی: 
مصوبه شورای نگهبان آشفتگی ثبت نام ها را پایان می دهد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصولگراها به این نتیجه رسیده اند ظریف 
بهترین گزینه برای جبهه اصلاحات است و شانس رای بالایی دارد و برای همین 

هم تهدید می کنند و هم از او تعهد می گیرند که وارد انتخابات نشود.
مهدی آیتی در گفت وگو با ایلنا، درباره این که گفته می شود از محمدجواد 
ظریف در کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
نمایندگان به نوعی تعهد گرفته اند در انتخابات شرکت نکند، چرا جریانی از آمدن 
وی به صحنه انتخابات جلوگیری می کند، گفت: بعداز افشای فایل صوتی آقای 
ظریف کاملًا مشخص شد که جناح اصولگرا از حضور وی در میدان انتخابات 

وحشت دارد.
جریان  حتم  طور  به  داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  ادوار  نماینده  این 

اصولگرایی در نظرسنجی های خودشان از طریق مجاری که در دسترس دارند 
به این نتیجه رسیده اند که باتوجه به محبوبیت عمومی که ظریف  دارد  اگر در 
انتخابات 14۰۰ شرکت کند یک موج اجتماعی به وجود می آورد و  شاید جریان 
76 تکرار شود که این امر شکست بزرگی برای این جریان خواهد بود. وی با بیان 
این که افشان فایل صوتی آقای ظریف به نوعی کوپن ایشان را برای حضور در 
انتخابات 14۰۰ سوزاند ، اظهار داشت: بعضی ها اعتقادشان بر این است که این  

پوست خربزه ای بود که برخی دشمنان زیر پای ظریف انداختند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: اصولگراها به این نتیجه رسیده اند 
ظریف بهترین گزینه برای جبهه  اصلاحات است و شانس رای بالایی دارد و برای 

همین هم تهدید می کنند و هم از او تعهد می گیرند که وارد انتخابات نشود.

مهدی آیتی :

ظریف بهترین گزینه برای جبهه اصلاحات است 
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در هم خوری و عدم رعایت تناسب در خوراکی های مختلف باعث سوء هاضمه و 
مشکلات گوارشی می شود و دانستن دانش چگونه خوردن، موضوع بسیار مهمی 

در تغذیه است.
 ایرانی ها از ابتدا به انداختن سفره های رنگارنگ میل و رغبت زیادی داشته اند 
و تنوع مواد غذایی در سفره آنها از نکات قابل توجه برای مردم ایران زمین بوده 
است. این تنوع در خوراکی ها و خوردن غذاهای مختلف به ویژه در مهمانی ها، 
گاهی اوقات سبب ساز بروز آسیب هایی به برخی اعضای بدن از جمله معده 

می شود.
در هم خوری و عدم رعایت تناسب در خوراکی های مختلف باعث سوء هاضمه و 
مشکلات گوارشی می شود و دانستن دانش چگونه خوردن، موضوع بسیار مهمی 
در تغذیه است. در این گزارش به بررسی ضرورت های تغذیه ای و پرهیز از درهم 

خوری برخی مواد غذایی می پردازیم.
خوردن خربزه و هندوانه روی آب گوشت و گوشت  باعث سنگینی و بروز امراض 
متعدد می شود. خوردن پروتئین های حیوانی در کنار کربوهیدرات هایی مانند 

سیب زمینی باعث به هم ریختن دستگاه گوارش می شود.
ماست و سالاد را با هم نخورید

بهتر است سالاد و ماست را به صورت جداگانه یا با حداقل یکی دوساعت فاصله 
میل کنید. حتی می توان ماست را قبل از غذا و سالاد را بعد از غذا مصرف کرد. 
برای همراهی غذا، سبزی ها به ویژه ریحان، ترخون و تره که طبع گرمی دارند، 

بهترین گزینه اند.
ماست را با ترشی نخورید

اگر می خواهید برای همراهی غذا از ترشی استفاده کنید یا غذای شما حاوی 
آبلیمو است، بهتر است خوردن ماست و لبنیات را فراموش کنید؛ چراکه هر 
دویشان طبع سردی دارند. اگر همزمان خورده شوند، فرد دچار سردی می شود.

ماست را با ماهی نخورید
هر چقدر غذا طبع سردی داشته باشد، خوردنش مشکل سازتر می شود. ماست 
طبع سردی دارد و نباید همراه با ماهی که سردترین طبع را در میان گوشت ها 

دارد، میل شود؛ چراکه باعث تولید خلط خام زیادی در بدن می شود.
چند نوع میوه را با هم نخورید

در طب سنتی آمده که خوردن چند نوع میوه با هم خوب نیست. بهتر است یک 
نوع میوه یا میوه هایی که هم خانواده هستند، میل شود، مثل پرتقال و نارنگی. 
اما مثلا خیار را نباید با سایر میوه ها خورد، چون طبع سردی دارد و منجر به 
سوء هاضمه و نفخ می شود و در معده های مرطوب باعث ترش کردن، رخوت و 
سستی و خواب آلودگی و اختلال حافظه می شود. اگر به خیار علاقه دارید، حتما 
به آن نمک بزنید.  غذاهای زیادی وجود دارند که برای ما خوب هستند اما گاهی 
اوقات، حتی اگر ما آنها را بصورت ترکیبی بخوریم، آسیب بیشتری به ما خواهند 
زد. به خاطر داشته باشید که همه سیستم گوارشی متفاوتی دارند که با انواع 
مختلفی از غذاها واکنش می دهد. ترکیبات غذایی بد، علت بسیاری از بیماری ها 
از جمله گاز، نفخ، حالت تهوع و تنفس بدبو هستند.   طب سنتی اصول صحیحی 
در خصوص نحوه خوردن و آشامیدن به  ویژه پرهیز از روی هم خوری و زمان مناسب 

تغذیه با ذکر دلایل برای هریک از آنها را مورد تأکید قرار داده است.
در واقع، طب ایرانی غذا ها را بر اساس موارد زیر مورد بررسی قرار می دهند:

سردی ) طبع سرد شامل سرد و خشک و سرد و تر(
گرمی ) طبع گرم شامل گرم و خشک و گرم و تر(

نفاخیت ) میزان ورم و پری شکم یا افزایش گاز در دستگاه گوارش (
لزوجت ) میزان چسبندگی و لیزی(

قابضیت ) هرچیز که یبوست طبع آورد و مزاج را خشک کند(
غلظت ) موادی که باعث غلظت خون می شوند (

طب سنتی بر این باور است که خوردن و نوشیدن دو غذایی که هر دو در یکی از 
گروه های بالا قرار داشته باشند باعث ایجاد انواع بیماری  ها می شود.

مصرف همزمان خوراکی های سرد یا خوراکی های گرم مثل مصرف آش با 
کشک همراه با سالاد و ماست که همه جزو گروه غذاهای سرد هستند یا مصرف 
همزمان چند غذای گرم مناسب نیست. مصرف همزمان خوراکی های سهل 
باعث مشکلات  افراد  بعضی  در  راحتی هضم شود( ممکن است  )به  الهضم 
گوارشی شود. به عنوان مثال خربزه و شیر هر دو خوراکی بسیار خوبی است اما 

مصرف همزمان آنها باعث فساد در معده می شود.
حکمای طب ایرانی معتقدند که مصرف هم زمان موارد زیر باعث تولید اخلاط 

خام در بدن شده و تولید بیماری می کند:
کباب را با چه چیز هایی بخوریم؟

 از قدیم مرسوم بود برای خوردن کباب از سماق، گوجه و سبزی خوردن استفاده 
می کردند. این کار بی حکمت نبوده و نیست.

علاوه بر اینها آبلیموی تازه هم برای خوردن در کنار گوشت خیلی مفید است. 
این کار برای نفع بیشتر از آهن مواد گوشتی است.

اگر انواع کباب را با آب نارنج، سالاد، سبزیجات تازه، گوجه فرنگی کبابی، پیاز، 
فلفل سیاه یا سماق میل کنید، به خاطر ویتامین C این مواد، جذب آهن گوشت 

بیشتر می شود.
کباب را با چه چیز هایی نخوریم؟

مصرف ماست، دوغ و کفیر همراه غذا های گوشتی توصیه نمی شود، چون 
کلسیم این فرآورده ها می تواند از جذب آهن گوشت بکاهد.

از صرف غذای گوشتی ماست و دوغ  تا یک ساعت پس  نیم  اما می توانید 
بخورید. ماست دیر هضم است و مصرف زیاد آن برای افرادی که دارای طبع سرد 
هستند و افرادی که معده سرد دارند مناسب نیست. مصرف همزمان ماست با 
گوشت برای همه به خصوص مبتلایان درد های مفصلی مناسب نیست و می تواند 

سبب تشدید بیماری شود.
اما اگر مجبور به استفاده از کباب همراه با لبنیات در رستوران  های بین  راهی 
شدید حتما دوغ و ماست های دارای سبزی های گرم مثل کاکوتی  ، نعنا یا موسیر 

بخورید.
چون این چند سبزی ضدعفونی کننده قوی مجاری گوارشی هستند و تا حدود 

زیادی از خطرات احتمالی گوشت مسموم و فاسد کم می کنند.
در ضمن برای اطمینان از مغزپخت بودن انواع کباب همیشه مرکز آن را نگاه 
کنید، اگر صورتی یا قرمز رنگ بود بدانید کباب به خوبی نپخته است. چون 

خوردن گوشت خام نیز می تواند امراض جدی در پیش داشته باشد.
 ممنوعیت مصرف همزمان ماهی و تخم مرغ

گاهی بعضی افراد تن ماهی را همراه با تخم مرغ مصرف می کنند یا برای سرخ 

کردن ماهی آن را در تخم مرغ می غلتانند؛ این کار ممکن است باعث مشکلات 
گوارشی شود.

همین طور مصرف همزمان ماهی با شیر و ماست باعث بروز مشکلات مزمن 
گوارشی مانند قولنج، برص و... می شود.

بهتر است در کنار ماهی و یا مواد غذایی که دارای طبیعتی سرد است یک ماده 
غذایی دارای طبع گرم مانند خرما مصرف شود.

ضمن اینکه مصرف شربت نعناع با غذا، دمنوش نعناع، دم نوش زیره یا چای 
نبات بعد از غذا هم می تواند به این گروه افراد کمک کند. البته برخی افراد هم به 
ماهی حساسیت دارند و چاره ای جز حذف این ماده حساسیت زا از برنامه غذایی 
خود نخواهند داشت.گوشت مرغ را با شیر و ماست و ماهی و یا بالعکس نباید 
مصرف کرد.برخی افراد به دلیل طبع سرد ماهی، دچار تهوع پس از مصرف آن 
می شوند. به این گروه از افراد توصیه می شود گوشت ماهی را قبل از طبخ ، با 

ادویه های گرمی مانند فلفل سیاه ، زیره یا حتی زنجبیل کمی طعم دار کنند.
 در غذای خود پروتئین ها و نشاسته را مخلوط نکنیم

مثل ترکیب کردن گوشت و سیب زمینی، مرغ و پاستا و یا ترکیب پروتئین هایی 
مثل گوشت و تخم مرغ، مغز میوه و ماست.

مصرف پروتئین حیوانی با کربوهیدرات مانند گوشت همراه با نان یا سیب 
زمینی تأثیرگذاری یکدیگر را خنثی می کند و باعث ایجاد گاز معده و نفخ در 
سیستم گوارشی است اما بدن برخی افراد به ترکیب این دو نوع غذا از جمله 

گوشت و سیب زمینی عادت دارد.
در صورتی که می خواهید پروتئین حیوانی و نشاسته را با هم مخلوط کنید، 

سبزیجات سبز برگ دار را به غذای خود اضافه کنید.
بهتر است اگر می خواهید 2 نوع منبع پروتئینی مصرف کنید، سبزیجات آبدار را 

به غذای خود اضافه کنید. از جمله پیاز، گل کلم، کلم بروکلی یا کاهو.
 چربی های فراوان را با موادغذایی ترکیب نکنیم

مقدار زیادی از چربی با پروتئین باعث کندی هضم می شود. بهتر است به مقدار 
کم از روغن های ارگانیک مانند روغن زیتون، هنگام پخت سبزیجات، غلات و 
پروتئین استفاده شود.افزودن سبزیجات برگ دار خام هنگام مصرف چربی ها 

توصیه شده است.
 شیر را با چه مواد غذایی نخوریم ؟

شیر غذای لطیفی است و مصرف آن با ترشی باعث بریدن شیر می شود.
به عنوان مثال اگر شما به شیر در حال جوش کمی سرکه یا آب لیمو اضافه کنید، 
شیر می برد و اگر در معده این اتفاق بیفتد، باعث سوءهاضمه و مشکلات گوارشی 

می شود.
همچنین شیر را با مواد زیر نباید با هم بخورید: شیر و مواد غذایی ترش و شور.
شیر و میوه های تازه.شیر و تخم مرغ.شیر و حبوبات.شیر و ترب.شیر و سبزیجات 

خام.شیر و شربت خرما
شیر را باید تنها میل کنیم؛ شیر بهتر است به عنوان میان وعده و به تنهایی 
مصرف شود و یا به عنوان یک وعده غذایی کامل به همراه کمی نان توصیه 

می شود و غذای کاملی را تشکیل می دهد.
یکی از راهکارهای مقابله با آلودگی هوا، مصرف شیر است چون شیر نوعی 
پادزهر است )در گذشته نیز به افراد مسموم، شیر تجویز می کردند( و باعث افزایش 

دفع و پاکسازی روده و سیستم گوارشی می شود.
مصرف سرکه یا انواع شور و ترشی که با سرکه ساخته می شود همراه با برنج ، 
ماش ، عدس و حلیم باعث کولیت و درد شکم می شود که ممکن است این 

بیماری ها حاصل عدم رعایت آن در طول چندین سال باشد.
بسیاری عادت دارند که در سالاد خود به  ویژه سالاد شیرازی که دارای خیار 
و گوجه است که هر دو جزو میوه های سرد محسوب می شوند،  سرکه استفاده 
می کنند و آن را همراه غذای حاوی پلو ، مصرف می کنند که این یک عادت غلط 

است که باید اصلاح شود.
افراد دارای طبع سرد بهتر است همراه با برنج خود کمی زیره به صورت پودر 

شده مصرف کنند تا از سرد شدن بیشتر معده جلوگیری شود.
نباید میوه همراه یا بعد از غذا خورده شود

نیم یا یک ساعت قبل از غذا، میوه میل کنید تا معده برای هضم غذای اصلی 
آماده شود.

آب موجود در میوه دستگاه گوارش را می شوید، فیبر آن را پاکسازی می کند و 
آنزیم ها روند شیمیایی هاضمه را فعال می کند. به همین دلیل مصرف میوه قبل 
از غذا، توان دستگاه گوارش را افزایش می دهد. اگر قصد دارید پس از صرف غذا 
میوه میل کنید، بهتر است 3 ساعت فاصله را رعایت کنید. بهتر است میوه را به 

تنهایی میل کنید به ویژه خربزه، زیرا سرشار از قند و آنزیم مخصوص خود است.
 پنیر را با بادام و مواد غذایی سرد نباید مصرف کرد

پنیر یک ماده پروتئینی با طبع سرد است و نباید آن را با گوجه، خیار و هندوانه که 
تب سرد دارند، خورد. این امر باعث بروز بسیاری از عارضه ها و برخی بیماری ها 

شامل دیابت، ام اس، اختلالات عصبی، گوارشی و غیره می شود.
پنیر را نباید با بادام مصرف کرد؛ زیرا موجب فساد در معده شده و گوارش را 
با مشکل رو به رو می کند و به عنوان عامل مهمی در تشکیل سنگ کلیه و مثانه 

محسوب می شود.
مصرف پنیر با ماست چکیده و بادام باعث لکه و پیسی در پوست صورت می 

شود.
همچنین زیاده روی در مصرف پنیر، خصوصا پنیر کهنه و نگهداری شده در آب 
نمک و گردو به دلیل محتوای بالای تیرامین می توانند یکی از علل سردرد باشند.

اگر بخواهید ماده ای بخورید که از خاصیت سودایی پنیر بکاهد، بهترین گزینه 
گردو است که به مقدار کافی گرم است و می  تواند خاصیت سودایی پنیر را تعدیل 

کند.
بهترین مصلح پنیر که از گذشته تاکنون بیشتر ما عادت به مصرف آن داریم، 
گردو است اما می توان از سبزی های معطر، آویشن ، نعناع خشک و حتی عسل 
هم به  عنوان تعدیل کننده طبع انواع پنیر، استفاده کرد. پنیر هر دو ماده معدنی 
کلسیم و فسفر را دارد ولی میزان کلسیم آن بیشتر است و در صورت مصرف بیش 
از اندازه آن، این تعادل به هم می خورد و مقدار کلسیم از فسفر بیشتر می شود؛ لذا 

از فسفر سلولهای مغزی استفاده می شود.
گردو تا حدی هم حاوی فسفر است که با مصرف آن می توانید به فسفر مورد نیاز 
خود دست پیدا کنید و این تعادل را به حالت اول باز گردانید. میوه یکی از بهترین 
خوراکی ها برای صبحانه است. نان و پنیر و میوه از زمان قدیم جزء صبحانه های 
ایرانی بوده. شما می توانید از میوه  ای مثل انگور که دارای طبع گرم است همراه 

پنیر، در صبحانه مصرف کنید.
بین غذا آب ننوشید

آب در عرض 1۰دقیقه و آب میوه 15 تا 3۰دقیقه داخل معده راه پیدا می کند. 
مایعات، فعالیت آنزیم هایی را که بدن برای هضم کردن پروتئین ها، کربوهیدرات 
و چربی ها به آن نیاز دارد، کند می کند. هرچه قدر می خواهیدبا فاصله مناسب 
، قبل از هر وعده غذایی آب بنوشید پس از مصرف غذا نیز ، بعد از نیم ساعت یا 

بیشتر می توانید مایعات بنوشید.
آب گرم با غذای شور نباید خورده شود و آب سرد نباید بعد از این موارد استفاده 

شود :
بعد از میوه های تر، حلوا، غذای گرم و شیرین، بعد از خواب، حمّام، ورزش 
سنگین، روزه داری، بین خواب، در حمّام و در حالی که معده خالی است؛ مانند 

صبح ناشتا.
آشامیدن آب سرد بعد از خوردن میوه ها به  خصوص میوه های سرد، از جمله 
خربزه و هندوانه باعث تولید سم در بدن می شود.  آشامیدن آب گرم بعد از غذای 
شور، آشامیدن آب سرد هنگامی که معده خالی باشد مثلًا ناشتا، خوردن ترشی 
بعد از شیرینی، آشامیدن آب سرد بعد از ورزش و ریاضت و حرکات سنگین، 
خوردن خربزه و هندوانه بر روی آب گوشت و گوشت ها که باعث سنگینی و بروز 
امراض متعدد می شود.  آشامیدن آب سرد و بلافاصله خوابیدن، آشامیدن آب 
بلافاصله پس از صرف غذا به خصوص در سردمزاج ها، آشامیدن آب در هنگام 
غذا خوردن، آشامیدن آب سرد بدون توقف که احتمال آن را دارد امراض متعددی 
رخ دهد، از آن جمله اگر سردی آن به قلب برسد به علت انطفاع حرارت غریزی 

احتمال سکته خواهد بود.

ضرورت های تغذیه ای و پرهیز از درهم خوری ؛

چی را با چی نخوریم؟

ایرنا زندگی- میکروب ها همیشه آن قدر هم مضر نیستند و 
تماس با مقداری از آنها برای سلامت سیستم ایمنی اهمیت 
دارد. اما فاصله گذاری اجتماعی فرصت تماس با این موجودات 

دوست نداشتنی را از ما گرفته است.
درست است که اخبار تلخ همه گیری همه جا را گرفته است 
و با تاخت وتاز این بیماری مواجهیم اما نکات جالب توجهی نیز 
وجود دارند که کمی امیدوارکننده هستند. برای مثال آمار مرگ 
و میر سالانه ناشی از آنفولانزا در بسیاری از نقاط کاهش یافته 
است و این به خاطر رعایت الگوهای فاصله اجتماعی و سایر 
رفتارهای بهداشتی است. بسیاری از افراد گزارش می کنند 
که دفعات سرماخوردگیشان کاهش یافته و همه اینها شاهدی 
است بر اینکه چه توانایی هایی در تغییر رفتارهای روزمرۀ خود 
داریم. تغییراتی که می تواند بهداشت ما را بیشتر و بهتر بالا ببرد. 
اما وجوه دیگری را نیز باید در نظر گرفت. در ایمونولوژی این 
آموزه پذیرفته شده است که قرار گرفتن در معرض عفونت های 
معمول و میکروب های رایج در اوایل زندگی به سیستم ایمنی 
بدن کمک می کند تا یاد بگیرد چه چیزی را باید هدف قرار 
دهد و چه چیزی را به حال خود رها کند. عدم دستیابی به آن 
مواجهه ها در زمان مناسب، سیستم ایمنی بدن را نسبت به هر 

میکروب جزئی وادار به واکنش بیش از حد می کند.

مدت  طولانی  اثرات  از  یکی  که  دارد  وجود  احتمال  این 
وضعیت جدید، فاصله گیری ها و رفتارهای بهداشتی، افزایش 
آلرژی ها و بیماری های مرتبط با آن مانند اگزما و آسم باشد، به 
ویژه در افرادی که در زمان شیوع بیماری کرونا نوزاد بوده اند. 
دوران نوزادی و اوایل کودکی دورانی است که بدن با انواعی 
از میکروب ها مواجه می شود و راه سازگاری و یا دفع آنها رایاد 
می گیرد اما رفتارهای بهداشتی و فاصله گیری اجتماعی این 
مواجهات را برای نوزادان به حداقل رسانده اند و این می تواند 

پیامدهایی در آینده فرد داشته باشد.
کودکانی که با سزارین متولد می شوند 25 تا 3۰ درصد بیشتر 
احتمال ابتلا به چاقی و دیابت را دارند زیرا با میکروب های واژن 
و مدفوع در هنگام زایمان طبیعی مواجه نمی شود. وقتی بچه ها 
را با آنتی بیوتیک معالجه می کنید، در اواخر زندگی میزان چاقی 
و آسم آنها بسیار بالاتر است. گفته می شود که طی 5 سال آینده 
کودکان مبتلا به آسم و چاقی بیشتر خواهند شد چراکه کمتر با 
دیگران بازی کرده اند و در فضایی پاستوریزه و احتیاطی بزرگ 
شده اند و بدن آن ها بسیاری از میکروب هایی که باید با آن ها 
مواجه می شد را نمی شناسد و به همین خاطر واکنش های 

ناسازگاری در مواجهه با آن ها بروز خواهد داد.
افرادی که  از مطالعات مشاهده ای نشان داده اند  بسیاری 

دوران کودکی آنها در خارج از شهرها سپری شده است یا با 
حیوانات ارتباط بیشتری داشته اند، آسم و آلرژی کمتری دارند. 
برخی مطالعات نشان می دهند که منبع آلرژی محرومیت از 
تماس با ارگانیسم های محیطی است که در طول هزاره ها همراه 
تکاملی ما بوده اند ولی زندگی امروزی باعث شده است که بدن 
ما عادت به همزیستی با آن ها را از دست بدهد و واکنش آلرژیک 
نشان دهد. این فرضیه را »دوستان قدیمی« می نامند، که نشان 
می دهد قرار گرفتن در معرض این ارگانیسم ها به سیستم ایمنی 
بدن ما اجازه می دهد تفاوت بین عوامل بیماری زا و همسفران 

غیرتهاجمی را بیاموزد.
میزان مصرف آنتی  بیوتیک، رژیم های غذایی نامناسب و 
دیگر رفتارهای امروزی ما موجب شده است که تنوع میکروبی 
موجود در بدن ما کمتر شود و بسیاری از میکروب های بی خطر 
که در بدن ما زندگی می کنند از بین بروند و همین مسئله بدن را 

آسیب پذیرتر کرده است.
احتمال  می کنیم،  استفاده  بیوتیک  آنتی  از  که  زمان  هر 
سازگاری بدن با باکتری برای محافظت از خود را کمتر می کنیم. 
آنتی بیوتیک ها  نادرست  مصرف  و  تجویز  خاطر  همین  به 
می تواند پیامدهای سنگینی برای سیستم ایمنی بدن داشته 
باشد و به طور مستقیم و غیر مستقیم موجب بروز مرگ و میر 

بالایی شود.
با بروز همه گیری در عین اینکه رفتارهای بهداشتی ما ابتلا به 
بیماری های دیگر را کاهش داده است اما یک هشدار هم در 
این زمینه به ما می دهد که بدن های ما و خصوصاً کودکانی 

که در دوران کووید-19 به دنیا آمده اند احتمالًا سازگاریشان با 
محیط کمتر شود چراکه با بسیاری از میکروب ها و ارگانیسم های 
محیطی ناآشنا است و همین مسئله موجب شکنندگی بیشتر 

سیستم ایمنی خواهد شد.

آیا پاستوریزه تر شده ایم؟

تأثیر فاصله گذاری اجتماعی بر سیستم ایمنی

نتایج مطالعه جدیدی با شرکت 166 هزار فرد بزرگسال انگلیسی نشان می دهد، 
گیاه خواران دارای نشانگرهای سالم¬¬ تری نسبت به گوشت خواران هستند و این 

مورد درباره بزرگسالان در هر سن و وزنی صدق می¬ کند.
به گزارش یورکالرت، نشانگرهای زیستی می¬ توانند اثرات بد و خوبی در سلامتی 
داشته باشند، باعث پیشرفت یا پیشگیری از سرطان، بیماری¬ های قلبی عروقی  
مرتبط با سن و سایر بیماری¬ های مزمن شوند و به طور گسترده¬ ای برای ارزیابی 
تاثیر رژیم¬ های غذایی بر سلامتی مورداستفاده قرار گرفته¬ اند بااین حال مزایای 

متابولیک مرتبط با گیاه خواری مشخص نیست.
برای درک این که آیا انتخاب رژیم غذایی می ¬تواند تفاوتی در سطح نشانگرهای 
بیماری در خون و ادرار ایجاد کند، محققان دانشگاه گلاسگو انگلستان، یک مطالعه 
مقطعی انجام دادند و داده¬ های 177 هزار و 723 شرکت¬ کننده سالم )از 37 تا 
73 سال( را در مطالعه بانک اطلاعات پزشکی انگلستان تجزیه وتحلیل کردند. این 
شرکت¬ کننده ¬ها هیچ تغییر عمده¬ ای در رژیم غذایی طی پنج سال گذشته 

گزارش نکردند.
شرکت¬ کنندگان بر اساس گزارش فردی از رژیم غذایی خود، به عنوان گیاه خوار 
) 4111 شرکت کننده که گوشت قرمز، مرغ یا ماهی نمی خورند( یا گوشت خوار 

)166 هزار و 516  شرکت کننده( گروه بندی شدند. محققان ارتباط 19 نشانگر 
زیستی خون و ادرار مربوط به دیابت، بیماری¬ های قلبی عروقی، سرطان، کبد، 

سلامت استخوان و مفاصل و عملکرد کلیه را بررسی کردند.
حتی پس از محاسبه عوامل تاثیرگذار بالقوه از جمله سن، جنسیت، تحصیلات، 
قومیت، چاقی، سیگارکشیدن و مصرف الکل مشخص شد که گیاه خواران در 
مقایسه با گوشت خواران به طور قابل توجهی سطوح پایین¬ تر از 13 نشانگر زیستی 
ازجمله کلسترول کل، کلسترول لیپوپروتئین با چگالی کم )LDL( که کلسترول 
بد نامیده می¬ شود، آپولیپوپروتئین A )مرتبط با بیماری ¬های قلبی عروقی(، 
آپولیپوپروتئین B )مرتبط با بیماری ¬های قلبی عروقی(، گاما - گلوتامیل ترانسفراز 
)GGT( و آلانین آمینوترانسفراز )AST( نشانگرهای عملکرد کبد که التهاب یا 
آسیب سلول ¬ها را نشان می دهند، فاکتور رشد شبه انسولین )IGF-1  هورمونی 
که رشد و تکثیر سلول ¬های سرطانی را تقویت می¬ کند(، اورات، پروتئین کل و 

کراتینین )نشانگر بدتر شدن عملکرد کلیه( دارند.
بااین حال، افراد گیاه خوار همچنین دارای سطوح پایین¬ تر نشانگرهای زیستی 
مفید از جمله کلسترول خوب لیپوپروتئین )HDL( با چگالی بالا و ویتامین D و 
کلسیم )مرتبط با سلامت استخوان و مفاصل( هستند. علاوه بر این، آنان به طور 

 C قابل توجهی سطح بالاتری از چربی ها )تری گلیسیرید( در خون و سیستاتین
داشتند )که نشان دهنده یک وضعیت ضعیف¬ تر در کلیه است(.

هیچ ارتباطی برای سطح قند خون )HbA1c(، فشارخون سیستولیک، آسپارتات 
آمینوترانسفراز )AST، نشانگر آسیب به سلول ¬های کبدی( یا پروتئین واکنش پذیر 

C (CRP، نشانگر التهابی( یافت نشد.
دکتر کارلوس سلیس-مورالز از دانشگاه گلاسگو، انگلستان و سرپرست تحقیق 
آنجا که  از  ارائه می¬ دهد.  تفکر  برای  واقعی  ما غذای  »یافته¬ های  می ¬گوید: 
گوشت قرمز و فرآوری شده با بیماری¬ های قلبی و برخی سرطان¬ ها مرتبط است، 
افرادی که رژیم گیاه خواری را دنبال می¬ کنند، تمایل دارند بیشتر از سبزیجات، 
میوه ها و آجیل های حاوی مواد مغذی، فیبر و سایر ترکیبات بالقوه مفید استفاده 
کنند. این تفاوت¬ های تغذیه ¬ای ممکن است به شما توضیح دهد که چرا به نظر 
می¬ رسد گیاه خواران دارای سطوح کمتری از نشانگرهای زیستی بیماری هستند 

که می ¬تواند منجر به آسیب سلولی و بیماری¬ های مزمن شود.«
محققان خاطرنشان کردند، اگرچه مطالعه آنان گسترده بود اما این تحقیق از 
نوع مشاهده ¬ای بود، بنابراین نمی¬ توان در مورد علت و معلول بودن آن نتیجه 
گرفت. آنان همچنین به چندین محدودیت اشاره می¬ کنند از جمله این که فقط 

یکبار نمونه¬ های نشانگر زیستی را برای هر شرکت¬ کننده آزمایش کرده ¬اند و 
این احتمال وجود دارد که نشانگرهای زیستی با توجه به عوامل غیرمرتبط با رژیم 
غذایی مانند بیماری¬ های موجود و عوامل سبک زندگی نامحدود نوسان داشته 
باشند. آنان همچنین اظهار کردند: گزارش میزان مصرف رژیم غذایی بر اساس 

پرسشنامه های فراوانی غذا بود که همیشه قابل اعتماد نیست.
در هفته جاری  که   )ECO( مورد چاقی  در  اروپا  کنگره  در  تحقیق  این  نتایج 

به صورت آنلاین برگزار شده، ارائه شده است.

گیاه خواری نشانگرهای سلامتی را افزایش می دهد
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نظر مراجع تقلید درباره زکات فطره
 سال ۱۴۰۰

مراجع عظام تقلید برای زکات فطره سال 14۰۰ نظر خود را اعلام و مؤمنان باید از 
شب عید تا ظهر روز عید فطر ذکات فطر خود و افراد نان خورشان را پرداخت کنند.

زمان پرداخت زکات فطره
یکی از اعمال واجب روز عید سعید فطر پرداخت زکات فطره است که به فتوای 
اغلب علما باید زکات فطره از شب عید تا قبل از ظهر روز عید پرداخت شود و اگر 
کسی این امکان را نداشت باید زکات فطره را از مالش جدا کند و کنار بگذارد و بعداً 

پرداخت کند.
پرداخت زکات فطره به چه کسانی واجب است

زکات فطره بر کسانی واجب است که در شب عید فطر اولًا مکلف باشند و ثانیاً 
فقیر نباشد و ثالثاً نان خور دیگران هم محسوب نشوند. کسانی که دارای این شرایط 

هستند زکات فطره را باید برای خود و افراد نان خورشان بپردازند.
زکات فطره براساس قوت غالب خانوار

زکات فطره برای هر نفر معادل سه کیلوگرم گندم، برنج، خرما و امثال این ها است 
که به عنوان قوت غالب خانوار از آن استفاده می شود. البته اگر معادل پولی آن 
کالا هم پرداخت شود اشکالی ندارد. برای مثال بر سرپرست یک خانواده  پنج نفره 
واجب است که 15 کیلو از اقلامی که در بالا ذکر شد، به عنوان زکات فطره بپردازد. 
معمولًا هر سال قیمتی اعلام می شود برای این که مؤمنین وظیفه  خود را بدانند و به 

راحتی به این وظیفه عمل کنند و زکات فطره را بپردازند.
بر اساس نظر رهبر معظم انقلاب احتیاط مستحب این است که افراد قوت غالب 
خودشان را در نظر بگیرند؛ یعنی آنچه که در زندگی، مصرف غالبشان است. مثلًا 
اگر برنج بیشتر مصرف می کنند بهتر این است که 3 کیلو برنج بپردازند. البته اگر 
قیمت بالاتر را انتخاب کنند بهتر است که این موضوع به انتخاب خود افراد بر 

می گردد.
تقدیم  در سال 14۰۰  زکات فطره  مبلغ  درباره  مراجع مختلف  نظر  ادامه  در 

می شود.
رهبر معظم انقلاب آیت الله خامنه ای

رهبر معظم انقلاب میزان زکات فطره براساس گندم را برای هر نفر مبلغ 2۰ هزار 
تومان اعلام کردند. همچنین براساس نرخ برنج، کسانی که برنج ایرانی مصرف 
می کنند 1۰۰ هزار تومان و کسانی که برنج خارجی مصرف می کنند 75 هزار 
تومان باید پرداخت کنند. نرخ کفاره روزه غیر عمدی به ازای هرروز 5 هزار تومان و 

روزه عمدی به ازای هر روز 3۰۰ هزار تومان باید پرداخت شود.
آیت الله جوادی آملی

بنابر اعلام آیت الله آملی، مبلغ فطریه برای هر نفر بر مبنای قوت غالب منطقه، سه 
کیلو گندم، جو، برنج، خرما، کشمش و مانند آنها و یا معادل قیمت اینها به نرخ آزاد 
باید پرداخت شود.     همچنین مبلغ مربوط به  کفاره غیر عمد روزی 5۰۰۰  تومان 

و کفاره عمد روزی 3۰۰ هزار تومان تعیین شده است
آیت الله مکارم شیرازی

بر اساس نظر آیت الله العظمی مکارم شیرازی، زکات فطره امسال بر مبنای قوت 
غالب گندم، مبلغ 2۰ هزار تومان و بر مبنای قوت غالب برنج، مبلغ 7۰ هزار تومان 

اعلام شده است. مؤمنین در انتخاب هر یک از این موارد مخیر هستند.
کفاره روزه غیر عمد مبلغ 5 هزار تومان است که باید به صورت نان تهیه و پرداخت 

شود، همچنین کفاره روزه عمد مبلغ 3۰۰ هزار تومان است.
آیت الله نوری همدانی

آیت الله نوری همدانی  قوت غالب را ملاک ندانسته و پرداخت سه کیلوگرم از 
هر کدام از خوراکی هایی که در رساله عملیه به عنوان زکات فطره ذکر شده است؛ 

همانند برنج یا گندم و یا قیمت آن را برای هر فرد کافی می دانند.
با توجه به اینکه قیمت هر کیلو گندم در بعضی مناطق نزدیک به هفت 7 هزار 
تومان و قیمت هرکیلو برنج متعارف تقریباً بیست و پنج 25 هزار تومان است، فطریه 
هر نفر به حساب گندم تقریباً بیست 2۰ هزار تومان و به حساب برنج هفتاد و پنج 

75 هزار تومان است.
آیت الله وحید خراسانی

از آنجا که قیمت هر کیلو گندم در بعضی مناطق نزدیک به 7 هزار تومان و قیمت 
هر کیلو برنج متعارف تقریبا 25 هزار تومان است، فطریه هر نفر به حساب گندم 

تقریبا 2۰ هزار تومان و به حساب برنج 75 هزار تومان است.
آیت الله صافی گلپایگانی

مؤمنان مبلغ معادل یک صاع معادل 3 کیلوگرم گندم یا برنج را به عنوان قوت 
غالب جهت زکات فطره بپردازند. کفاره روزه غیرعمدی، برای هر روز، یک مد حدود 
75۰ گرم طعام مثل گندم است. کفاره عمدی، برای هر روز افطار عمدی، اطعام 

شصت مسکین؛ هرکدام یک مد حدود 75۰ گرم طعام، مثل گندم پرداخت شود.
آیت الله سیستانی

از آنجا که میزان زکات فطره برای هر فرد سه کیلوگرم است، مبلغ آن برای فطریه 
بدل از آرد 21 هزار تومان و برای فطریه بدل از برنج ایرانی 1۰۰ هزار تومان و فطریه 

بدل از برنج غیر ایرانی، 75 هزار تومان تعیین شده است.
آیت الله علوی گرگانی

بر اساس نظر آیت الله  محمدعلی علوی گرگانی زکات فطره قوت غالب گندم 2۰ 
هزار تومان و زکات فطره قوت غالب برنج 1۰۰ هزار تومان است.

آیت الله سبحانی
طبق نظر آیت الله  جعفر سبحانی زکات فطره یک صاع که تقریباً سه کیلو گندم یا 

برنج یا جو یا خرما یا کشمش یا ذرت است.
آیت الله شبیری زنجانی

براساس نظر آیت الله شبیری زنجانی مبلغ 25 هزار تومان برای زکات فطره هر 
نفر به  حساب قیمت گندم در رمضان 14۰۰ باید پرداخت شود، اما با توجه به این 
که قیمت گندم و برنج در شهر های مختلف، ممکن است اندکی متفاوت باشد، لذا 
مؤمنین می توانند معادل مقادیر مذکور را بر طبق قیمت محل زندگی خود، محاسبه 

و پرداخت کنند.
ایشان مبلغ 65۰۰ تومان را برای کفاره افطار غیر عمدی و مبلغ 39۰هزار تومان 

را برای افطار عمدی هر روز اعلام کردند.
آیت الله مظاهری

میزان زکات فطرۀ مکلّفینی که فقیر نیستند، برای خودشان و اشخاص تحت 
تکفّل، به  ازای هر نفر، تقریباً سه کیلوگرم گندم یا جو یا خرما یا برنج و مانند آن است 
که باید به مستحق بدهند و اگر پول یکی از اینها را هم بر اساس قیمت رایج محلّ 
زندگی خود بپردازند کافی است. این مبلغ در اغلب مناطق کشور برای گندم حدود 

بیست هزار تومان و برای برنج حدود هفتادوپنج هزار تومان برآورد شده است.
کفّارۀ افطار غیر عمدی روزه، به ازای هر روزه، حدود 75۰ گرم طعام نظیر گندم 

یا پول آن است و کفّارۀ عمدی افطار روزه، به ازای هر روزه، شصت برابر آن است.
به احتمال فراوان روز پنجشنبه 23 اردیبهشت عید سعید فطر است.

 
معاون حرم حضرت معصومه)س(:

توزیع۳ هزار پرس افطاری متبرک میان 
زندانیان استان قم

معاون اجرایی حرم کریمه اهل بیت)س( گفت: سه هزار پرس افطاری متبرک 
حرم حضرت معصومه)س( در میان زندانیان استان توزیع شد.

هادی محمودنژاد در این زمینه افزود: حرم مطهر با همکاری کمیته امداد امام 
خمینی)ره( از ابتدای ماه مبارک رمضان در قالب طرح اطعام مهدوی روزانه 6 
هزار پرس غذای گرم طبخ و در میان نیازمندان، گروه های هدف کمیته امداد امام 
خمینی)ره(، دیگر اقشار نیازمند و آسیب دیده به عنوان یک وعده افطاری متبرک 
توزیع می کند. وی اضافه کرد: مهمانسرای حرم مطهر حضرت معصومه)س( قبل 
از شیوع بیماری کرونا در ایام مختلف سال به ویژه ماه مبارک رمضان پذیرای زائران 
و مجاوران حرم بانوی کریمه بوده است، اما امسال و سال گذشته فعالیت مناسبتی 
و به صورت محدود و بیرون بر داشته و افطاری متبرک حضرتی بعد از طبخ در میان 

نیازمندان و اقشار هدف توزیع شده است.
رعایت  با  حرم  مهمانسرای  در  مقدس  آستان  خادمان  کرد:  خاطرنشان  وی 
دستورالعمل های بهداشتی از جمله استفاده از ماسک، دستکش و کلاه مخصوص  

هر روز به پخت غذای تبرکی مشغول هستند.

گروه خانواده؛زهره سعیدی:  

با خیلی از دخترها و بانوان موفق و نمونه امروز جامعه 
که صحبت کنیم، متوجه می شویم پشت پرده تربیت 
که  بودند  دلسوزی  و  گر  حمایت  پدران  دختران  این 
استعدادهای دخترانشان را پرورش دادند بدون اینکه 

تبعیضی برای تربیت دختر و پسر قائل شوند. 
خیلی از بانوان و دختران موفق در دوران کودکی و 
نوجوانی شان پدرانی داشته اند که استعداد و احساسات 
آنها را همراه با قاطعیت و محبت توامان پرورش داده اند. 
در واقع این زنان در طول زندگی شان رشد شخصیتی 
با ثبات و موفق را از جانب پدرانشان کسب کردند که 
مورد احترام پدر و مردم بوده است و هیچگاه دچار عدم 
اعتماد به نفس یا عزت نفس نشدند و در تصمیم گیری 
های زندگی شان کمتر سر دوراهی یا چند راهی ها دچار 

لغزش و اشتباه شدند.
دخترانی  شناسی  روان  تحقیقات  طبق  همچنین 
که در سنین بلوغ رابطه بهتری با پدرانشان دارند، در 
تحصیلات، دوست یابی و در نهایت انتخاب همسر و 
رابطه زناشویی با همسرانشان نیز موفق تر عمل کردند. 
به نوعی حاکمیت بهداشت روان در خانواده هایشان 
نیرومند تر بوده و در کنار قوانین منزل، تسلیم هیجانات 
عاطفی بیرون از خانه نشده و مسیر موفقیت را بهتر 
طی کردند. بنابراین پدر نقش موثری در شگل گیری 
شخصیت یک دختری ایفا می کند که دیگران و خودش 
او را موفق می دانند. مطالعات نشان داده عدم ارتباط 
صحیح پدر  و دختر باعث افسردگی نوجوانی می شود، 
بنابراین تعلق بین دختران و پدران به اندازه ارتباط بین 

دختران و مادران حائز اهمیت است.
*دختران چه نیازهایی در ارتباط با پدرانشان دارند

نیازهای دختران از همان دوران جنینی در ارتباط با 
پدرانشان احساس می شود. از همان زمان که پدران 
خود  از  ذوق  شوند،  خوشحال  شدن،  دار  دختر  برای 
نشان بدهند و در مهر و محبت نسبت به دخترانشان 
مقتدر  پدرانی  دارند  تمایل  دختران  نکنند.  کوتاهی 
داشته باشند که حس ایمنی را از کودکی به آنها بدهد. 
بنابراین نیاز به محبت، صمیمیت، توجه و اقتدار پدرانه 
همیشه از سوی دختران احساس می شود که اگر این 
نیازها درست تأمین شود ارتباط مستقیمی بین روابط 

بزرگسالی او با دیگر مردان خواهد داشت.
محبت  که  گوید  می  وکالت  دانشجوی  ف«،  »مریم 
به  صحیحش  گرایش  باعث  او  به  پدرش  همیشگی 
جنس مخالف شده و این محبت واقعی توانسته محبت 
های دیگر را ببلعد. او می گوید که آنقدر در منزل سیراب 
محبت پدرش شده که هرگز برای کسب محبت رو به 
جنس مخالف نیاورده و حال هم قرار است با یکی از 
پسران هم دانشگاهی اش که مورد تأیید والدینش هم 
قرار گرفته، ازدواج کند. مریم مطرح می کند که پدرش 
و  پدر  زندگی  براساس  او  و  بوده  او  برای  الگو  بهترین 

مادرش آینده خود را بنا می کند.
دختران بیش از کادوها و اسباب بازی های گرانقیمت 
و جور و واجور نیاز به حضور و محبت پدرانشان در فرایند 

رشد دارند. درست است که مادر در زمینه محبت به 
را  حساسی  نقش  نیز  پدر  اما  باشد  فعال  باید  کودک 
ایفا میکند. »کتایون صمیمی«، دختر ٢٨ ساله و فارغ 
التحصیل دانشگاه  مطرح می کند که هیچ دختری 
بیش از نیاز به محبت پدر، به وسایل و هدایا نیاز ندارد چرا 
که حتی اگر پدران با این وسایل هم بخواهند محبتشان 
را نشان دهند، هیچ چیز مثل محبت و حضور پدر اثرگذار 
نیست و دختر را عاشق پدرش نمی کند. او می گوید که 
پدرش از دوران کودکی مرتب به او می گفته که دوستش 
به  پدران  محبت  ابراز  بنابراین  است،  عاشقش  و  دارد 

دختران نیز  کلید ساختن عواطف دخترانشان است.
کتایون می گوید که پدرش از دوران کودکی اجازه می 
داده گاهی در کنار او به خواب برود و شب را استراحت 
کند ، این کار حس عشق و محبت را در وجودش زیاد 
کرده و هنوز هم او عادت دارد که پدرش را در آغوش 

بگیرد و گاهی حتی از ناراحتی هایش صحبت کند.
همین نکته  کتایون نشان می دهد که اگر رابطه یک 
پدر و دختر سرد باشد، دختر در ارتباط با مردان دیگر نیز 
مشکلات زیادی از جمله بی زاری از مردان، عدم رابطه 
صحیح یا چسبندگی های اغراق آمیز دختران به همسر 
یا دیگر مردان زندگی شان صورت بگیرد و همه نشان 
از خلاء عاطفی شدید دارد. خانمی تعریف می کرد که 
نتوانسته همسرش را در زندگی به خوبی جذب خود کند 
چرا که همیشه احساس می کرده از سوی او ترک می 
شود و یک روز همسرش او را ترک می کند. وقتی درباره 
گذشته اش با او صحبت کردم، مشخص شد که پدرش 
در دوران کودکی او و مادرش را ترک کرده و پدر و مادرش 

از هم طلاق گرفته اند.
گاه نیز دختران به خاطر همان تبعیض های جنسیتی 
یا  زیاد  های  محرومیت  دچار  پدرانشان  سوی   از 
محدودیت هایی می شوند که منطقی به نظر نمی رسد و 
همین امر باعث می شود که دختران در روابطشان دچار 
خطاهای زیادی شوند و اغلب نیز پدرانشان را مسئول 
بدانند و هیچگاه آنها را نبخشند. بنابراین از همین مثال 
ها نقش مهم پدر در زندگی دختران به خوبی مشخص 

می شود.
*نکاتی درباره تقویت روابط پدر و دختری در 

دوران بلوغ
بسیاری از روان شناسان معتقد هستند که اگر پایه 
روابط بین والدین و فرزندان در دوران کودکی به خوبی 
برای  فرصت  بلوغ  دوران  در  هم  باز  نشده،  گذاشته 
جبران هست. بنابراین بی توجهی و سوء رفتار در این 
دوره متأسفانه می تواند هیجانات منفی عاطفی زیادی 
باعث  که  کند  ایجاد  دختران  ویژه  به  فرزندان  برای  را 
ارتباطات ناصحیح و ازدواج های اشتباه می شود. »پری 
م« فارغ التحصیل مهندسی می گوید که همیشه پدرش 
در تصمیم گیری ها او را تنها گذاشته و در دوراهی های 
زندگی به او گفته که نمی تواند درست انتخاب کند، 
حال که الان هم یک بانوی ازدواج کرده شده هنوز هم 
از دوراهی های زندگی گریزان است و نمی تواند درست 

تصمیم بگیرد و احساس یک کودک چند ساله را دارد.
پژوهش های جامعه شناسی و روانشناسی نیز نشان 

داده دخترانی که در دام روابط غیر اخلاقی افتادند، با 
پدرانشان روابط سرد و معیوب داشتند و یا از سوی آنها 
مورد تحقیر،سرزنش، تبیه و سخت گیری یا تبعیض قرار 
می گرفتند. پدران برای جلوگیری از این مشکلات می 

توانند این موارد را رعایت کنند:
-بیشتر به حرف دخترانتان گوش دهید، بچه ها در 
دوره نوجوانی گوششان از نصحیت پر می شود به جای 
نصحیت به حرف هایش گوش دهید و او را با واقعیت 

های زندگی آشنا کنید.
-چشمش را به روی واقعیت ها باز کنید. این اتفاق 
بدون نصحیت و تنها با نشان دادن واقعیت ها هرچقدر 
هم دردناک باشد می تواندصورت بگیرد. مثلا درباره 
ارتباط با جنس مخالف صحبت کنید و آن را یک تابو 
ندانید حتی به او بگویید اگر مزاحمتی برایش ایجاد 
شد بدون هیچ مشکلی به شما اطلاع بدهد یا اینکه 
اینطور  عموما  دختران  کند.  دفاع  ازخودش  چطور 
مزاحمت ها را از ترسشان گزارش نمی کنند و این مسئله 
بشدت برایشان آزار دهنده می شود. بنابراین به دختران 
اطمینان دهید که بدون پنهان کاری همه چیز را می 
تواند با شما درمیان بگذارد بدون اینکه مواخذه و تنبیه 

شود.
براساس مطالعات با پایین آمدن سن بلوغ روانی بچه 
ها، از دوره راهنمایی می توان این حرف ها را به بچه ها 

زد تا از تجارب اذیت کننده آنها جلوگیری شود.
  -عبارت باید و نباید ممنوع: برای صحبت با بچه ها 
از عبارت های باید و نباید استفاده نکنید وگرنه آنها نمی 
توانند به شما اعتماد کنند. امروزه از دوران راهنمایی و 
دبیرستان می بایست در ارتباط با جنس مخالف و ملاک 
های ازدواج با بچه ها صحبت کرد و نباید هوش آنها را 

دست کم گرفت که متوجه این مسائل نمی شوند.
توضیح  برای دختران  را   -محدودیت های خانواده 
دهید. تمایل دختران به خودآرایی در سنین نوجوانی 
زیادمی شود در این زمینه می تواند خط و مشی خانواده 
را مشخص کنید تا بچه ها سردرگم نشوند بنابراین نه می 
بایست دختران زیاد آزاد باشند و نه محدود تا در درجه 
اول ایمنی شان حفظ شود. بنابراین درباره همه این 
مسائل با ذکر شئونات می توان با دختران صحبت کرد 
وگرنه اگر شما صحبت نکنید همه چیز در فضای مجازی 
برایشان فراهم است تا چشم و گوششان را باز کند.بهتر 
است همه این مسائل را به طریق صحیح از شما بشنوند. 
-با هم وقت بگذرانید. بهتر است هر چند وقت یک بار 
با دختران تان زمانی را تنهایی وقت بگذرانید مثلا به یک 
پارک یا سینما بروید یا بیرون از منزل ورزش کنید و در 
این فاصله از احوال و روحیات هم مطلع شوید. این کار 
خیلی به تقویت صمیمیت بین پدر و دختر کمک می 
کند.  پدران می بایست دخترانشان را برای عضویت در 
گروه های مختلف مذهبی، علمی ، ورزشی و تحصیلی 
تشویق کنند.گاهی برخی مسئولیت ها را در منزل به 
گردن آنها بیاندازند و در تصمیم گیری ها فرزندشان را 
دخیل کنند. بنابراین استقلال و آزادی مشروع در خانه 
بدون تحقیر و سرزنش می تواند ذهن بچه ها را به پرورش 

برساند.

نکاتی درباره تقویت روابط پدر و دختری در دوران بلوغ ؛

پدران چگونه در انتخاب های آینده دختران نقش دارند؟

 

آسیب های ویروس کرونا هرروز در دنیا در حال افزایش است و این ویروس این 
روزها ضربات سنگینی به ناشران و کتاب فروشی های قم وارد کرده است که اکثر 

آنان مجبور به تعطیلی و تعدیل نیرو شده اند.
و  آورد  بار  به  که  تعطیلی هایی  و  قرنطینه  علیرغم  ویروس،  کرونا  شیوع  با 
باوجوداینکه فرصت مناسبی را برای مطالعه فراهم می کرد، اما ازآنجایی که فرهنگ 
کتاب خوانی چندان در میان افراد نهادینه نشده است قشر ناشران و کتاب فروشان 
آسیب های جبران ناپذیری را متحمل شدند که چند ماه پس از ورود کرونا به ایران، 
با پیگیری های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و اتحادیه ناشران و کتاب فروشان 
تهران، شغل کتاب فروشی و ناشران در فهرست مشاغل آسیب دیده از بیماری 

کرونا وارد شد.
یکی دیگر از مسائلی که به مشکلات چرخه نشر دامن زده ، نوسانات ارزی و 
تحریم ها است. افزایش هزینه چاپ کتاب، پایین بودن حاشیه سود و گردش مالی 
سبب ورود آسیب های قابل توجهی به بیشتر فعالان این صنف شده است تا جایی 

که برخی از ناشران فعالیت خود را محدود کردند.
قیمت کاغذ در سال های اخیر سیر صعودی داشته که قیمت کتاب نسبت به 
آن افزایش چندانی نداشته است، چراکه اگر کتاب گران شود، مردم دیگر آن 
را نمی خرند و آن را از سبد خرید خود حذف می نمایند.  از طرفی تصمیمات 
مطرح شده جهت حذف یارانه کاغذ نیز سبب می شود مشکلات این اقشار تا 

چندین برابر افزایش یابد.
خانواده،  در  کتاب خوانی  فرهنگ سازی  زیرساخت های  از  یکی  همچنین 
اختصاص بخشی از سبد خرید ماهانه خانواده به کتاب و مجلات است. اما 
همه گیری کرونا و مشکلات معیشتی که برای مشاغل مختلف به بار آورد، سبب 
شده قشر زیادی از مردم برای تهیه مایحتاج زندگی خود نیز دچار مشکل شوند و 

خواسته یا ناخواسته از این مسئله غافل بمانند.
و  کووید1٩  بیماری  همه گیری  اخیر،  نیم  و  سال  یک  در  هم  طرفی  از 
محدودیت های مربوط به آن و تعطیلی مشاغل ازجمله کتاب فروشی ها، مشکلات 
ناشران، کتاب فروشان و شرکت های پخش را تا چند برابر افزایش داده است، تا 

جایی که برخی مجبور به تعدیل یا تعطیل کردن فعالیت های خود شده اند.
 تعدیل قابل توجه نیروها در ناشران و کتاب فروشی ها  

رئیس اتحادیه ناشران و کتاب فروشان قم در گفت وگو با خبرنگار تسنیم، به 
آسیب های این قشر اشاره و اظهار داشت: با شیوع کرونا در سطح جهان، شغل ها 
دچار آسیب شدند و قشر ناشران و کتاب فروشان هم آسیب بسیاری دیدند که 

سبب شد یکسری از همکاران، تعدیل نیرو نمایند.
حمید خرمی با بیان اینکه کاهش نیرو موجب از بین رفتن شغل برخی از افراد 
می شود، افزود: در این مدت کتاب فروشان مجبور شدند به فروش مجازی کتاب 
روی آورند و فروش مجازی به اندازه فروشگاه های فیزیکی نیاز چندانی به نیرو 
نداشت و وقتی درآمد ناشر و کتاب فروش کم می شود چاره ای جز تعدیل نیرو 

ندارد.
وی کرونا را باعث رکود جدی حوزه نشر دانست و خاطرنشان کرد: قرار بود 
حمایت هایی برای این قشر از سوی دولت صورت گیرد که تا به امروز هیچ کدام 

از قول ها محقق نشده است.
 عدم حمایت دولت از ناشران و کتاب فروشان 

رئیس اتحادیه ناشران و کتاب فروشان قم به وعده پرداخت وام برای حفظ و 
جذب نیرو اشاره و اذعان کرد: تاکنون هیچ وام و یا حمایتی توسط دولت که سبب 

ایجاد رضایت همکاران ما شود، صورت نگرفته است.
وی با انتقاد از تدابیر اندیشیده شده برای وام های این صنف، یادآور شد: حدود 
15٠٠ ناشر کتاب در استان وجود دارد که قریب به ٨٠٠ نفر فعال هستند، اما 
گفته شده به 1٠ ناشر وام قرض الحسنه بین 5٠ تا1٠٠ میلیون تومانی پرداخت 

می شود که این تعداد در مقابل تعداد ناشران فعال استان بسیار ناچیز است.
خرمی از برنامه های مطرح شده جهت حذف یارانه کاغذ ابراز نگرانی کرد و 
گفت: سال ها بود که کاغذ به صورت دولتی داده می شد، اما اکنون تصمیماتی 
برای حذف یارانه کاغذ گرفته شده که اگر این اتفاق رخ دهد، کاغذ در بازار آزاد 

گران می شود.
وی در این خصوص اضافه کرد: درحال حاضر مواد اولیه چاپ گران شده و تولید 
کتاب برای ناشر گران تمام می شود و حذف یارانه کتاب هم مزید بر علت می شود 
که کتاب با قیمتی گران به دست مصرف کننده برسد و گرانی یکی از علت های 

کاهش خرید کتاب، توسط افراد است.
هرساله  برگزاری  به  اشاره  با  قم  کتاب فروشان  و  ناشران  اتحادیه  رئیس 
نمایشگاه هایی توسط معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح 
کرد: به دلیل شرایط کرونا، نمایشگاه فیزیکی وجود ندارد ولی نخستین نمایشگاه 

مجازی در سال گذشته برگزار شد که تاحدودی مسکنی برای حوزه نشر بود.
وی همچنین از برگزاری نخستین نمایشگاه قرآنی مجازی از 11اردیبهشت ماه 
سال جاری خبر داد و گفت: این نمایشگاه تا بیستم اردیبهشت ماه ادامه دارد و 
در روز اول برگزاری آن قریب به 5٠٠ مرسوله پستی از ناشران قم به سراسر کشور 

ارسال شد.
 انتقاد از تعطیلی کتاب فروشی ها در ایام محدودیت ها 

را  نمایشگاه  این  درصدی   ٢٠ تخفیف  و  مرسوله ها  رایگان  ارسال  خرمی 
فرصتی مناسب برای انجام خرید دانست و  از وزارت ارشاد به خاطر برگزاری این 
نمایشگاه ها جهت حمایت از ناشران و کتاب فروشان تقدیر کرد و اظهار داشت: 
انجام  نیرو  و تسهیلات، جهت حفظ  وام  در بحث  ای کاش حمایت هایی هم 

می گرفت.
از  حمایت  برای  دنیا  پیشرفته  کشورهای  شده  اندیشیده  تدابیر  به  وی 
کتاب فروشی ها اشاره و عنوان کرد: کشورهایی همچون اتریش و فرانسه کتاب 
را جزء اولویت یک قرار دادند که کتاب فروشی ها هم در ایام تعطیلی ها باید مثل 
فروشگاه های اقلام ضروری باز باشند، چراکه افراد علاوه بر غذای جسم به غذای 

روح هم احتیاج دارند.
رئیس اتحادیه ناشران و کتاب فروشان قم اذعان داشت: در کتاب فروشی ها 
و  ندارد  کسی  برای  ضرری  هیچ  آن  بودن  باز  و  ندارد  وجود  چندانی  تجمع 
تعطیلی ها حتی فرصت خوبی را برای مطالعه کتاب ایجاد می کند، لذا بازگشایی 
آن ها با توجه به تعطیلی ها و خانه نشینی افراد می تواند موجب افزایش مطالعه و 

خرید کتاب شود.

از تعدیل نیرو و تعطیلی تا نگرانی از بحران حذف یارانه کاغذ؛

سخنگوی کمیته انتخابات شورای هاهماهنگی اصولگرایان استان قم اعلام کرد:آسیب کرونا بر صنعت نشر در قم

شاخص های نامزدی اصولگرایان قم
 در انتخابات شوراها

 دبیر و سخنگوی کمیته انتخابات شورای هاهماهنگی اصولگرایان استان قم گفت: 
لیست نهایی 13 نفره این شورا برای انتخابات ششمین دوره شورای اسلامی شهر قم 

تعیین شده که انتخاب این افراد بر اساس 3۰ شاخص انجام شده است.
ولی الله بیاتی روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران، با تاکید بر لزوم بسترسازی برای 
مشارکت حداکثری مردم در انتخابات گقت: تلاش برای افزایش مشارکت عمومی 
در انتخابات به عنوان پشتوانه نظام مقدس جمهوری اسلامی وظیفه همگان افراد و 

احزاب است.
وی با مثبت ارزیابی کردن عملکرد پنجمین دوره شورای اسلامی شهر و شهردار قم 
گفت: این عملکرد خوب به طور قطع در رای نهایی و مشارکت مردم نیز اثرگذار خواهد 

بود.
دبیر و سخنگوی کمیته انتخابات شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم افزود: با 
وجود اینکه سفارش هایی برای انتخاب برخی افراد در لیست نهایی این شورا برای 
انتخابات وجود داشت ولی این سفارش ها در انتخاب افراد ترتیب اثر داده نشده است.

بیاتی با بیان اینکه شورای اصولگرایان قم به جز برای شهر قم برای سایر شهرهای تابعه 
استان لیست اعلام نمی کند، ادامه داد: فرایند بسته شدن لیست نهایی کاندیداهای 
مورد نظر شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم برای انتخابات شورای شهر قم بر 

اساس یک روند منطقی و کارشناسانه بوده است.
وی با بیان اینکه در دوره های گذشته مردم از لیست شورای هماهنگی قم استقبال 
کردند و اکثریت لیست این شورا توانسته مورد اعتماد مردم در انتخابات قرار گیرد، 
گفت: فرایند کار این شورا برای انتخاب افراد متخصص به بزرگان استان اعلام و نظر آنها 

برای انتخاب افراد متخصص، متعهد و کاردان گرفته شده است.
بیاتی افزود: همه اعضای پنجمین دوره شورای اسلامی شهر قم که برای انتخابات 
ششمین دوره شورا ثبت نام کرده اند، تایید صلاحیت شده اند که این نشان از فضای 
سالم حاکم بر شورای شهر قم  در دوره گذشته داشته است ضمن اینکه عملکرد خوب 

این شورا توانسته رضایت مردم را جلب کند.
وی با اشاره به اقدام های انجام شده شورای اصولگرایان قم برای تهیه لیست نهایی 
کاندیداهای شورای شهر قم گفت: هفت نفر از اعضای شورای اصولگرایان به عنوان 
کمیته انتخابات این شورا انتخاب شدند و این کمیته با برگزاری  3۰ جلسه در قالب 8۰۰ 
نفر ساعت طی هفته های اخیر توانسته ضمن تبیین شاخص ها، رزومه کاندیداها را 

اخد و باگزاری مصاحبه، لیست 13 نفره خود را نهایی کند.
کارنامه عملکردی 103 نفر از کاندیداهای شورای شهر قم بررسی شد 

سخنگوی کمیته انتخابات شورای هاهماهنگی اصولگرایان استان قم ادامه داد: 
کارنامه عملکردی 1۰3 نفر از کاندیداهای شورای اسلامی شهر قم بررسی شد و با توجه 
به رزومه و شاخص های تعیین شده، از این تعداد با  49 نفر از جمله هفت روحانی و پنج 

تن از بانوان ثبت نام کننده برای شورا مصاحبه انجام شده است.
سخنگوی کمیته انتخابات شورای هاهماهنگی اصولگرایان استان قم با اشار به 
سطح بندی 49 کاندیدای مصاحبه شوند توسط این شورا گفت: بر اساس رای گیری 
اعضای کمیته انتخابات شوراهای اسلامی شهر قم، 21 نفر در اولویت اول ، 2۰ نفر در 

اولویت دوم و هشت نفر در اولویت سوم انتخاب شدند.
وی گفت: بر اساس تصمیم صورت گرفته شده یک روحانی و یک خانم در لیست 
نهایی شورای هماهنگی اصولگریان برای انتخابات ششمین دوره انتخابات شورای 

اسلامی شهر قم قرار گرفته است که با مصاحبه انجام شده این افراد تعیین شدند.
شورای  لیست  کانیدداهای  انتخاب  برای  شاخص  تعیین 3۰  به  اشاره  با  بیاتی 
اصولگرایان گفت: اعتقاد به کار جمعی، پاکدست و امانت دار بودن، ساده زیستی، 
مردم داری، مقبولیت اجتماعی، آشنایی با مقرارت و ضوابط شورا و شهرداری، داشتن 
سوابق تحصیلی و تخصصی مرتبط با وظایف مدیریت شهری، تجربه مدیریتی شهر، 
داشتن سابقه و روحیه فعالیت جهادی، جوان گرایی از جمله شاخص های تعیین شده 

برای انتخاب کاندیداهای نهایی شورای اصولگرایان است.
گفت:  قم،  استان  اصولگرایان  هاهماهنگی  شورای  انتخابات  کمیته  سخنگوی 
میانگین سنی فعلی اعضای شورای اسلامی شهر قم 51 سال است که با توجه به 
رویکرد جوانگرایی شورای هماهنگی اصولگرایان قم، این میانگین به 45 سال کاهش 

یافته است.
بیاتی، با بیان اینکه برای انتقال تجربیات تصمیم گرفته شد تا از شورای فعلی شهر 
قم، پنج نفر در لیست ششمین دوره شهر قم قرار گیرد، اظهار داشت: از شورای شهر 
کنونی، پنج نفر در لیست باقی مانده است و هشت کاندیدای جدید به لیست نهایی 

شورای اصولگرایان قم انتخاب شده است.
وی ادامه داد: این گمانه زنی که لیست این شورا از قبل بسته شده بود نادرست است 
و لیست نهایی این شورا طی جلسات متعدد و انجام مصاحبه با کاندیداهای مختلف با 

نظر نهایی کمیته انتخابات و رای نهایی اعضای شورای هماهنگی تعیین شده است.
بیاتی گفت: 12 نفر از افراد تعیین شده در کمیته انتخابات شورای هماهنگی 
در جلسه شورای اصولگرایان رای آورد و یک نفر دیگر نیز که مورد اجماع اعضا نبود، 
جایگزین شد، که با این اقدام لیست 13 نفره شورای اصولگرایان استان برای ششمین 

دوره انتخابات شورای اسلامی شهر قم نهایی شد.
سخنگوی کمیته انتخابات شورای هاهماهنگی اصولگرایان استان قم گفت: در 
لیست نهایی شورای اصولگرایان چهار نفر دارای مدرک دکترای تخصصی در رشته های 

عمران، ترافیک، حقوق و کشاورزی هستند.
بیاتی ادامه داد: چهار نفر از اعضای کمیته انتخابات شورای اصولگرایان از اعضای 
سابق شورای اسلامی شهر قم بوده اند که این موجب شده تا این کمیته دارای تخصص 

و شناخت کافی نسبت به وظایف و کارکردهای شورا دارند.
این شورا درتعیین شهردار و تقسیم مسئولیت ها هیچگونه دخالتی ندارد 

بیاتی، اظهار داشت: افراد حاضر در لیست شورای اصولگرایان پایه رای و وجهه 
اجتماعی دارند و سایر افراد نیز دارای مقبولیت اجتماعی هستند ضمن اینکه انتخاب 
افراد از مناطق مختلف شهر از دیگر معیارها برای انتخاب کاندیداهای نهایی این شورا 

بوده است.
وی افزود: یکی از اقدام های انجام شده، گرفتن تعهدات از اعضای این لیست است 
تا اگر در دوره مسئولیت آنها فرصتی برای گرفتن مسئولیت در سمت های بالاتر برای 
آنها فراهم شد، تصمیم گیری در خصوص آن را پس از مشورت با شورای اصولگرایان 

انجام دهد.
سخنگوی کمیته انتخابات شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم با تاکید بر اینکه 
این شورا در وظایف قانونی اعضای شورای اسلامی شهر از جمله تعیین شهردار و 
تقسیم مسئولیت ها توسط اعضا هیچگونه دخالتی ندارد، گفت: به نظر ما شهردار 
کنونی قم، شهردار موفق است و عملکرد خوبی در دوران مسئولیت خود در این شهر 

داشته است و اگر در ادامه نیز در خدمت ایشان باشیم برای قم می تواند مفید باشد.
وی با اشاره به تعهد این شورای از کاندیداهای نهایی ششمین دوره شورای اسلامی 
شهر قم گفت: سوء استفاده نکردن از موقعیت، در خدمت شورای شهر بودن، قبول 
مسئولیت دیگر با نظر شورای اصولگرایان و همچنین پذیرش نظارت این شورا بر 
عملکرد آنها در دوران مسئولیت از جمله تعهداتی است که از کاندیداهای نهایی این 

شورا اخذ شده است.

مدیر دفتر بهره برداری آبفا قم:

۸۰  روستا به خط لوله جدید آب قم 
متصل شد

 مدیر دفتر بهره برداری و توسعه تأسیسات، تأمین، تصفیه و خطوط انتقال آبفا قم، 
گفت: به منظور تأمین آب شرب با کیفیت پایدار، مجتمع های آبرسانی سلفچگان و 8۰ 

روستا به خط لوله جدید آب قم متصل شد.
مجید خداداد، افزود:  این طرح با در نظر گرفتن مسائل پدافندی به منظور تأمین آب 

شرب با کیفیت پایدار، بخشی از جمعیت استان به اجرا رسید.
و  مصرف  پیک  در  سلفچگان  و  روستا  مجتمع های 8۰  نیاز  مورد  آب  تأمین  وی 
همچنین امکان افزایش ظرفیت تأمین آب این دو مجتمع آبرسانی را از جمله اهداف 

اجرای این طرح برشمرد.
مدیر دفتر بهره برداری و توسعه تأسیسات، تأمین، تصفیه و خطوط انتقال آبفا، قطع 
آب و افت فشار و کاهش کیفیت آب شرب در مجتمع های سلفچگان و 8۰ روستا در 
هنگام تعمیرات خط انتقال 15 خرداد و عدم ظرفیت کافی خط قدیم جهت تأمین آب 
مورد نیاز مجتمع های 8۰ روستا و سلفچگان در پیک مصرف را از جمله مشکلاتی ذکر 

کرد که منجر به اجرای این طرح شد.
وی جمعیت تحت پوشش این پروژه حدود 59 هزار تن اعلام کرد و بیان داشت: طرح 
اتصال خط انتقال مجتمع سلفچگان و 8۰ روستا به خط انتقال جدید آب قم با اعتباری 

بالغ بر پنج میلیارد ریال و طی دو روز به انجام رسید.
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رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه تا یکی دو روز آینده پول به صندوق تثبیت بازار 
سرمایه تزریق می کنیم، گفت: برای مقاصد سیاسی ارزپاشی نمی کنیم تا قیمت ها 

در بازار ارز کاهشی شود.
عبدالناصر همتییکشنبه شب  در برنامه گفت وگوی ویژه خبری درباره تقویت پول 
ملی در کنار تورم بالای 4۰ درصدی، گفت: تورم موضوعی ساختاری در کشور است 
که در مقاطعی بنا به دلایلی از جمله تحریم یا کرونا، شوک هایی به آن وارد می شود که 
بر این اساس باید به این نکته توجه کرد که چند دهه است که ریشه تورم در کشور، به 

نقدینگی برمی گردد و اکنون کف تورمی به 2۰ درصد رسیده است.
وی افزود: اگر دو ناترازی بودجه و صادرات و واردات از بین نرود، تورم از بین نخواهد 
رفت؛ چراکه اگر این گونه نباشد، دولت باید با منابع ارزی بانک مرکزی واردات را 
صورت دهد که پول آن ناشی از تورم می شود؛ ضمن اینکه ناترازی بودجه نیز به این 
تورم دامن زده است. سیاست مالی نباید بر سیاست پولی سوار شود؛ چراکه باعث 
رشد نقدینگی در کشور می شود و بنابراین این موضوعات را باید حل کرد. همتی با 
بیان اینکه حکمرانی اقتصادی ایران غلط است، گفت: با این روش سال های متعدد 
می شد با تثبیت نرخ ارز، تورم را کنترل کنیم؛ در حالیکه اگر این لنگر از دست ما 
خارج شده است، تورم هم از کنترل خارج گردیده است؛ ضمن اینکه در یکسال 

گذشته شوک تحریم و کرونا را هم باید به ناترازی ها اضافه کرد.
دلایل عدم تحقق هدفگذاری تورم 

رئیس کل بانک مرکزی گفت: اردیهبشت سال 99 هدفگذاری تورم را 22 درصد 
اعلام کردیم؛ اما متاسفانه آثار کرونا درآمدهای ارزی و درآمدهای دولتی را دچار شوک 
کرد و در عین حال، فشار حداکثری آمریکا بر علیه اقتصاد ایران نیز به آن اضافه شد؛ 
در حالیکه ما تصورمان بر این بود که نرخ ارز از 17 هزار تومان بالاتر نرود اما به 32 
هزار تومان رسیدیم که این عوامل موجب شد تا به هدفگذاری تورم دست پیدا نکنیم. 
وی افزود: اواخر سال گذشته قیمت کالاهای اساسی جهش زیادی داشت که این 
باعث شد تورم هم تاثیر بپذیرد و افزایش پیدا کند. از 29 واحد درصد رشد پایه پولی 
27 واحد درصد خالص دارایی خارجی بانک مرکزی بوده است، یعنی 27 درصد 
ناشی از تبدیل دارایی های ارزی مسدودی به ریال بوده است. هدف گذاری تورمی 
برای سال 14٠٠ تعدیل و اطلاع رسانی می شود. بانک مرکزی به تنهایی قادر به حل 

مشکلات کلان به تنهایی نیست و نیازمند کمک سایر قواست.
نرخ ارز باز هم کاهش می یابد 

همتی ضمن بیان اینکه اکنون نرخ ارز را کنترل کرده ایم و به 2۰ هزار تومان 
رسانده ایم، گفت: امیدواریم از این رقم هم پایین تر بیاید. ناترازی بودجه باید حل 
شود؛ یعنی وظیفه دولت و مجلس این است که این موضوع را حل کنند؛ در غیر این 
صورت تورم کنترل نخواهد شد؛ این در حالی است که صادرات غیرنفتی باید با رشد 

تولید افزایش یابد؛ ضمن اینکه هزینه های دولت باید کمتر شود.

رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: باید اصلاحات ساختاری در کشور رخ دهد؛ این 
در حالی است که اگر این اصلاحات صورت نگیرد، بانک مرکزی به تنهایی نمی تواند 
تورم را کنترل کند؛ این در حالی است که اگر بانک مرکزی و وزارت اقتصاد اوراق را 
منتشر نمی کرد باید نقدینگی را در حد 76 درصد رشد تجربه می کردیم؛ اما نقدینگی 

بالای 4۰ درصد رشد کرد.
ذخایر ارزی بانک مرکزی از قبل بیشتر شده است 

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بانک مرکزی در حوزه بازار ارز و قیمت آن 
سیاسی عمل نمی کند، گفت: اگر بانک مرکزی سیاسی عمل کرده بود، حتما 
ذخایر این بانک افزایش نمی یافت؛ چراکه هم اکنون ذخایر ارزی بانک مرکزی بیش 
از سال گذشته است. بساط سود مرکب در نظام بانک ها بسته شده است؛ پس اگر 
بانکی می خواهد صورت های مالی خود را به تائید بانک مرکزی برساند، حتما باید 
امهال اعلام شده از سوی بانک مرکزی رعایت شود؛ در غیر این صورت صورت های 
مالی آنها تائید نخواهد شد. همتی گفت: بانک ها می توانند به شرکت های سرمایه 
گذاری وام بدهند؛ ضمن اینکه 2۰۰ میلیون دلار صندوق توسعه ملی نیز باید کم 
کم منابع را به فروش برسانیم؛ این در حالی است که تقاضا برای ارز اکنون کم شده 
است؛ امروز هم به معاونت ارزی دستور دادم که هر چقدرکه از این منابع صندوق 

توسعه ملی فروختند، ریال آن را به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز کنند.

وی افزود: امروز هم بورس برای دامنه نوسان تصمیماتی گرفته است که این 
می تواند کمک کننده باشد؛ این در حالی است که بالای 5۰ درصد سهام بورس 

ارزنده است و اگر اعتماد را برگردانیم، وضعیت بورس بهتر خواهد شد.
طلب بالای 100 هزار میلیاردی دولت به بانک مرکزی 

رئیس کل بانک مرکزی درباره استقراض دولت از بانک مرکزی با بیان اینکه آقای 
نوبخت شوخی کرده است که دولت از بانک مرکزی استقراض نکرده است، گفت: 
در دو سال گذشته 13 میلیارد دلار ارز به کالاهای اساسی داده ایم که این بدهی 
دولت به بانک مرکزی است و باید ظرف سه سال باید به بانک مرکزی برگردد؛ این 
در حالی است که ما بالای 1۰۰ هزار میلیارد تومان از دولت طلب داریم. هر زمان که 

بانک مرکزی به دولت بدهکار شد، حتما فاکتورهای اقتصادی اصلاح شده است. 
همتی بیان کرد: مداخله فعلی در بازار ارز مداخله بانک مرکزی نیست و مداخله 
ناشی از ارز  صادرکنندگان است. بانک مرکزی به عنوان بازارساز موظف به ممانعت از 
نوسانات ارز است. روش مدیریت بازار ارز سه سال است که تغییر کرده است, روش ما 
ارز پاشی نیست و در این راستا بازار متشکل ارزی ایجاد شده است.  وی با بیان اینکه 
امروز بانک مرکزی یک دلار هم در نیما عرضه نداشته است، گفت: فرآیند مذاکرات و 
انتظارات موجب می شود که روند بازار ارز رو به کاهش باشد. هیچ مشکلی در تامین 
ارز واکسن کرونا نداریم و در این زمینه اقدامات خوبی انجام شده است. پیش بینی 
یک میلیارد دلار برای خرید واکسن کرده ایم. هر درخواستی از طرف وزارت بهداشت 
باشد، فورا ارز آن تامین می شود. رئیس کل بانک مرکزی افزود: در خرداد و تیرماه 
نتایج خوبی برای تولید واکسن کرونا داخلی داریم لیکن برای تامین ارز واکسن 
خارجی هم تعللی نشده است. محموله 9 میلیون دوز در راه است و در خرداد ماه 

محموله دوم کوواکس می آید. از روسیه هم در حال خرید واکسن هستیم.
تامین 3 میلیارد دلار برای دارو و کالاهای اساسی 

وی ادامه داد: از ابتدای سال تا کنون دو میلیارد دلار برای خرید کالاهای اساسی 
تامین کردیم. از این مبلغ 5/1 میلیارد دلار برای خریدنهاده های دامی و5۰۰ میلیون 
دلار برای خرید دارو تامین شده است. در شرایط جنگ اقتصادی، نمی توانیم همه 
چیز را به مردم بگوییم. خوشبختانه هرجور شده تامین ارز برای مصارف اصلی کشور 
انجام شده است. شرایط ارزی ما نسبت به گذشته بهتر است و بهتر نیز خواهد شد.  
همتی گفت:  در موضوع تملک واحدهای صنعتی و تولیدی توسط بانک ها اغراق 
شده است. غالب واحدهای تولیدی در تملیک بانک ها صرفه اقتصادی نداشته و 
بطور میانگین بعد از گذشت 5 سال نداشتن عملکرد اقتصادی، توسط بانک ها 
تملیک شده اند. به بانک ها تاکید کرده ایم که در صورت های مالی شان، امهال 
واحدهای تولیدی لحاظ شود و در غیر اینصورت مجوز برگزاری مجمع عمومی را 
ندارند. وی در پایان سخنانش مطرح کرد که اکنون نسبت معوقات به تسهیلات 

بانکی به 6.7 درصدرسیده است. 

رئیس کل بانک مرکزی :

رییس کمیسیون ساماندهی و تنظیم بازار انجمن واردکنندگان تلفن کاهش نرخ ارز ربطی به ارزپاشی بانک ندارد
همراه خبرداد:

کاهش ۱۰ تا ۱۵ درصدی قیمت ها در بازار 
تلفن همراه

رییس کمیسیون ساماندهی و تنظیم بازار انجمن واردکنندگان تلفن همراه 
گفت: به دلیل تعطیل بودن بازار، باز بودن گمرک و پایین آمدن قیمت ارز، میزان 
ورود تلفن همراه به کشور زیاد بوده و به همین دلیل برخی گوشی ها 1۰ تا 15 

درصد ارزان شده اند.
در هفته های گذشته، بازارهای شهر تهران به علت شیوع کرونا تعطیل بود، اما 
گمرک به کار خود ادامه داد و کالاها ترخیص شد. اکنون بازار تلفن همراه کاملا 
اشباع شده به طوری که در بخش تلفن همراه، میزان فروش کاهش یافت اما 

میزان واردات و عرضه بالا رفت.
بررسی ها نشان می دهد که اکنون وضعیت ذخیره تلفن همراه در کشور 
مطلوب است و تا دو ماه آینده ذخیره کالایی کافی وجود دارد و برای تامین بازار 

هیچ مشکلی نیست.
رصد قیمت ها نیز نشان می دهد که قیمت آن روند نزولی داشته است،  به طور 
مثال یک گوشی باکیفیت و به روز با ظرفیت 32 گیگابایت برای مصرف کننده با 
قیمت 2 میلیون و 2۰۰ هزار تومان در بازار موجود است. این در  حالی است که 
بین 6 تا 8 ماه پیش، گوشی با این مشخصات و با این قیمت وجود نداشت. با 
ارزان شدن دلار در دو هفته اخیر، کاهش1۰ تا 15 درصدی قیمت تلفن همراه 

را داشتیم.
در این راستا،انجمن واردکنندگان موبایل در توئیتی اعلام کرد: تعطیلی های 
پی درپی و محدودیت های کرونایی از یک سو و بلاتکلیفی واردکنندگان در مورد 
اجرای مصوبات اخیر و نوسانات نرخ ارز از سوی دیگر باعث رکود در بازار شده 

است.
رئیس کمیسیون ساماندهی و تنظیم  بازار انجمن واردکنندگان موبایل درباره 
وضعیت بازار تلفن همراه گفت: با تصویب مجلس، دلار ETS )میانگین قیمت 
سه روز آخر دلار که اکنون حدود 2۰هزار تومان است( مبنای دریافت تعرفه 

گمرکی، ارزش افزوده و سود بازرگانی درنظر گرفته شده اما اجرا نشده است.
»رضا قربانی« افزود: از آن جایی که گمرک می تواند بر اساس قانون بعدا 
طلب مابه التفاوت کند این شائبه را به وجود آورده که گمرک ممکن است بعدا، 
گمرکی چند برابری دریافت کند. واردکنندگان نیز به دلیل مصوبه ای که اجرایی 

نمی شود، نمی توانند ما به التفاوت را در قیمت تمام شده کالا محاسبه کنند.
وی تاکید کرد: بحث انجمن واردکنندگان تلفن همراه بر سر این است که چرا 
تکلیف معلوم نبوده و اگر قرار نیست تعرفه گمرکی با دلار ETS حساب شود، 

حداقل مصوبه را عوض کنند تا واردکنندگان از این سردرگمی بیرون بیایند.
رئیس کمیسیون ساماندهی و تنظیم  بازار انجمن واردکنندگان تلفن همراه 
افزود: قیمت تلفن همراه با کاهش قیمت دلار بلافاصله عکس العمل نشان 

می دهد و قیمت ها کاهش پیدا می کنند.  
قربانی تاکید کرد: اگر کسی قصد خرید تلفن همراه دارد الان وقت بسیار 
خوبی است چرا که حتی قیمت جهانی گوشی های پرچمدار مانند سامسونگ 
و شیائومی در این مدت 15تا 2۰ درصد افت قیمت داشته است. گوشی می 1۰ 
تی پرو شیائومی )256( سه هفته قبل 16 میلیون و  تا3۰۰ هزار بود و اکنون به 
قیمت13 میلیون و 3۰۰ هزار تومان رسیده است. این 2۰ درصد کاهش قیمت 
به دلیل کاهش قیمت دلار، اشباع بازار و پایین آمدن قیمت جهانی تلفن های 

همراه است.

سخنگوی گمرک خبر داد:

صادرات 7۹ درصد زعفران ایران 
 به پنج کشور 

سخنگوی گمرک گفت: پارسال بیش از 324 تن زعفران به ارزش افزون بر 
19۰ میلیون دلار به 6۰ کشور صادر شد که پنج کشور هنگ کنگ، امارات، 
اسپانیا، چین و افغانستان، 79درصد وزن و 78 درصد ارزش کل صادرات این 

محصول را به خود اختصاص دادند.
»سید روح الله لطیفی« اظهار داشت: 324 هزار و 589 کیلوگرم طلای سرخ 
به ارزش 19۰ میلیون و 323 هزار و 3۰6 دلار در سال گذشته به 6۰ کشور 

جهان صادر شد.
وی افزود: هنگ کنگ، نخستین مقصد زعفران ایرانی در سال گذشته بود که 
74 هزار و 578 کیلوگرم زعفران به ارزش 46 میلیون و 626 هزار و 216 دلار را 
خریداری کرد و 23 درصد وزن و 24.5 درصد ارزش کل زعفران صادراتی کشور 

را به خود اختصاص داد.
سخنگوی گمرک درباره دیگر کشورهای خریدار زعفران ایرانی خاطرنشان کرد: 
امارات با خرید 59 هزار و 791 کیلوگرم به ارزش 33 میلیون و 942 هزار و 27 
دلار و سهم 18.4 درصد وزن و 17.8 درصد ارزش، دومین خریدار زعفران ایرانی 
در سال 99 بود و پس از آن اسپانیا با 49 هزار و 25 کیلوگرم به ارزش 26 میلیون 
و 44۰ هزار و 313 دلار و سهم وزنی 15 درصدی و ارزش حدود 14 درصدی 

کشور سوم بوده است.
وی ادامه داد: چین با خرید 4۰ هزار و 139 کیلوگرم زعفران به ارزش 22 
میلیون و 5۰4 هزار و 44۰ دلار و سهم 12.3 درصدی وزن و 11.8 درصدی 
ارزش، در جایگاه چهارم و افغانستان با خرید 33 هزار و 781 کیلوگرم زعفران به 
ارزش 19 میلیون و 168 هزار و 6۰8 دلار با سهم خرید 1۰.4 درصدی وزن و 
1۰ درصدی ارزش کل زعفران صادر شده کشور، پنجمین کشور خریدار زعفران 

ایرانی در سال 99 بوده است.
لطیفی تاکید کرد: با وجود صادرات زعفران به 6۰ کشور، پنج کشور هنگ 
کنگ، امارات، اسپانیا، چین و افغانستان، 257 هزار و 314 کیلوگرم زعفران به 
ارزش 148 میلیون و 681 هزار و 6۰4 دلار را خریداری کردند که 79 درصد وزن 

و 78 درصد ارزش کل صادرات این کالا در سال گذشته بوده است.
 

ناظر مجلس در شورای عالی آب کشور خبر داد:

بیمه تولید کالاهای اساسی اجباری می شود
ناظر مجلس در شورای عالی آب کشور از اجباری شدن بیمه تولید کالاهای 

اساسی در قالب طرح ارتقاع امنیت غذایی و رفع موانع زادیی تولید خبر داد.
پرویز اوسطی با تاکید بر اینکه خشکسالی سالجاری جزو سه خشکسالی 
مانند  اخیر  خشکسالی های  کرد:  اظهار  است،  اخیر  سال   5۰ در  سخت 

ترسالی های که اتفاق افتاد نشانه های از تغییرات اقلیم است.
وی ادامه داد: آخرین گزارش سازمان هواشناسی حاکی از کاهش 37 تا 4۰ 

درصدی میانگین بارندگی نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
اوسطی با بیان اینکه نیازمند مدیریت بحران هوشمند و متفاوت در سالجاری 
وزارتخانه های  با  همراه  بحران  مدیریت  سازمان  است  لازم  افزود:  هستیم، 
وظیفه مند در حوزه تولید محصولات کشاورزی مانند؛ وزارت جهادکشاورزی و 
وزارت نیرو هر چه سریع تر گزارش ها، برنامه ها و کارهای که باید انجام دهند را 

آماده و برای اجرایی شدن ارائه دهند.
وی افزود: آمار و اطلاعات آخرین وضعیت تولید، خسارت و جمع بندی آن ها و 
راهکارهای کارشناسی برای کاهش خسارات مواردی هستند که انتظار می رود 

در گزارش و برنامه سازمان مدریرت بحران و وزارتخانه های متولی باشد.
به گفته ناظر مجلس در شورای عالی آب کشور؛ مجلس نیز وظایفی برای گذر 
از بحران خشکسالی دارد که طرح ارتقاع امنیت غذایی و رفع موانع تولید در 

راستای اجرا این وظیفه است.
وی تصریح کرد: این طرح در دستور کار مجلس قرار گرفته و با شروع به کار 

مجلس، در صحن علنی مطرح خواهد شد.
اوسطی با تاکید بر اهمیت بیمه برای حمایت از بخش کشاورزی از اجباری 
شدن بیمه کالاهای اساسی در قالب طرح ارتقاع امنیت غذایی و رفع موانع 

تولید خبر داد.

آگهی مزایده 
آگهی مزایده مقدار 27 سهم مشاع از 187/2 سهم مشاع از 24۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی شماره 1۰599/78/543۰ 
اصلی )مقدار بیست و هفت سهم مشاع از یکصد و هشتاد و هفت ممیز دو دهم سهم مشاع از دویست و چهل سهم مشاع 
ششدانگ پلاک پنج هزار و چهارصد و سی فرعی از هفتاد و هشت فرعی از ده هزار و پانصد و نود و نه اصلی( بخش یک قم 

مربوط به پرونده اجرائی شماره کلاسه 1395۰4۰3۰۰11۰۰۰261
بموجب پرونده اجرائی کلاسه بایگانی: 95۰۰27۰، له: آقای سید روح الله طاهایی برعلیه: خانم مریم باقری مقدار 27 سهم 
مشاع از 187/2 سهم مشاع از 24۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی شماره 1۰599/78/543۰ اصلی)مقدار بیست و هفت سهم 
مشاع از یکصد و هشتاد و هفت ممیز دو دهم سهم مشاع از دویست و چهل سهم مشاع ششدانگ پلاک پنج هزار و چهارصد 
و سی فرعی از هفتاد و هشت فرعی از ده هزار و پانصد و نود و نه اصلی( بخش یک قم- بنشانی: قم 45 متری صدوق خیابان 
یاسمن خیابان نسترن-نبش 2۰ متری کوکب ساختمان میلاد پلاک 131 طبقه دوم متعلق به خانم مریم باقری بازداشت 

گردیده است و از طریق مزایده بفروش می رسد:
حدود و مشخصات ششدانگ مشخصات پلاک ثبتی به شماره 543۰ فرعی از 1۰599 اصلی مفروز و مجزا شده از 78 
فرعی از اصلی مذکور قطعه 3 واقع در بخش ۰1 ناحیه ۰۰ حوزه ثبت ملک اداره یک قم استان قم به مساحت 2۰5 مترمربع 

به حدود:
شمالا: اول بطول ۰/8۰ متر دیواریست به فضای خیابان 2۰ متری دوم بطول 2۰ متر دیوار به پی پلاک 135 فرعی 

شرقا: بطول 12/55 متر دیوار به پلاک 76 فرعی
جنوبا: اول بطول 4/45 متر دوم که غربی است بطول 1/35 متر پنجره و دیواریست به فضای حیاط مشاعی سوم که غربی 
است بطول 3 متر چهارم بطول 4/95 متر پنجم که غربی است بطول ۰/65 متر ششم بطول 2 متر هفتم که شرقی است بطول 
2 متر همگی درب و دیواریست به سرویس پله مشاعی هشتم که شرقی است بطول 1/6۰ متر دیواریست به اسانسور نهم 

بطول 1 متر دهم بطور قوس شکل بطول 6/2۰ متر پنجره و دیواریست به فضای حیاط مشاعی
غربا: اول بطول 5/4۰ متر که قوس شکل است دوم بطول 5/85 متر پنجره و دیواریست به فضای خیابان 2۰ متری

مشخصات منضمات ملک:
پارکینگ به مساحت 12/5 مترمربع

مشخصات مالکیت:
ملی  شماره  دارای  قم  از  صادره   134۰/۰3/17 تولد  تاریخ   171 شناسنامه  شماره  بداغعلی  مریم/باقری  مالکیت 
۰384452736 با جز سهم 4/68 از کل سهم 6 بعنوان مالک چهار ممیز شصت و هشت صدم دانگ مشاع از شش دانگ 

عرصه و اعیان عرصه و اعیان،
مالکیت محمدرضا/عرب قمی فرزند حسن شماره شناسنامه 94564 تاریخ تولد: 1342/۰2/۰1 صادره از قم دارای شماره 
ملی ۰38۰862867 با جز سهم 1/32 از کل سهم 6 بعنوان مالک یک ممیز سی و دو صدم دانگ مشاع از ششدانگ عرصه 
و اعیان عرصه و اعیان، موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 55۰۰42 سری ج سال 98 با شماره دفتر الکترونیکی 

الکترونیک 13992۰33۰۰۰1۰145۰2 ثبت گردیده است.
محدودیت:

چهار مورد بازداشت دائم:
و  صد  میزان  به  قم  رسمی  اسناد  اجرای  اداره  از  صادره   1398/۰3/11 مورخ   2956 شماره  دستور  1-بموجب 
هشتاد و هفت ممیز دو دهم سهم مشاع از دویست و چهل سهم عرصه و اعیان به نفع اجرای اسناد رسمی قم )پرونده 

1395۰4۰3۰۰11۰۰۰261/1( بازداشت می باشد.
مدنی  احکام  اجرای  اول  شعبه  از  صادره  مورخ 1398/1۰/19  شماره 1398۰۰2۰۰۰599593  دستور  2-بموجب 
دادگستری شهرستان قم/قدیم به میزان صد وهشتاد و هفت ممیز دو دهم سهم مشاع از دویست و چهل سهم عرصه و اعیان 

به نفع بانک شهر بازداشت می باشد.
3-بموجب دستور شماره 1399۰۰2۰۰۰897765 مورخ 1399/۰4/21 صادره از شعبه پنجم اجرای احکام مدنی 
دادگستری شهرستان قم/قدیم به میزان صد و هشتاد و هفت ممیز دو دهم سهم مشاع از دویست و چهل سهم عرصه و اعیان 

به نفع احمد عندلیب اردکانی بازداشت می باشد.
4-بموجب دستور شماره 1399۰۰2۰۰1۰21675 مورخ 1399/۰6/13 صادره از شعبه پنجم اجرای احکام مدنی 

دادگستری شهرستان قم/قدیم به نفع شعبه پنجم اجرای احکام مدنی دادگستری قم/قدیم بازداشت می باشد.
حقوق ارتفاقی: طبق قانون تملک آپارتمان ها و آئین نامه اجرایی آن

بیمه: ندارد
مشخصات عرصه و اعیانی ملک:

ساختمان بصورت چهار طبقه روی پیلوت مشتمل بر هفت واحد مسکونی با اسکلت فلزی بادبندی احداث گردیده و پلاک 
مورد نظر در طبقه دوم ساختمان مورد بازدید قرار گرفته و شامل آشپزخانه با کابینت ام دی اف – مطبخ- تراس-پذیرایی – سه 
خواب – حمام بصورت مجزا و نیز داخل اتاق و توالت سنتی و فرنگی خواب، بدنه پذیرایی رنگ شده، کف پذیرایی سرامیک، 

کف آشپزخانه سرامیک 4۰*4۰ و بدنه با کاشی و پنجره ها از نوع الومینیوم می باشد.
سقف از جنس گچ با تزئینات گچ کاری و نور مخفی بوده و واحد دارای در ضد سرقت و ایفون تصویری است و سیستم 

گرمایش آن از نوع گرمایش از کف و سرمایش آن کولر گازی می باشد.
سقف از جنس گچ با تزئینات گچ کاری و نور مخفی بوده و واحد دارای در ضد سرقت و ایفون تصویری است و سیستم 

گرمایش آن از نوع گرمایش از کف و سرمایش آن کولر گازی می باشد.
واحد مذکور دارای یک انشعاب آب یک انشعاب گاز و یک انشعاب برق 32 امپر بوده و ساختمان مجهز به یک دستگاه 

اسانسور و در ضد حریق در طبقات بوده و راه پله آن فاقد نرده می باشد.
حیاط دارای باغچه و کف و بدنه پارکینگ و حیاط سنگ و ورودی پارکینگ از جنس فلزی و بازشو اتوماتیک لولایی بوده و 

نمای ساختمان  ترکیبی از کامپوزیت و شیشه است.
نظریه کارشناسان رسمی دادگستری:

کارشناس رسمی دادگستری با توجه به بررسی صورت گرفته و با در نظر گرفتن یک واحد پارکینگ ارزش هر مترمربع از 
آپارتمان مذکور را 185/۰۰۰/۰۰۰ ریال و 2۰5 مترمربع آن را 37/925/۰۰۰/۰۰۰ ریال و مالکیت خانم مریم باقری مقدار 
187/2 سهم مشاع از 24۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی را به مبلغ 29/581/5۰۰/۰۰۰ ریال و مقدار 27 سهم مشاع از 
187/2 سهم مشاع از 24۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی جهت مزایده به مبلغ 4/266/562/5۰۰ ریال )چهارمیلیارد و 

دویست و شصت و شش میلیون و پانصد و شصت و دو هزار و پانصد ریال(ارزش گذاری نموده است.
مزایده مقدار 27 سهم مشاع از 187/2 سهم مشاع از 24۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 
ظهر روز شنبه مورخه 14۰۰/3/8 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در  خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه 7-طبقه 
فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود. مزایده مقدار 27 سهم 

مشاع از 187/2 سهم مشاع از 24۰ سهم ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از مبلغ پایه 4/266/562/5۰۰ ریال )چهار 
میلیارد و دویست و شصت و شش میلیون و پانصد و شصت و دو هزار و پانصد ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی 

فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا 
با شناسه واریز 9651۰85761۰۰۰۰۰۰۰2171323512۰۰6 می باشد و   IR98۰1۰۰۰۰4۰76۰132۰7895693
حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف 
مدت 5 روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف 
مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز 
خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی 
به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از 
اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود و در صورت وجود مبلغ مازاد بر طلب بستانکار، 
وفق ماده 125 آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی قابل پرداخت به خریدار خواهد بود و همچنین بستانکار برنده مزایده باشد 
وفق ماده 125 آئین نامه اجرا اقدام می گردد. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس 
توافق کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل 
در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال 

اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری و عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد. )م الف13939)
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: 1400/02/21
قوه قضائیه-سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-اداره اجرای اسناد رسمی قم

---------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول )نوبت اول(

در پرونده کلاسه فوق اموال توقیفی ذیل الذکر که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده است در روز پنجشنبه مورخ 
14۰۰/۰3/۰6 ساعت 9 الی 1۰ در دادگاه عمومی بخش کهک به آدرس استان قم بخش کهک دادگاه عمومی بخش کهک 

دفتر اجرای احکام مدنی از طریق مزایده حضوری به فروش میرسد. چهار عدد خط تلفن همراه به شرح ذیل می باشد:
 1-شماره تلفن ۰912451۰559 به قیمت 8۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )هشتاد میلیون ریال(

2-شماره تلفن ۰9127593569 به قیمت 5۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )پنجاه میلیون ریال(
3-شماره تلفن ۰912۰525397 به قیمت 35/۰۰۰/۰۰۰ ریال )سی و پنج میلیون ریال(

4-شماره تلفن ۰919451۰559 به قیمت 5۰۰/۰۰۰ ریال )پانصد هزار ریال(
قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به شخصی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهد واگذار می گردد. ضمنا ده درصد از مبلغ 
پیشنهادی نقدا از برنده مزایده اخذ و مابقی نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های 

محلی درج می گردد.
قاضی شعبه اجرای احکام مدنی بخش کهک-مهدی برزگر

---------------------------------------------
آگهی افراز

خواهان افراز: ازاده یزدیان فرزند غلام حسین
نشانی: قم خیابان صدوقی کوی 19 پلاک 8

خوانده افراز: غلامحسین علی فرزند سلیمان، حجت علی، فاطمه علی فرزندان غلامحسین
نشانی: همگی قم، انتهای خیابان جمهوری خیابان 16 متری روح اله خمینی کوی 29 پلاک 9

خواسته:
افراز سهم مشاعی قدر السهمی خواهان از پلاک 533 فرعی از 33 از 187 اصلی بخش خلجستان

نتیجه اقدامات:
با توجه به درخواست شماره 14۰۰/1614 مورخ 14۰۰/۰1/31 خانم آزاده یزدیان مبنی بر افراز سهم خود از شرکا و با توجه 

به نظریه کارشناس ثبت و اعلام نظر بنیاد مسکن بخش خلجستان، لذا بشرح زیر نظریه اداری اعلام می گردد.
نظریه )تصمیم( اداری

در اجرای ماده 1 قانون افراز و باستناد قسمت اخیر رای شماره 353۰-6۰/۰2/۰7 ردیف 59/26 وحدت رویه هیات 
عمومی دیوانعالی کشور و ماده 12۰7 قانون مدنی و با توجه به نامه شماره 4/121-35 مورخ 14۰۰/۰2/۰7 بنیاد مسکن 
خلجستان بدلیل عدم حد نصاب تفکیک هر قطعه در طرح هادی با درخواست افراز خواهان از پلاک فوق رد می گردد. 
این رای برابر ماده 2 قانون افراز مصوب سال از 57 تاریخ ابلاغ به مدت 1۰ روز از طرف هر یک از شرکت در دادگاه بخش 

خلجستان قابل اعتراض می باشد.)م الف 13941)
مهدی حسن پور-رئیس ثبت اسناد و املاک خلجستان

---------------------------------------------
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی هیأت حل اختلاف مستقر در اداره 
ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
رای اصلاحی

1- رای شماره 13996۰33۰۰۰1۰۰2972 مربوط به پرونده کلاسه 139811443۰۰۰1۰۰17۰1 مربوط به مرتضی 
فعلی فرزند عزیز درسه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 63/2۰ مترمربع پلاک باقیمانده 
11239 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید احمد 

رضوی صادره در دفتر 65 صفحه 519.
 2- رای شماره 13996۰33۰۰۰1۰۰329۰ مربوط به پرونده کلاسه 139811443۰۰۰1۰۰17۰۰ مربوط به ابراهیم 
فعلی فرزند عزیز در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 63/2۰ مترمربع پلاک باقیمانده 
11239 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید احمد 

رضوی صادره در دفتر 65 صفحه 519.
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان گفت: به جرات می گویم که شرافت 
در فوتسال ما موج می زند و همه تیم ها در هفته پایانی برای اعتبار خود بازی 

می کنند.
فوتسال  برتر  لیگ  در  تیمش  پایانی  دیدار  خصوص  در  شمسایی  وحید 
اظهار داشت: ما به امید زنده هستیم و زندگی همین است. من همیشه یک 
ضرب المثل دارم؛ امروز با خدا قدم برمی داریم و فردا خود را به خدا می سپاریم.
وی ادامه داد: امسال واقعا سال سختی برای ما بود. وقتی می گویم تیم ما با 
کمبود مهره مواجه است، خیلی ها این موضوع را متوجه نمی شوند اما در همین 
جا می خواهم این موضوع مشخص شود.  قدرت بهادری،  میثم برمشوری، 

وحید شفیعی و بهروز جعفری را به دلیل مصدومیت و حمید احمدی را به علت 
مشکل انضباطی از دست دادیم و در بازی با سن ایچ هم سروش احمدنیا به 
دلیل مصدومیت دیدار آخر را از دست داد. در دیدار آخر با مقاومت البرز خیالم 
راحت است که حق بازیکنی را نمی خورم چرا که کلا 1۰ نفر برای بازی داریم و 

دیگر نیازی نیست لیست 12 نفره بدهیم.
به عنوان اولین نفر به قهرمان لیگ تبریک می گویم

سرمربی گیتی پسند اضافه کرد: از دیدار با کراپ، یک تیم رفاقتی و منسجم 
شدیم و برای آبروی خودمان تلاش کردیم. به نظر من هر تیمی که در پایان 
قهرمان لیگ شود، شایستگی آن را دارد. پیشاپیش به قهرمان لیگ تبریک 

می گویم و به طور قطع بعد از پایان بازی به تیم قهرمان تبریک می گویم.  به طور 
قطع می گویم که شرافت در فوتسال ما موج می زند و همه تیم ها در هفته پایانی 

برای اعتبار خود بازی می کنند.
شمسایی عنوان کرد: در هفته آخر با مقاومتی بازی داریم که در این فصل از 
ما امتیاز گرفت و عملکرد بسیار خوبی داشت. امیدوارم در این بازی هم بتوانیم 

عملکرد خوبی داشته باشیم و سه امتیاز بازی را از آن خود کنیم.   
کاپیتان اسبق تیم ملی فوتسال بیان داشت: همه کوتاهی و بلندی های تیم در 
این فصل به گردن من است. بازیکنان تمام توان خود را به کار گرفتند و »علیرضا 
جنتی« مدیر عامل و »محمد حسین عراقی زاده«  قائم مقام باشگاه گیتی پسند 
در این فصل تیم را بسیار حرفه ای اداره کردند. فوتسال از این بالا و پایین ها زیاد 
دارد. در هفته آخر در ابتدا باید بازی را ببریم و بعد از آن هرچه که خدا خواست، 

همان می شود.  
خدا را شکر لیگ پنجشنبه تمام می شود  

وی اضافه کرد: امسال لیگ بسیار فشرده ای داشتیم. خدا را شکر پنجشنبه 
بازی ها تمام می شود وگرنه باید در ادامه با چهار یا پنج بازیکن به مصاف رقبا 
می رفتیم. جا دارد از »آرش جابری« رییس سازمان لیگ نیز تشکر کنم چرا که 
او توانست بعد از سختی های زیادی که در ابتدا برای شروع لیگ وجود داشت، 

برنامه  بازی ها را به صورت بسیار منظمی اجرا کند.   
سراجی می تواند به فوتسال کمک کند

شمسایی در خصوص انتخاب »مهرداد سراجی« به عنوان ریاست کمیته 
فوتسال گفت: من هیچ برخورد نزدیکی با او نداشتم اما به طور قطع کسی 
که مدیرعامل سایپا و عضو هیات رییسه فدراسیون است، با ظرفیتی که دارد،  
می تواند به فوتسال نیز کمک کند. فوتسال ما بسیار بزرگ است و همه ما برای 
اعتلای آن باید تلاش می کنیم. ما سوم جهان شدیم و در آسیا نیز همیشه 

قهرمان بوده ایم.
اسطوره فوتسال کشورمان افزود: از وقتی یادم است تیم فوتسال ایران همیشه 
جزو 6 تیم فوتسال دنیا بوده است. همه باید به فکر موفقیت این رشته باشند. 
من به عنوان کسی که 22 سال از عمر خود را در این رشته صرف کرده، از 

مسوولان می خواهم که به فوتسال نگاهی ویژه داشته باشند.  

وحید شمسایی: 

شرافت در فوتسال ایران موج می زند علیرضا فغانی: 

باید زمینه ورود VAR به فوتبال ایران
 فراهم شود

داور ایرانی شاغل در لیگ استرالیا عقیده دارد اینکه مدیریت فدراسیون تصمیم 
جدی دارد تا درآمد ناشی از قرارداد اسپانسرینگ داوران را به خود داوران بدهد قابل 

تقدیر است.
علیرضا فغانی داور موفق و بین المللی فوتبال ایران در ارتباط با تحولات داوری در 

فوتبال ایران به نکات بسیار مهمی اشاره کرد.
علیرضا فغانی در ابتدا درباره موضوع تصمیم فدراسیون برای ایجاد یک صندوق 
مالی برای داوران و هزینه درامدهای اسپانسرینگ برای جامعه داوری گفت: اینکه 
مدیریت فدراسیون تصمیم جدی دارد تا درآمد ناشی از قرارداد اسپانسرینگ داوران 
را به خود داوران بدهد قابل تقدیر است. در سال های اخیر این اتفاق رخ نمی داد 
و حالت خوشی هم نداشت. از این درآمد چیزی به داوران نرسید و حتی در بخش 
آموزش هم هزینه و اقدامات خوبی نشد. پیش از دوره قبلی مدیریتی درآمد صرف 
توسعه داوری و آموزش می شد و بخشی از آن هم نسبت به عملکرد داوران و تعداد 
قضاوت آنها در لیگ به داوران پرداخت می کردند. متاسفانه جلوی این کار برای چند 
سال گرفته شد و حالا خبر آمده که این درآمدها برای جامعه داوری هزینه خواهد 

شد.
 این داور بین المللی به موضوع افزایش دستمزد داوران هم اشاره و تاکید کرد: 
افزایش حق الزحمه داوران تصمیم بسیار خوبی بود. البته به نظر من می  تواند باز هم 
بیشتر هم باشد. به داوران شاغل در لیگ های پایین تر هم باید توجه شود. فاصله بین 
دستمزد داور لیگ برتری با سایر لیگ ها هم باید حتما وجود داشته باشد. داوران 
لیگ های دیگر باید مدام تلاش کنند تا با پیشرفت و قضاوت های بهتر به بالاترین 
سطح داوری فوتبال کشور برسند. این قاعده نباید هیچ وقت از بین برود. اعضای 
جدید کمیته داوران می توانند در جلسات خود سیستم جدیدی برای پرداخت 
دستمزد داوران در هر رده و لیگ تعیین کنند و با حمایتی که مدیریت فدراسیون 
از داوران خواهند داشت آن را در هیات رئیسه هم به تصویب برسانند. در کل اما 
افزایش 3۰۰ درصدی حقوق داوران در این مقطع اتفاق خوبی در قدم های اول 
مدیریت فدراسیون فوتبال بود. فغانی افزود: با تشکیل مدیریت جدید کمیته داوران 
اول از همه امیدواریم شاهد همکاری و تعامل بین کمیته و دپارتمان باشیم. خداداد 
افشاریان از جنس داوری است و در هیات رئیسه هم حضور دارد. همه باید به او کمک 
کنند تا بتواند مدیریت کمیته داوران را با آرامش انجام بدهد. باز هم تاکید می کنم 
تعامل و آرامش در کنار حمایت رئیس فدراسیون می تواند قدرت و سرعت درست 
کردن مشکلات را بیشتر کند. نفر اول لیست بین المللی داوری فوتبال ایران در 
ارتباط با راه اندازی VAR در فوتبال ایران گفت: تجربه من می گوید به محض اینکه 
فدراسیون پروژه ورود این تکنولوژی در فوتبال کشور را شروع کند، حدود یک سال 
زمان خواهد برد تا کار به مرحله اجرا برسد. به هر حال کلاس های آموزشی داوران، 
نرم افزار، قرارداد برای وارد کردن تجهیزات، نصب و راه اندازی آنها در ورزشگاه ها 
اتفاقی نیست که بتواند ظرف مدتی کوتاه آنها را انجام داد. با این حال با برطرف 

شدن مشکلات تحریمی سرعت انجام کار هم انشاالله بالاتر می رود.
فغانی هم چنین اضافه کرد: یک بار در زمان حضور داوود رفعتی در دپارتمان کمیته 
داوران، تقریبا تمام امور برای نهایی شدن ورود سیستم VAR در حال نهایی شدن 
بود و با تغییراتی که انجام شد مسوولان جدید از ابتدا یک راه دیگر را رفتند و دیگر هم 
نتیجه ای حاصل نشد. مشکل اصلی سیستم فوتبال ما این است که کار با رفت و آمد 
آدم  ها می خوابد. با این وجود امیدوارم در فدراسیون جدید این عزمی که وجود دارد با 
یک کار تیمی و اصولی به نتیجه ای مثبت در زمینه ورود VAR به فوتبال کشور همراه 
شود. اشکالی هم ندارد از نفراتی که قبلا کار را جلو بردند و آشنایی کامل با سیستم 

دارند مشورت صورت بگیرد.

نابرده رنج، گنج میسر نمی شود

احسان حدادی؛ از خارپاشنه
 تا دیسک کمر

برای   را  خود  ایران  دیسک  پرتاب  ستاره 
درخشش در رقابت های المپیک توکیو آماده 

می کند.
چندروز بعد از انتشار خبر مصدومیت حدادی 
و شایعه اینکه او المپیک را از دست داده است 
خط  شاید  تا  شد  منتشر  حدادی  از  فیلمی 
بطلانی باشد روی همه حاشیه ها.منتقدان می 
گویند این همه در آمریکا تمرین کرد و آخرش 
مدالش  به  نباید  دیگر  گویند  هیچ.می  شد 
امیدوار بود و می گویند:»احسان دیگر تمام 
شد.« قصه از جراحی خارپاشنه پایش شروع 
شد و کفشی که او 6 هفته به پایش کرد ،کفشی 
که با آن راحت راه نمی رفت و همین مساله بالانس کمرش را بهم زد و دیسک کمرش 
تشدید شد. مصدومیت  کهنه ای که به  5،6 سال قبل برمی گردد. هرچند او بعداز 
فرستادن مدارک پزشکی اش با فیزیوتراپی و تمرینات مخصوص دو هفته ای است 
وضعیتش بهتر شده و پرتاب را هم شروع کرده است. احسان حدادی با این شرایط 
امیدوار است بدون مشکل تا المپیک تمرین کند:» امیدوارم شرایط  همین طور پیش 
برود و نتیجه خوبی در المپیک  بگیرم. « پرتابگر دیسک المپیکی که همیشه با اعتماد 
به نفس بالا کار کرده ، اما از انتقاد نمی ترسد و می گوید:»انتقاد همیشه هست و 
کاری نمی شود کرد. من نمی توانم بگویم چون کمرم درد می کند، تمرین نمی کنم 
و می روم خانه ام می خوابم. همیشه گفته اند : نابرده رنج گنج میسر نمی شود.« او 
با اینکه پرتاب را شروع کرده اما پرتابهایش رکوردی نیست :»من به خاطر مصدومیت 
کمرم چند هفته ای پرتاب نمی کردم و تنها تمرین بدنسازی انجام می دادم.و حالا  
هم تمرینات تکنیکی در پرتاب انجام می دهم و پرتابهایم بلند و رکوردی نیست.« 
ظاهرا مک ویلکینز مربی آمریکایی که خیلی به احسان اعتقاد دارد و حتی خوش 
بین است شاگردش 7۰ متر هم پرتاب می کند از وضعیت او راضی است :» مک از 

وضعیتم راضی است،آن هم  حالا بعداز آسیب دیدگی ام.«

ایوب اصغرخانی ؛

خستگی در ساق پای استقلالی ها مشهود بود
 پیشکسوت آبی پوشان گفت: استقلال مقابل ذوب آهن تیم برتر میدان بود اما 

نتوانست از این برتری استفاده کند و در نهایت اسیر اشتباهات فردی خودش شد.
ایوب اصغرخانی پیشکسوت و مدیر فنی آکادمی استقلال اظهار داشت: قبل 
از هر چیز به این نکته اشاره کنم که آبی پوشان این بازی را به خودشان باختند نه 
ذوب آهن. در حالی که خستگی در ساق بازیکنان استقلال کاملًا مشهود بود، غیبت 
بازیکنان کلیدی به دلیل محرومیت و مصدومیت نیز در این بازی به چشم آمد و از 

همه بدتر اشتباهات فردی بود که گریبان تیم را گرفت.
وی اضافه کرد: اگر این بازی در شرایط عادی تر انجام می شد، امکان نداشت ذوب 
آهن از استقلال امتیاز بگیرد. اما اصفهانی ها با بهترین استفاده از شرایط استقلال 
امتیازات حساسی را از تهران با خود بردند که به قول فرهاد مجیدی مبارکشان باشد.

پیشکسوت آبی پوشان خاطرنشان ساخت: همانطور که وقتی تیم در یک بازی 
پیروز شود ما می گوییم خیلی زود این پیروزی را فراموش کنید و روی بازی بعدی 
تمرکز کنید، امروز هم می گوییم این شکست را همین الان فراموش کنید و روی 
بازی بعدی که بسیار مهم تر از این دیدار است تمرکز کنید. اصغرخانی بیان داشت: 
شکست همواره تلخ است، اما پیروزی احتمالی در دربی می تواند تلخی این شکست 

را به فراموشی بسپارد. 
به نظر من استقلال شرایط شکست دادن پرسپولیس در دربی را دارد و اگر در آن 
بازی با هوش عمل کند، قطعاً به آنچه استحقاقش را دارد خواهد رسید. مدیر فنی 
آکادمی استقلال تاکید کرد: برای این تیم هنوز لیگ به اتمام نرسیده و مجموعه 
تیم نباید حتی از کسب قهرمانی ناامید شوند. با اینکه کار بسیار سخت شده، اما در 
فوتبال هیچ کاری غیر ممکن نیست و مجموعه باشگاه باید از امروز با تلاش و پشت 

کار بیشتری برای کسب بهترین نتایج تلاش کند. 

»چالش جدید«؛ این عبارتی بود کریستیانو رونالدو از آن با عنوان 
مهم ترین دلیلش برای جدایی از رئال مادرید پس از هت تریک در 
قهرمانی اروپا یاد کرد و باعث شد پای ستاره پرتغالی به یوونتوس 
باز شود. چالشی که اکنون سه سال از آغاز آن می گذرد و به نظر 
می رسد نتیجه اش دلخواه هیچ یک از طرفین معامله نبوده است.

میلیون  تا 1۰۰  کرد  مجاب  را  یوونتوس  که  دلیلی  مهم ترین 
یورو برای رونالدوی 33 ساله پرداخت کند درخشش او در لیگ 
قهرمانان اروپا بود و تصور می شد شماره هفت رئال مادرید آخرین 
تکه پازل قهرمانی تورینی ها باشد اما در عمل اتفاقات دیگری رخ 
داد. البته رونالدو در مدت سه فصل حضورش در تورین موفق به 
زدن 1۰2 گل شده که آمار درخشانی به حساب می آید اما ناکامی 
یوونتوس در کسب عنوان قهرمانی اروپا و هم چنین سری آ در این 

فصل باعث شده او هم مورد انتقاد قرار گیرد.
در سه فصل حضور فوق ستاره پرتغالی در یوونتوس آن ها مقابل 
تیم های آژاکس، لیون و پورتو که از نظر مهره به مراتب ضعیف تر از 
بانوی پیر هستند حذف شده اند. از طرفی پرداخت هزینه 1۰۰ 
میلیون یورویی برای رونالدو در کنار دستمزد هنگفت این ستاره 

توقعات را از او بالا برده است.
حال در شرایط فعلی که تیم یوونتوس به خاطر شرایط کرونا در 
بحران مالی به سر می برد جدایی این ستاره پرتغالی از بانوی پیر 
گزینه ای محتمل به نظر می رسد تا بخشی از ضررهای مالی این 

دوران جبران شود.
اولین مقصدی که در مورد آینده رونالدو مطرح شد حضور دوباره 
در تیم رئال مادرید بود که به نظر می رسد خود او هم تمایل زیادی 
به آن دارد اما فلورنتینو پرز خیلی زود این اخبار را تکذیب کرد و 
بسیار بعید است که رونالدو دوباره با پیراهن سفید لوس بلانکو به 

میدان برود.
تورین  ترک  صورت  در   Cr7 برای  مقصد  دو  حاضر  حال  در 
بسیار محتمل به نظر می رسد و آن هم حضور در یکی از دو تیم 
پاریسن ژرمن و منچستریونایتد است. این روزها کیلیان امباپه 
فرانسوی بیش از هر زمان دیگری به رئال مادرید نزدیک شده و 

در صورت جدایی او رونالدو می تواند راهی پاریس شود. هم چنین 
از منچستریونایتد در سال های اخیر بارها به عنوان مقصد بعدی 
این فوق ستاره یاد شده و بعید نیست رونالدو به تیمی برگردد که 
برای اولین بار در آن جا توانست نام خودش را به عنوان یکی از 

بهترین های فوتبال جهان مطرح کند.
در این بین دو مقصد غیرمنتظره هم برای صاحب پنج توپ طلا 
وجود دارد؛ اولی بازگشت به کشور پرتغال و تیم اسپورتینگ است 
که چندی پیش توسط یکی از رسانه ها مطرح شد و شاید رونالدو 
در سال های پایانی فوتبال خود تصمیم بگیرد به تیمی برگردد که 
الفبای فوتبال را از آن جا آموخته است. مقصد دوم هم حضور او 
در فوتبال آمریکا و لیگ MLS است که می تواند از نظر تبلیغاتی 
برای این لیگ اتفاق بزرگی باشد. البته جدایی کریس رونالدو از 
یوونتوس هنوز قطعی نشده و احتمال ادامه همکاری طرفین 
وجود دارد. به خصوص که هنوز تکلیف سرمربی فصل بعد این 
تیم هم مشخص نیست و بعید است مدیران باشگاه بدون نظر 

سرمربی تصمیم به فروش مهم ترین بازیکن خود بگیرند.
نکته حائز اهمیت درباره شرایط رونالدو پس از سه سال حضور 
در یوونتوس این است که به جرات می توان گفت از این انتقال هر 
سه طرف ماجرا ضرر کرده اند. رئال مادرید ماشین گلزنی خود 
را از دست داده و علی رغم هزینه بسیار هنوز نتوانسته جایگزین 
مناسبی برایش پیدا کند؛ یوونتوس با رونالدو هم به قهرمانی اروپا 
نرسید و برای اولین بار در 1۰ فصل اخیر رقابت بر سر قهرمانی 
سری آ را هم به اینتر واگذار کرد و رونالدو هم در چالش جدید خود 

شکست خورد و نتوانست با سومین تیم به قهرمانی اروپا برسد.
حال باید دید در نهایت مدیران یوونتوس و کریستیانو رونالدو چه 
برنامه ای برای آینده دارد و سرنوشت این همکاری به کجا خواهد 

رسید.
هاشم صیامی رئیس فدراسیون دوومیدانی که به قول خودش 
هر چند وقت یک بار با پرتابگر المپیکی در تماس است ، درباره 
المپیکی  های  بچه  گوید:»  می  احسان  مصدومیت  از  اطلاع 
فرم پایشی دارند که هر چند وقت یک بار باید آن را پر کنند تا 

کمیته پزشکی از وضعیت انها در باره ابتلا به کرونا مطلع شود.
شود.  می  چک  هم  انها  مصدومیت  وضعیت  کرونا  کنار  البته 
احسان هم در همین پروسه گفت دیسک کمرش عود کرده  و 
بعداز آن مدارک پزشکی اش را فرستاد تا هم اردیبهشت  رئیس 
کمیته پزشکی فدراسیون چک کند و هم فدراسیون پزشکی و 
بعد برنامه تمرین مخصوص و فیزیوتراپی را برای درمان او دادند 
البته دکتر اردیبهشت گفت برای درمان او ، دو، سه روش  را داده 
تا مصدومیتش رفع شود. خدا را شکر حالا حال او بهتر است و 

تمریناتش را شروع کرده .«
ظاهرا فدراسیون برای رکورددار پرتاب دیسک آسیا و ایران یک 
شرط هم گذاشته است:»اگر ما به این نتیجه برسیم که مصدومیت 
کمر احسان  طوری است که حضورش در اردوی آمریکا فایده 
ندارد و برای درمان باید به ایران بیاید، یک روز هم آنجا نمی ماند. 
اما اگر طبق برنامه درمانی و تمرینی پیش برود و مشکلی نداشته 

باشد،به کارش ادامه می دهد.«  
با اینکه احسان حدادی پرتابگر دیسک شانس اول دوومیدانی 
برای مدال المپیک است، اما رئیس فدراسیون کار او را سخت 

می داند:» ما می دانیم که احسان نفر 6 رنکینگ جهانی پرتاب 
دیسک است. اما باید قبول کنیم سه، چهار پرتابگر دیگر جلوتر 
از او هستند و بنابراین احسان در المپیک کار سختی برای مدال 
دارد. هر چند او تجربه مدال المپیک 2۰12 لندن را دارد و شک 

نداریم برای بهترین نتیجه تلاش می کند.«
صیامی با مصدومیت حدادی نمی خواهد حرف از ناامیدی 
بزند:» نمی شود گفت احسان چند درصد شانس مدال در توکیو را 
دارد، همه امیدوار هستند . هیچ فرقی نمی کند احسان حدادی 
یا حتی تیم ها به امید نتیجه خوب در المپیک اماده می شوند . به 
هر حال برای ما رقابت جدی و ثبت رکوردهای خوب مهم است.«

با اینکه این روزها خبر اعتراض مردم ژاپن برای لغو  حدادی 
المپیک به مسئولان برگزاری را شنیده اما امیدوار است بهترین 
برگزار  مسئولان  از  که   موکوشی  دوستم  با   بیفتد:»من  اتفاق 
المپیک است به دلیل کسالتش صحبت نکرده ام. البته متوجه 
شده ام مردم  ژاپن به برگزاری المپیک  اعتراض کرده اند ،اما  
امیدوارم هر چه صلاح است همان شود. به هر حال وضعیت دنیا 

خیلی رو به راه نیست. ان شالله هرچه خیر است پیش بیاید.

بررسی احتمالات آینده فوق ستاره پرتغالی یوونتوس؛

آینده ماشین گلزنی پرتغالی کجا رقم خواهد خورد؟ 

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: به عنوان سرمربی استقلال در بازی با ذوب آهن به دربی فکر نمی کردم و دوست داشتم 
به پیروزی برسم اما من مسوولیت باخت در مصاف امشب را به گردن می گیرم.

»فرهاد مجیدی« در نشست خبری پس از پایان بازی استقلال مقابل ذوب آهن اصفهان که با نتیجه به پایان رسید در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: استقلال خسته بود اما خوب کار کردیم و موقعیت های زیادی برای گلزنی در این مسابقه داشتیم.
وی افزود: از موقعیت هایی که در جریان بازی با ذوب آهن به دست آوردیم استفاده نکردیم تا روز بد فوتبالی را داشته باشیم.
سرمربی استقلال خاطرنشان کرد: در حالی که چند بازیکن خود را در این مسابقه در اختیار نداشتیم، در مجموع عملکرد 

خوبی را به نمایش گذاشتیم.
مجیدی تصریح کرد: اگر بخواهم از نکته منفی بازی استقلال در مصاف امشب حرف بزنم عدم استفاده از فرصت هایمان 
بود. وی تاکید کرد: هفته آینده با پرسپولیس بازی داریم و شرایط جدول به گونه ای است که با چند بازی جایگاه تیم ها 
در جدول تغییر پیدا می کند. بازی با پرسپولیس همیشه از حساسیت  و جذابیت های فراوانی برخوردار است و امیدوارم 

هواداران دو تیم از بازی لذت ببرند. تلاش می کنیم در بازی های آینده نتایج بهتری را به دست آوریم.
سرمربی استقلال اعلام کرد: به عنوان سرمربی استقلال در بازی با ذوب آهن به دربی فکر نمی کردم و دوست داشتم 
به پیروزی برسم اما مصدومیت چند بازیکن و محرومیت داریوش شجاعیان باعث شد با ترکیب متفاوتی بازی کنیم. من 

مسوولیت باخت در مصاف امشب را به گردن می گیرم.

 پیشکسوت استقلال گفت: آبی پوشان باید بیشتر روی خط دفاعی خود کار کنند؛ این تیم در ساختار دفاعی  ضعف هایی 
دارد که باعث می شود به راحتی دروازه شان باز شود.

علی موسوی با اشاره به بازی استقلال مقابل ذوب آهن اظهار داشت:در دقایق ابتدایی مسابقه اشتباه مدافعان استقلال در 
یارگیری باعث شد تا وحید محمدزاده از روی سانتر مجتبی حقدوست دروازه رشید مظاهری را باز کند.

وی افزود: استقلال باید بیشتر روی خط دفاعی خود کار کند، این تیم در ساختار دفاعی اش ضعف هایی دارد که باعث 
می شود به راحتی دروازه شان باز شود.

پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: در نیمه اول حملات استقلال پراکنده و عجولانه بود تا راهی به سوی دروازه پیدا 
نکرده و با آبی پوشان به گل نرسند.

موسوی تصریح کرد: استقلال در حالی که برای زدن گل مساوی تلاش های نافرجامی را انجام می داد روی غفلت مدافعان 
خود بار دیگر دروازه اش باز شد.

وی تاکید کرد: به طور حتم خستگی در ساق های بازیکنان استقلال به واسطه حضور فشرده در بازی های مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان آسیا وجود داشت اما این دلیل قانع کننده ای برای این شکست نیست.

بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استقلال فرصت خوبی را برای کاهش امتیازاتش در صدر جدول از دست داد و به 
طور حتم باید برای بازی های آینده نگرش تاکتیکی تازه ای داشته باشد.

مجیدی:

 باخت استقلال را به گردن می گیرم
علی موسوی:

 ساختار دفاعی استقلال مشکل دارد

ثبت نام  آغاز  از  قم  استان  فوتبال  هیات  جدید  دبیر 
کاندیداهای ریاست این هیات ورزشی پرمخاطب از روز 
21 اردیبهشت ماه در ساختمان هیات فوتبال خبر داد.

ماده  اجرای  راستای  در  کرد:  اظهار  احمدی  علی 
21 اساسنامه هیات های فوتبال استان ها و با توجه به 
مقررات انتخاباتی و دستورالعمل های برگزاری مجمع 
 13 مصوبه  پیرو  و  قم  استان  فوتبال  هیات  عمومی 
اردیبهشت 14۰۰ هیات رئیسه این هیات، قرار است 
مجمع عمومی انتخاباتی هیات فوتبال استان قم برای 

انتخاب پست های هیات  رئیسه انجام شود.
وی که بعد از استعفای مهدی بهشتیان به عنوان دبیر 
جدید هیات فوتبال منصوب شده، ادامه داد: بنابراین 
افراد علاقمند و دارای شرایط قانونی می توانند از 21 تا 
29 اردیبهشت ماه از ساعت 18 تا 2۰ با رعایت کامل 

دستورالعمل های بهداشتی به منظور ثبت نام و تحویل 
ورزشی  مجموعه  در  واقع  مجمع  دبیرخانه  به  مدارک 
شهید حیدریان )ساختمان هیات فوتبال استان قم( 

مراجعه کنند.
دبیر هیات فوتبال استان قم با بیان اینکه نامزدهای 
پست های هیات رئیسه باید شخصا برای تکمیل فرآیند 
نظر  مورد  و ساعت  تاریخ  در  مدارک  تحویل  و  ثبت نام 
به دبیرخانه مجمع مراجعه و رسید دریافت کنند، در 
ادامه با اشاره به شرایط و توضیحات مرتبط با نامزدی 
قم  استان  فوتبال  هیات  رئیسه  هیات  پست های  در 
عنوان کرد: هیات رئیسه هیات شامل چهار نفر اعم از 
رئیس هیات، دو نفر نایب رئیس شامل نایب رئیس اول 
و نایب رئیس بانوان و  یک عضو از بین مدیران عامل 

باشگاه های لیگ برتر استان است.

وی که در دوره قبلی هیات فوتبال استان قم به ریاست 
در  نیز  تا 1399  سال های 1391  بین  بهرامی  کریم 
دو مقطع دبیری هیات فوتبال را تجربه کرده، اضافه 
کرد: هر یک از نامزدهای پست ریاست باید دو نفر را 
به عنوان نامزدی نایب رئیس اول و بانوان معرفی کنند، 
ضمنا مدت زمان مسوولیت رئیس هیات، نواب رئیس 
و اعضای هیات رئیسه چهار سال است و نواب رئیس و 
اعضای هیات رئیسه علاوه بر شرایط مندرج در ماده 23 
اساسنامه نباید هیچ گونه سابقه محکومیت کیفری مغایر 

با مسوولیت آنها داشته باشند.
ریاست  پست  در  ثبت نام  شرایط  به  سپس  احمدی 
هیات فوتبال استان قم طبق ماده 23 اساسنامه هیات 
فوتبال اشاره کرد و افزود: این شرایط عبارتند از تابعیت 
جمهوری اسلامی ایران و سکونت در مرکز استان قم، 

التزام عملی به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، 
عدم سوء پیشینه و محرومیت اجتماعی بر اساس تاییدیه 
مراجع ذیصلاح، حداقل سن 35 سال و حداکثر 7۰ 
سال در زمان اعلام نامزدی، دارا بودن حداقل مدرک 
پنج سال سابقه  بودن  دارا  و  آن  معادل  یا  کارشناسی 
مدیریت که البته سوابق مدیریت سایر هیات  قابل قبول 

نیست.
وی در پایان اظهار کرد: مدارک مورد نیاز برای ثبت نام 
شامل اصل و تصویر تمام صفحات شناسنامه و کارت 
ملی، اصل و تصویر آخرین مدرک تحصیلی، ارائه دو 
ارائه مستندات  با زمینه روشن،  قطعه عکس 3 در 4 
معتبر سوابق مدیریتی، ارائه اصل و تصویر کارت پایان 
خدمت یا معافیت دائم یا عضویت در نیروهای مسلح 

برای آقایان و ارائه گواهی عدم سوء پیشینه است.

دبیر جدید هیات فوتبال استان قم خبرداد:

آغاز ثبت نام کاندیداهای ریاست هیات فوتبال قم
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رییس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه 
هجمه ها به تیم مذاکره کننده، امکان چانه زنی و توان دیپلماتیک ایران را تضعیف 
می کند، تاکید کرد: وزارت امور خارجه مجری متعهد و متخصص برای مذاکرات 
است و تلاشها برای احیای برجام نشان می دهد کارنامه این وزارتخانه قابل دفاع 

است.
»حشمت الله فلاحت پیشه«با اشاره به افزایش هجمه ها به وزارت امور خارجه و 
دیپلماتهای کشورمان پس از انتشار فایل صوتی محمدجواد ظریف و جدی شدن 
مذاکرات وین برای رفع تحریم ها گفت: طبیعی است جوانب و شرایط فایل صوتی 
محرمانه منتشرشده از محمدجواد ظریف و نقشی که برخی جریانات در انتشار آن 

داشته اند، باید در سازوکارهای قانونی پیگیری و دنبال شود.
به گفته این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی، مهمتر از اینکه چه کسی و در چه 
شرایطی این فایل صوتی محرمانه را منتشر کرده، آن است که کشور و مذاکرات وین 
- که به منظور رفع تحریم ها و احیای برجام در حال انجام است - از شرایط سوء و 

تحریف هایی که در پی انتشار فایل شکل گرفته، ضربه نخورد.
انجام  را در وین  ایران هم اکنون گفت وگوهای حساسی  اینکه  بر  تاکید  با  وی 

می دهد که بر منافع ملی اثرگذار است، اظهار داشت: ایران هم اکنون در مذاکرات 
از موضع قدرت وارد شده و این موضوعی است که دیگران هم به آن اعتراف می 
کنند. اکنون آمریکایی ها اذعان دارند که کمپین فشار حداکثری علیه ایران شکست 

خورده و تحریم ها نتوانسته منجر به تغییر رفتار ایران شود.
هجمه های داخلی بیشتر از فشار خارجی توان دیپلماتیک ایران را تحلیل می برد

فلاحت پیشه با اشاره به حضور هیات آمریکایی در وین تصریح کرد: حضور افرادی 
نظیر راب مالی و ریچارد نفیو در هیات آمریکا نشان می دهد آمریکا مسیری غیر از 
دیپلماسی را نمی تواند دنبال کند. اکنون دیگر ادعاها و مسائلی نظیر روی میز بودن 
گزینه نظامی مطرح نیست و این نشان می دهد زمینه برای احیای برجام فراهم 
است. وی دادمه داد: اینکه کشور شرایط مساعدی را ندارد، به خاطر دیپلماسی 
نیست بلکه حاصل مجموعه ای از شرایط اقتصادی، اجتماعی و سیاسی است که 
لازمه رفع آن، وحدت ملی، ایجاد همبستگی اجتماعی و فراهم کردن مشارکت 
مردم است. نماینده سابق مجلس با بیان اینکه هجمه های داخلی بیشتر از فشار 
خارجی توان دیپلماتیک ایران را تحلیل می برد، خاطرنشان کرد: در شرایطی که تیم 
سیاست خارجی ایران برای احیای برجام و تامین منافع ایران تلاش می کند،  نباید 

ترسید که رفع تحریم ها به سود این جناح یا آن جناح است. سیاست خارجی ایران 
امکان جناحی شدن ندارد و حتی وزیر امور خارجه آمریکا در گفت وگو با فاینشنال 

تایمز هم گفت که سیاست خارجی ایران وحدت گرایانه است.
برچسب خیانت به دیپلمات ها ضرر به منافع ملی است

فلاحت پیشه با تاکید بر اینکه ادامه هجمه ها به تیم مذاکره کننده و وزارت امور 
خارجه، امکان چانه زنی و توان دیپلماتیک ایران را در وین تضعیف می کند، ابراز 
داشت: حواشی داخلی می تواند متن و اصل کار را تحت تاثیر قرار دهد. این در 
حالی است که وزارت امور خارجه در این دوران تلاش های زیادی کرده این حواشی 
را به حداقل برساند. ممکن است کسانی در این مجموعه اشتباهاتی داشته باشند 

ولی برچسب خیانت به دیپلمات ها درست نیست و ضرر به منافع ملی است.
چالش های درونی نباید موجب لرزش در بیان و کلام تیم سیاست خارجی شود

به گفته فلاحت پیشه، مهم این است که تیم سیاست خارجی ایران در وین به 
خاطر حواشی ایجاد شده و چالش های درونی دچار لرزش در بیان و کلام نشود.

وی وزارت امور خارجه را مجری متخصص و متعهدی برای مذاکرات برای رفع 
تحریم ها برشمرد و عنوان کرد: از ابتدا معتقد بودم مذاکرات هسته ای باید به وزارت 

امور خارجه سپرده می شد. زمانی که پرونده هسته ای از دبیرخانه شورای عالی 
امنیت گرفته و به وزارت امور خارجه شد، شاهد تحول در ماجرا بودیم و دیدیم که 
مذاکرات نتیجه داد و برجام شکل گرفت. اینکه برای احیای برجام تلاش می شود 

نیز نشان می دهد این وزارتخانه توافق هسته ای کارنامه قابل دفاعی دارد.
فلاحت پیشه افزود: طرح مباحث فایل صوتی و پرداختن بی جهت به آن، همانقدر 
به ضرر ملی است که طرح مباحثی نظیر وزارت امور خارجه مجری خوبی نبوده 

است. این سخن، حرف دقیقی نیست و اشتباه است.

فلاحت پیشه: 

هجمه های داخلی به توان دستگاه دیپلماسی آسیب می زند

امنیت و رفاه خاورمیانه در گرو روابط دوستانه ،

دستاوردهای منطقه ای بهبود روابط ایران 
و عربستان

پارسا جعفری 

 ایران و عربستان باید به این درک مشترک برسند که امنیت و رفاه خاورمیانه در گرو 
روابط دوستانه و مدیریت بحران تنازعات بین دو کشور است. چنانچه ریاض و تهران 
بر بهبود روابط خود تمرکز کنند، کشورهای همسایه به  سرعت از این الگو پیروی 

خواهند کرد.
ایران و عربستان به عنوان دو کشور همسایه در خلیج فارس و دو قدرت مهم رقیب 
و اثرگذار در منطقه غرب آسیا، در بسیاری از دوره های تاریخی، سیاست و راهبردی 
علیه یکدیگر داشته و فضای تقابل و دشمنی، بر روش های تعامل سازنده در روابط 

بین آنها غلبه داشته است.
چنانچه در دهه های اخیر این دو بازیگر مهم منطقه ای نتوانسته اند اقداماتی 
ریشه ای و اساسی برای ایجاد مدیریت تنش و روابط عادی و پایدار بین خود انجام 
دهند. در چنین فضایی، میزان تقابل و فضای تبلیغاتی منفی در روابط دو کشور نیز 
به حدی بوده است که احتمال درگیری و حتی برخورد نظامی محدود، نیز خارج از 

تصور تحلیل گران عرصه روابط بین الملل نبوده است.
از نگاه راهبردی و با توجه به نفوذ قدرتمند جمهوری اسلامی ایران در تحولات 
منطقه، دولت سعودی، حضور ایران در منطقه را خطر درازمدت و پایداری برای 
حکومت پادشاهی خود در عرصه داخلی و خارجی می داند. از این جهت بر این باور 
است که چشم انداز ماندگاری و پایایی تفاوت ها، رقابت ها و ضدیت ها میان ریاض و 
تهران، ریشه دار و حل نشدنی است. عربستان در این راستا و در طول سال های اخیر 
به جد تلاش کرده است تا همسو با سیاست های ضد ایرانی آمریکا و اسرائیل و در 
جهت فشار و منزوی کردن ایران، روابط خود با تهران را قفل کرده و به سیاستمداران 

دوراندیش در راستای حل اختلافات مسالمت آمیز با تهران اجازه تحرک ندهد.
از طرف دیگر، ایران اگرچه عربستان را رقیب منطقه ای خود می داند ولی آن را 
یک تهدید مستقل به شمار نمی آورد و بر این اساس علیرغم دشمنی های آشکار 
سعودی ها، همواره با آغوش باز به دنبال کاهش دشمنی با عربستان و پیشتاز نرمش 

در حوزه روابط سیاسی با این کشور بوده است.
با وجود چنین سیاست دوستانه از طرف جمهوری اسلامی، در سال های اخیر 
و  آمریکا  با  ویژه  به  سیاسی  رایزنی های  از  عربستان  مقام های  تلاش های  تمام 
همچنین دیپلماسی دیدار و سفر به کشورهای مختلف گرفته تا ائتلاف سازی در 
عرصه منطقه ای و جهانی به گونه ای هدفمند در راستای مقابله و عناد با جمهوری 

اسلامی ایران طراحی شده است. 
این در حالی است که ایران و عربستان به رغم اختلافات و مشکلات موجود و 
صرف نظر از عواملی که باعث واگرایی و سردی روابط دو کشور می شوند، منافع و 
حوزه های همکاری مشترک زیادی نیز دارند که در صورت وجود اراده سیاسی کافی 
و بر پایه اشتراک منافعی که دارند می توانند همکاری های سازنده ای با هم داشته 
باشند. همانطور که در این زمینه تجربه های خوبی را در دوران ریاست جمهوری 
آیت الله هاشمی رفسنجانی و پادشاهی ملک عبدالله از اواخر سال 1373 تا 1384 
داشته اند؛ به صورتی که در نتیجه این روابط دوستانه سران دو کشور به نحو مطلوبی 
توانستند به تنش زدایی و ایجاد فضایی اعتمادساز در روابط ایران و عربستان روی 

آورند.
در حال حاضر تقابل عربستان با ایران موجب افزایش شدید هزینه های دو کشور 
شده است؛ به گونه ای که با افزایش تقابلات ریاض - تهران، و در نتیجه هزینه های 
سرسام آور جنگ و درگیری در مناطق و حوزه های نفوذ یکدیگر، وضعیت به شکلی 
است که ترک مخاصمه بدون شک به سود هر دو کشور است. اگرچه از حدود پنج 
سال پیش تاکنون، با وجود اعلام آمادگی ایران برای گفت وگو درباره مسائل دوجانبه، 
عربستان هیچ گونه واکنش مثبتی نشان نداده است، اما با توجه به شیوه مدارا و با 
نرمش بیشتری که جمهوری اسلامی در برابر همسایگان اتخاذ کرده است، می توان 
گفت در صورت اراده سیاسی لازم از طرف سعودی ها، امکان به کارگیری دیپلماسی 
و رفتن به سوی تنش زدایی و انجام مصالحه سیاسی برای برقراری روابط حداقلی 

وجود دارد.
در حقیقت ایران و عربستان دو راه کار را در پیش دارند؛ یا با یکدیگر تعامل سازنده 
داشته باشند و به جای تکیه بر اختلافات بر ظرفیت های مشترک شان تکیه کرده و 
یا اینکه به سوی رقابت منفی و افزایش دشمنی حرکت کنند که ممکن است سبب 
درگیری و حتی جنگ شود. از دیدگاه راهبردی واضح است که آنها نباید شکاف های 
عمده ژئواستراتژیکی بین خود را به تنگناهایی که موجب بروز جنگ بین طرفین 

می شود، تبدیل کنند. 
به هر حال رسیدن به یک صلح پایدار در گرو خروج از الگوی موازنه تهدید و تلاش 
برای رسیدن به الگوی همکاری جمعی و تکیه بر گفت وگوهای منطقه ای مبتنی بر 
مفاد قطعنامه 598 سازمان ملل و طرح صلح هرمز در خلیج فارس است. با ایجاد 
چنین الگویی و با بهبود مناسبات دو کشور، با تکیه بر اشتراکات و منافع مشترک 
به جای اصرار بر افزایش دامنه اختلافات، تعارضات بین دو کشور مرتفع شده و 
می توان یک نظام امنیت دسته جمعی در خلیج فارس و با محوریت ایران و عربستان 
و همچنین امکان تعامل سازنده بین کشورهای پیرامون به منظور بهره گیری هرچه 

بیشتر از ظرفیت های منطقه را شاهد بود.
ایران و عربستان باید به این درک مشترک برسند که امنیت و رفاه خاورمیانه در گرو 
روابط دوستانه و مدیریت بحران تنازعات بین دو کشور است. در واقع چنانچه ریاض 
و تهران بر بهبود روابط خود تمرکز کنند، کشورهای همسایه به  سرعت از این الگو 

پیروی خواهند کرد.
 این امر قطعاً به خاموش شدن شعله های آتش در منطقه و پیرامون آن کمک کرده 
و نه  تنها برای خاورمیانه، بلکه برای شمال و شرق آفریقا منافع به خصوصی در سایه 
رفع بحران ها به همراه خواهد داشت. به گونه ای که به کشورهای مسلمان این امکان 
را می دهد فارغ از جنگ و درگیری، بر کاهش فقر و تعصبات مذهبی، تروریسم و 

ایجاد اصلاحات دموکراتیک تمرکز بیشتری داشته باشند.

باشیم،  آنکه دقیق  برای  فنی  در مسیر  اینکه  بیان  با  امور خارجه  وزارت  سخنگوی 
گفت وگوها از سختی خاص خود برخوردار است، اظهار کرد: مسیر بسیار قابل توجهی در 
تفاهم و توافق  در وین پیموده شده است. آنچه باقی مانده می تواند هم سهل و هم سخت 
باشد. سخت است، اگر آمریکا تصمیم سیاسی خود را نگیرد و سهل است، اگر آنها تصمیم 
بگیرند از سیاست شکست خورده ترامپ فاصله بگیرند. در مساله تحریم ها و هسته ای 

اختلافاتی داریم که با تصمیم واشنگتن قابل حل است.
»سعید خطیب زاده« سخنگوی وزارت امور خارجه صبح دوشنبه در نشست خبری 
هفتگی خود با خبرنگاران که به شکل مجازی برگزار شد، با تبریک فرا رسیدن عید سعید 
فطر، گفت: در هفته گذشته، گفت وگوی نماینده ویژه ایران در امور یمن را با همتای 
سوئدی اش را داشتیم که درباره آخرین تحولات و راهبردها صحبت شد. همچنین وزیر 

خارجه سوریه با ظریف صحبت کرد.
وی با بیان اینکه وزیر خارجه سوریه از وزیر امور خارجه برای سفر به دمشق دعوت کرد که 
ظریف قبول کرد، اظهار داشت: مذاکرات وین در حال انجام است و روزیکشنبه نیز ظریف 

به کمیسیون امنیت ملی مجلس رفت.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به پرسش ایرنا درباره حمله به سرکنسولگری ایران 
در کربلا تصریح کرد: عده ای تعرضی به نمایندگی ایران در کربلا داشتند. از همان ابتدا با 
مراجع ذیربط با عراق از طریق سرکنسولگری و سفارت مان در بغداد تماس گرفته شد و با 

متعرضین برخورد شده است.
وی با تاکید بر اینکه ایران این حمله را به شدت محکوم می کند، خاطرنشان کرد: 
امیدواریم دولت عراق در وظایف خود در صیانت از نمایندگی های دیپلماتیک براساس 
کنوانسیون وین 1961 با دقت عمل کند. همچنین وزارت امور خارجه دیشب یادداشت 

اعتراضی را به سفارت عراق داد و انتظار داریم دولت عراق به وظایف خود عمل کند.
مشارکت کنندگان در ترور سردار سلیمانی مسئولیت کیفری دارند

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال دیگری 
درباره گزارش منتشر شده از سوی یاهونیوز ابراز داشت: مسیر پیگیری های پرونده ترور 
شهید سلیمانی در قوه قضاییه، مجامع بین المللی و گفت وگوهای دوجانبه سیاسی، 
حقوقی و امنیتی با دولت عراق پیگیری می شود. بسیاری از گزارش ها از ما پوشیده نیست 

و راستی آزمایی ها درباره آنها انجام می شود.
خطیب زاده ادامه داد: کسانی که مستقیم و غیرمستقیم در هر کشوری که باشند و در 
این ترور مشارکت داشته باشند، قطعا مسئولیت کیفری، قضایی و جزایی دارند و در مسیر 

خود با آنها برخوردهای لازم را از طریق مجاری ذیربط دنبال می کنیم.
داغدار افغانستان هستیم

وی درباره حملات تروریستی روزهای اخیر در افغانستان بیان کرد: این حملات و 
پرپر شدن این جان ها و دختران افغانستان که مظلومانه و معصومانه با زبان روزه، قربانی 
این خشونت تکفیری ها شدند، دل و جان انسان را به درد می آورد. ما داغدار افغانستان 

هستیم. اتفاقات یک سال اخیر به ویژه چند هفته اخیر ما را ناراحت می کند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه تحولات افغانستان را از نزدیک پیگیری 
کرده و نگران افغانستان هستیم، یادآور شد: ضمن تسلیت و همدردی با خانواده قربانیان 
و هچنین دولت و ملت افغانستان، لازم است از فضای برادری استفاده شود و در برابر تفکر 

داعشی و تکفیری همه متحد شوند.
خطیب زاده با بیان اینکه برای افغانستان آینده ای آباد، آزاد و باثبات آرزومندیم، عنوان 
کرد: این مسئله تنها از طریق گفت وگوهای اصلی گروه های افغانستان و دولت این کشور 
انجام می شود. ایران همواره آماده است از این گفت وگوها حمایت کند و مسائلی که آن را 

تسهیل می کند، حمایت کند.
مذاکرات وین در تهران تصمیم گیری می شود 

خطیب زاده درباره امکان تمدید توافق ایران و آژانس گفت: آنچه سید عباس عراقچی در  
مصاحبه گفتند، این است که قانون مجلس الزام آور است و توافق ایران و آژانس در 21 می 
به پایان می رسد. طبیعی است چون عجله ای برای سرانجام رساندن این گفت وگوها نداریم 
و اجازه فرسایشی شدن را هم نمی دهیم، نمی خواهیم هیچ تاریخی مانع از این شود که به 
طور دقیق دستورالعمل های اجرایی تهران عملیاتی نشود. وی افزود: ایشان گفتند یکی 
از انتخاب ها می تواند این باشد که اگر مسیر گفت وگوها درست باشد و تهران با آن موافق 
باشد، با هماهنگی دو طرف این توافق تمدید شود. تیم مذاکره کننده تصمیم گیر نیست و 
تصمیم گیری در تهران انجام می شود. این دیپلمات ارشد درباره تایید گفت وگوهای ایران 
و عربستان از سوی یک مقام سعودی اظهار داشت: هدف گفت وگوها مسائل دوجانبه 
و منطقه ای بوده است. همواره از این گفت وگوها در هر سطحی استقبال می کنیم. این 

سیاست جدیدی نیست. باید منتظر نتایج ماند.
باید از رفع کدورت ها میان ایران و عربستان استقبال کنیم

خطیب زاده درباره دلیل چرخش عربستان به گفت وگو با ایران و جدی بودن ریاض در 
گفت وگوها تصریح کرد: در روابط بین المللی به جای اینکه به نیت خوانی بپردازیم، باید 
به عملکردها پرداخته شود. تنش زدایی و روابط میان دو کشور اسلامی در منطقه خلیج 
فارس به نفع دو ملت و منطقه است. وی با تاکید بر اینکه فکر می کنیم باید از رفع کدورت ها 
و موضوعاتی که بین دو کشور بوده است، استقبال کنیم، ابراز داشت: امیدواریم با تغییر 
فضا به مفاهمه معنی داری درباره روابط دوجانبه و منطقه برسیم. مساعی جمیله خود را در 

این باره به کار خواهیم گرفت.
هیچ منبع آگاهی در وزارت امور خارجه نداریم

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آخرین تحولات مذاکرات وین و انتشار برخی اخبار از 
سوی منابع آگاه ابراز داشت: وزارت امور خارجه به خاطر جایگاه حرفه ای خود در مسائل 
داخلی کمتر ورود می کند و به صبر و شکیبایی در این مسائل معروف است. هیچ منبع 
آگاهی ما در وزارت امور خارجه نداریم. همه رسانه ها بدانند هر منبع آگاهی از وزارت امور 
خارجه نیست. خطیب زاده با بیان اینکه مواضع ما صریح و نشاندار است، عنوان کرد: 
انتظار جدی ما از رسانه ها این است که مانند همیشه همراه مردم و مصالح عالیه آنها باشند. 
قطعا براساس دستورالعمل ها برای تیم مذاکراتی عمل خواهیم کرد. باید مدیریت انتظارات 
درباره نتایج رفع تحریم ها انجام شود تا در فضای آرامش کار جلو برود. این موضوع امنیت 

ملی است و از طریق مجاری فرادستگاهی پیگیری می شود.
ایران تنها حضور دیپلماتیک در یمن دارد

وی درباره ادعای نیروی دریایی آمریکا مبنی بر توقیف یک کشتی حامل تسلیحات 
نظامی در دریای عرب که متعلق به ایران است و به سوی یمن می رود، یادآور شد: ایران 

تنها حضور دیپلماتیک در یمن دارد این گزارش ها به هیچ وجه تایید نمی شود.
تحریم ها  رفع  درباره  خارجه  امور  وزارت  رسانه ای  و  عمومی  دیپلماسی  مرکز  رییس 
در مذاکرات وین بیان کرد: گفت وگوها در وین چون در فاز نگارش در حوزه هسته ای و 
رفع تحریم ها شده است، با دقایق و جزییات مختلفی روبه رو است. این جزییات اجازه 
نمی دهد در فضای عمومی وارد اعلان شویم چون گفت وگوها در حال انجام است و هر 
روز به نتایج متفاوتی می رسد.  خطیب زاده با بیان اینکه آمریکا در چارچوب تعهدات خود 
بخش عمده ای از کاری که باید انجام دهد و ما هم آنها را ضروری می دانیم، قبول کرده 
انجام دهد، گفت: درباره بخشی هم که قبول نکرده، اعلام کردیم باید همه موارد لیست 
مد نظر ایران، برای از بین بردن برجام بوده است و لذا اینکه آنها بخشی، گروهی و اشخاص 
یا با برچسب های مختلفی باشد پیگیری می کنیم. وی اضافه کرد: البته پوشیده نیست 
اختلافات جدی هم وجود دارد. گزارش ها در تهران بررسی می شود و هر روز مواضع به تیم 

مذاکره کننده اطلاع داده می شود. دستورالعمل هایی که در تهران تهیه می شود، چارچوب 
گفت وگوهای وین است.

بازداشت و حکم دادگاه بلژیک علیه اسدی غیرقانونی است
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره نهایی شدن حکم اسدالله اسدی توسط 
محاکم قضایی بلژیک اظهار داشت: بازداشت ایشان از همان ابتدا غیرقانونی بود. براساس 
کنوانسیون های بین المللی کل فرایند قضایی فاقد مشروعیت قانونی و قضایی است. 

حکم صادره دادگاه مشروعیتی ندارد و به رسمیت شناخته نمی شود.
به گفته خطیب زاده، کشورهایی که در این مسئله دخیل بودند، آنها را در این مسئله 
مسئول می دانیم. فکر می کنیم آقای اسدی هرچه زودتر باید از حقوق دیپلماتیک خود 
برخوردار شود. به جهت اینکه این حکم فاقد مشروعیت بوده اسدی و وکیلش اعتراضی به 

این حکم ندارد و دولت بلژیک موضع ایران را می داند.
سفر ظریف به امارات در دستورکار است 

خبرنگاری پرسید که آیا قرار است محمد جواد ظریف به امارات سفر کند که این دیپلمات 
ارشد پاسخ داد: با امارات روابط دیپلماتیک داریم که هیچ وقت قطع نشده است. امارات 
از شرکای اصلی اقتصادی ما در منطقه است. گفت وگوهای مختلفی در یک سال اخیر به 
اشکال مختلف میان دو کشور برقرار بوده است. سفر ظریف به امارات در دستورکار بوده 

است و وقتی فضا مهیا شود، این سفر انجام می شود.
ذوالنوری نظرات شخصی خود را بیان می کند 

وی همچنین درباره ادعای مجتبی ذوالنوری مبنی بر اینکه فایل صوتی ظریف موجب 
عدم همکاری روسیه و چین در مذاکرات وین شده است، تصریح کرد: آقای ذوالنوری 

نظرات شخصی خود را بیان می کند که از قضا، زاویه جدی با اتفاقات وین دارد.
خطیب زاده درباره خروج نظامی آمریکا و امکان تصرف هلمند توسط طالبان و افزایش 
خشونت ها در این کشور خاطرنشان کرد: امنیت ملی افغانستان ارتباط نزدیک و وثیقی با 
امنیت ملی ایران دارد. طبیعی است تحولات این کشور را با دقت پیگیری کنیم. حضور 
چندین میلیون افغانستانی در ایران و سرمایه گذاری ایران در این کشور در سال های 
اخیر برای ثبات در امنیت ملی و توسعه افغانستان موجب شده کنشگر فعالی در این باره 
باشیم. وی با تاکید بر اینکه ایران همواره از ظرفیت های خود برای تسهیل گفت وگوهای 
بین الافغانی استفاده کرده است، ابراز داشت: تنها راه افغانستان آباد و با ثبات، یک 
دولت فراگیر با خواست مردم افغانستان است. هیج بازیگر منطقه ای و فرامنطقه ای حق 
ندارد برای آینده مردم افغانستان تصمیم گیری کند و ما همواره در کنار مردم و دولت 
افغانستان بوده ایم. به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه، گزارش هایی که این روزها 
دریافت می کنیم، مثبت نیست. نماینده ویژه ایران به صورت دائم با مقامات این کشور و 
دیگر کشورها در تماس است و امیدواریم از بحران دیگر در افغانستان با کمک گروه های 

افغانستانی جلوگیری کنیم.
برجام پلاس را هم نمی پذیریم 

خطیب زاده درباره تعرض اخیر رژیم صهیونیستی به سرزمین های اشغالی بیان کرد: با 
مردم مظلوم فلسطین ابراز همدری می کنیم. جهان اسلام بیش از هر زمان دیگری باید به 
سبعویت رژیم صیهونیستی پاسخ دهد. سازمان ملل و دیگر مجامع بین المللی در این باره 

مسئولیت قطعی دارند و باید این اقدامات مقابله کنند.
وی ادامه داد: ماهیت اسرائیل خونخواری و تجاوز است و تنها از طریق برخورد مشترک 
پیگیری  در حال  با دقت  ما  کرد.  مقابله  آن  با  بین المللی می توان  و مجامع  کشورها 
تحولات در سرزمین های اشغالی هستیم. این دیپلمات ارشد در پاسخ به این سوال که 
چه تحریم هایی در مذاکرات وین رفع خواهد شد، یادآور شد: آنچه باید تعلیق و برداشته 
شود، در برجام آورده شده است. مذاکرات جدیدی درباره برجام نمی کنیم. برجام پلاس 
را هم نمی پذیریم. طبیعی است تمامی اختلافات برای انطباق تعهدات آمریکا در رفع 
موثر تحریم ها است و نه رفع تحریم ها روی کاغذ. به گفته رئیس مرکز دیپلماسی عمومی 
و رسانه ای وزارت امور خارجه، اینکه آمریکا از چه مسیری رفع تحریم ها را انجام می دهد، 
موضوع ایران نیست بلکه باید رفع موثر تحریم ها را دیده و راستی آزمایی کنیم و بعد ما 
اقدامات جبرانی خود را متوقف خواهیم کرد. موضع جمهوری اسلامی برجام نه یک کلمه 

کم و نه یک کلمه بیش است.
حضور ایران در یمن دیپلماتیک و برای رفع آلام مردم یمن است

خطیب زاده همچنین درباره ادعای یک رسانه ترکیه ای مبنی بر انتقال جنگجویان 
از سوریه به یمن از سوی ایران عنوان کرد: درباره گزارش های بی نام و نشان اظهارنظر 
نمی کنیم. حضور ایران در یمن دیپلماتیک و برای رفع آلام مردم یمن است. مسیر حل 
یمن قطعا سیاسی و دیپلماتیک است. یمن راه حل نظامی ندارد. ما این مسئله را در راه حل 
چهار ماده ای خود اعلام کردیم و مسیر همان است. وی درباره موانع توافق در مذاکرات 
وین گفت: آمریکا باید تصمیمی در واشنگتن بگیرد. این، تصمیمی سیاسی است که دولت 
بایدن، آیا می خواهد به برجام متعهد باشد یا آنکه می خواهد از میراث شکست خورده 

ترامپ استفاده کند. این تصمیم باید گرفته شود و آن را اعلام کند.
باشیم،  آنکه دقیق  برای  فنی  در مسیر  اینکه  بیان  با  امور خارجه  وزارت  سخنگوی 
گفت وگوها از سختی خاص خود برخوردار است، اظهار کرد: مسیر بسیار قابل توجهی در 
تفاهم و توافق پیموده شده است. آنچه باقی مانده می تواند هم سهل و هم سخت باشد. 
سخت است، اگر آمریکا تصمیم سیاسی خود را نگیرد و سهل است، اگر آنها تصمیم بگیرند 
از سیاست شکست خورده ترامپ فاصله بگیرند. در مساله تحریم ها و هسته ای اختلافاتی 

داریم که با تصمیم واشنگتن قابل حل است.

ظریف در موضوعات شخصی خود اظهارنظر می کند 
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا ظریف برنامه ای برای حضور در انتخابات 
دارد، تصریح کرد: من سخنگوی وزارت امور خارجه هستم و ظریف در موضوعات شخصی 

خود اظهارنظر می کند. او اظهارنظر کرده و همه هم شنیده اند.
وی درباره نشست روز گذشته کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با ظریف 
و اظهارات برخی نمایندگان درباره استیضاح ظریف نیز خاطرنشان کرد: جلسه دیروز 
مبتنی بر سوالات نمایندگان درباره فایل صوتی و مذاکرات وین بود و ظریف نیز پاسخ 
داد. پیش از این گمانه زنی هایی است که عنوان می شود. مجلس نیز از همه حقوق خود 
برخوردار است. این دیپلمات ارشد درباره نقش آمریکا در خشونت های اخیر افغانستان 
ابراز داشت: جای تاسف است که چنین فضایی را در افغانستان شاهدیم. دل همه ما به 
درد آمده است. ما داغدار اتفاقات افغانستان هستیم. اگر تجاوز آمریکا به این کشور نبود، 
سال ها خشونت و جنگ در افغانستان هم نبود، اگر اجازه داده می شد فضای اداره در 
این کشور فراگیر و اصیل باقی بماند، کمتر شاهد چنین اتفاقاتی در افغانستان بود. به 
عنوان همسایه افغانستان، تمام تلاش خود را خواهیم کرد که شاهد چنین اتفاقاتی در 

افغانستان نباشیم.
آب باید موضوع همکاری بین کشورهای منطقه باشد 

خطیب زاده درباره گزارش منتشرشده ای مبنی بر اینکه اقلیم کردستان عراق اقدام به 
سدسازی در رودخانه زاب کرده است، عنوان کرد: موضوع آب بیش از اینکه به موضوع 
منازعه در منطقه ما شود، باید به موضوع همکاری تبدیل شود. از هر اقدام یکجانبه که 
منافع کشورهای منطقه را در نظر نگیرد، امتناع کردیم و دیگران را هم از انجام آن پرهیز 
دادیم.  وی با بیان اینکه دولت مرکزی عراق طرف حساب ایران است، یادآور شد: همواره 
داشتیم.  جدی  گفت وگوهای  آبی  همکاری های  درباره  و  است  شده  گفت وگوهایی 
گفت وگوهای جدی با همه کشورهای همسایه بوده و همچنان ادامه دارد و البته مسوولیت 

مستقیم را وزارت نیرو دارد و آنها درگیر این موضوعات هستند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره حمل بار از ایران به قره باغ و واکنش های صورت 
گرفته در جمهوری آذربایجان در این باره بیان کرد: همه را دعوت می کنم در فضای 
همکاری پس از جنگ و توافقات انجام شده کمک کنند. فضا باید حفظ شود و از هر گونه 

گزارش های تایید نشده اجتناب شود.
رییس مجلس حتما همکاران خود را درباره فرآیند مذاکرات وین مطلع می کند

از روند  خطیب زاده درباره مذاکرات وین و در جریان قرار گرفتن نمایندگان مجلس 
گفت وگوها، گفت: سیاست جمهوری اسلامی ایران در گفت وگوهای فنی در وین کاملا 
روشن است. تیم مذاکراتی در چارچوب سیاست های عالیه نظام و دستورالعمل های 

اجرایی تهران عمل می کند و گزارش ها را به شکل روزانه به مراجع ذیربط ارسال می کند.
وی با بیان اینکه شورای عالی امنیت ملی که رییس مجلس عضوی از آن است، در 
جزییات کامل گفت وگوها قرار دارد، اظهار داشت: اساسا دستورالعمل ها را شورای عالی 
امنیت ملی به تیم مذاکراتی می دهد و رییس مجلس هم حتما همکاران خود را درباره این 
فرآیند مطلع می کند. وزیر امور خارجه نیز روز گذشته در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس حضور داشت و توضیحات مبسوطی را به نمایندگان ملت داد.
دولت آمریکا همچنان دل در گرو میراث مسموم و شوم دولت ترامپ دارد 

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره اظهارات مطرح 
شده به نقل از مقام های آمریکایی مبنی بر اینکه واشنگتن فقط تحریم های برجامی را 
برمی دارد، تصریح کرد: تهران تصمیم خودش را سال 2۰14 گرفت و بر همان تصمیم تا 
امروز باقی است. درباره دور جدید گفت وگوهای فنی مجددا تهران صریح و شفاف گفته 
که اگر همه تحریم ها برداشته شود و انتفاع ایران از رفع تحریم ها راستی آزمایی شود، قطعا 

ایران به همه تعهداتش منطبق بر برجام، نه بیش و نه کم عمل خواهد کرد.
خطیب زاده افزود: این تصمیمی است که واشنگتن نگرفته و همچنان دل در گرو میراث 
مسموم و شوم دولت قبلی آمریکا و دولت ترامپ دارد. دولت بایدن باید تصمیم بگیرد که 
آیا همچنان می خواهد دل در گرو میراث شکست خورده فشار حداکثری داشته باشد یا 

دوست دارد از آن فاصله بگیرد و به تعهداتش ذیل قطعنامه 2231 و برجام برگردد.
وی با بیان اینکه برای واشنگتن تصمیم سختی نیست اگر بتواند قبول کند که به حقوق 
بین الملل و امضای خودش پایبند باشد، خاطرنشان کرد: ما منتظر آن روز هستیم که 
واشنگتن این تصمیم را بگیرد. بازگشت آمریکا به برجام کاملا به خود آمریکا برمی گردد، 
1۰۰ درصد آن براساس اراده و اقدام آمریکا خواهد بود. منتظر می مانیم که این اقدام را 

ببینیم و راستی آزمایی کنیم.
بیانیه گروه هفت کمک کننده به فضای شکل گرفته در وین نیست

این دیپلمات ارشد درباره برگزاری نشست گروه هفت و صدور بیانیه ای در آن که به 
یکسری موضوعات درباره ایران اشاره شده بود، ابراز داشت: واقعا جای تأسف دارد در 
حالی که جمهوری اسلامی ایران بارها اعلام کرده که حرمت قطعی برای تولید، انباشت 
و استفاده از هرگونه سلاح کشتار جمعی از جمله هسته ای دارد چنین اظهاراتی تبدیل 

به بیانیه می شود.
خطیب زاده با تاکید بر اینکه در فضایی که در وین شکل گرفته، این گونه بیانیه ها به 
هیچ وجه کمک کننده نیست و نافی فضایی است که الان در وین وجود دارد، بیان کرد: 
گروه هفت و سران این کشورها فراموش کرده اند طرفی که از برجام خارج شد و سعی کرد 
قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل را بی اعتبار و همه را به خاطر پایبندی به این قطعنامه 

تنبیه کند، شریک امروزشان و شریک دیروزشان آمریکا بود.  
وی با اشاره به بی عملی اروپا در انجام تعهدات برجامی شان یادآور شد: همین کشورهای 
اروپایی در بی عملی مطلق با آمریکا در تروریسم اقتصادی آمریکا بر ضد ملت ایران در میانه 
فراگیری کرونا همراهی کردند و آمریکا با وقاحت کامل تلاش کرد که این فشار حداکثری را 
بر ضد ملت ایران اعمال کند.   سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه قطعا این یادآوری 
برای آنها خوب است و فکر می کنم حافظه شان آنقدر ضعیف نیست که یکی دو سال قبل 
را فراموش کرده باشند، عنوان کرد: همین امروز که در خدمت شما هستم هنوز تحریم ها و 
تروریسم اقتصادی آمریکا پابرجاست و هنوز کشورهای اروپایی به هیچ کدام از تعهداتشان 

ذیل برجام در رفع تحریم ها و انتفاع ایران از رفع تحریم ها عمل نکردند.  
هیچ تخلفی از قطعنامه 2231 در برنامه موشکی ایران نیست 

خطیب زاده اضافه کرد: در مورد موضوعات دیگری که در بیانیه پشت سر هم ردیف 
کردند، جمهوری اسلامی ایران در خصوص امنیت ملی خودش با هیچ کشوری اهل 
مصالحه نیست.   وی با اشاره به قطعنامه 2231 گفت:  موشک های جمهوری اسلامی 
ایران و برنامه دفاعی ایران جزیی از سیستم دفاعی ایران هستند و واقعا هیچ تخلفی از 
قطعنامه 2231 در برنامه موشکی ایران نیست. قطعنامه 2231 کاملا روشن است و 
اقدامات ایران نیز در همین حوزه کاملا منطبق بر آن است. رییس مرکز دیپلماسی عمومی 
و رسانه ای وزارت امور خارجه با یادآوری استانداردهای دوگانه حقوق بشری کشورهای 
غربی اظهار داشت: بدترین رفتار استفاده ابزاری و سیاسی از موضوع و مفهوم عالی مثل 
حقوق بشر است که متاسفانه کشورهای اروپایی و آمریکا استاد در سوءاستفاده از آن برای 

مطامع کوته بینانه سیاسی خودشان هستند.  
به گفته خطیب زاده، آنچه امروز در یمن، عراق و افغانستان و در کشورهای آفریقایی و در 
بسیاری از کشورهای دیگر رخ می دهد نتیجه حقوق بشر ساختگی همین کشورهاست 
که در قالب بمب، موشک و سلاح به این کشورها صادر کردند و امروز به دروغ داعیه دار 

حقوق بشر شدند. آنها را دعوت می کنم به بازنگری صادقانه در مواضع و رفتار خودشان.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

مسیر قابل توجهی در تفاهم و توافق در وین پیموده شده است
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 دلار کشید پایین، قیمت ها نکشید!

محمود صادقی داوطلب انتخابات ریاست جمهوری شد
محمود صادقی نماینده مردم تهران در مجلس دهم دی یک نشست خبری برای سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری اعلام داوطلبی کرد.وی در این نشست خبری که در دفتر مرکزی 
انجمن اسلامی دانشگاهیان برگزار شد، گفت: ابتدا باید فاجعه افغانستان را تسلیت بگویم و امیدوارم 
را  انتخابات  نباشیم.صادقی  خشونت هایی  چنین  شاهد  دیگر  گرایی  افراط  ریشه  خشکاندن  با 
ارزشمندترین ره اورد انقلاب اسلامی عنوان کرد گفت: موسم انتخابات فرصتی است تا با استفاده از آن 
ضمن مرور دستاوردهای گذشته چشم انداز رویدادها را ترسیم کرد و داوطلبان با برنامه های خود نظر 
رای دهندگان را جلب می کنند.صادقی یادآور شد: احساس ناامیدی در شمار قابل توجهی از آحاد 
جامعه وجود دارد و نخبگان دربند آسیبهای اجتماعی هستند. معیشت دشوار مردم و ابرچالش ها 
گواه روشنی بر شرایط ساختار کنونی است.صادقی خاطر شد: دولت باید با مدیریت چالش ها و بسیج 
امکانات کشور در جهت بهبود و اثرگذاری مثبت بر زندگی مردم تلاش کند و با نظام ساختار و عملکرد 

خود را شفاف کرده و با فساد مقابله کند.

آخرین وضعیت شیوع کرونا دراستان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به بیستم اردیبهشت ماه 14۰۰، 12 
بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند.گزارش عصر دوشنبه روابط 
عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید19 در قم، افزود: 
در این مدت 96 بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در این استان پذیرش که از این تعداد، 79 نفر 
در بیمارستان بستری شدند.وی اضافه کرد: 97 نفر از بیماران مبتلا به کرونا  نیز پس از بهبودی از 
مراکز درمانی مرخص شدند.به گفته وی، در حال حاضر 455 بیمار مبتلا به کرونا در این استان 
بستری هستند که حال 97 نفر وخیم می باشد.قدیر خاطرنشان کرد: در 24 ساعت منتهی به بیستم 
اردیبهشت ماه 14۰۰، یک هزار و 554 تست از شهروندان قمی گرفته شده که نتیجه 334 مورد مثبت 

بوده است.وی ادامه داد: تاکنون 21 هزار و 628 دز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

حضور جهانگیری در جلسه جبهه اصلاحات ایران
سخنگوی جبهه اصلاحات ایران از حضور اسحاق جهانگیری در جلسه مجمع عمومی این ائتلاف 
انتخاباتی خبر داد و گفت: به دلیل همزمانی جلسه دولت با این نشست فرصت نشد که برنامه خود را 
ارائه کند.آذر منصوری درباره حضور اسحاق جهانگیری در جلسه جبهه اصلاحات ایران برای ارائه برنامه 
انتخاباتی خود، گفت: اسحاق جهانگیری در جلسه مجمع عمومی جبهه اصلاحات حاضر شدند اما 
به دلیل همزمانی جلسه دولت با این نشست مجمع فرصت نشد که برنامه خود را ارائه کنند.سخنگوی 
جبهه اصلاحات ایران ادامه داد: البته جهانگیری در این جلسه گفت که که هنوز تصمیمی نگرفته  و 
تابع تصمیم جمعی اصلاح طلبان است.پیش از این حسن رسولی فعال اصلاح طلب در گفت وگویی 

از حضور جهانگیری عضو حزب کارگزاران در جلسه مجمع عمومی جبهه اصلاحات خبر داده بود.

واکنش کدخدایی به دستور انتخاباتی روحانی
سخنگوی شورای نگهبان نوشت: مصوبه شورای نگهبان درباره شرایط ثبت نام کنندگان انتخابات 
ریاست جمهوری برای وزارت کشور و دیگر مجریان لازم الاجراست.عباسعلی کدخدایی در حساب 
کاربری خود در توییتر نوشت: مصوبه شورای نگهبان در خصوص شرایط ثبت نام کنندگان انتخابات 
ریاست جمهوری برای وزارت کشور و دیگر مجریان لازم الاجراست.سخنگوی شورای نگهبان افزود: 
بدیهی است کسانی از نظر این شورا ثبت نام کننده تلقی می شوند که مدارک مذکور در مصوبه این 
شورا را هنگام ثبت نام ارائه کرده باشند.نام نویسی از داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری ازروز 21 

اردیبهشت آغاز و به مدت 5 روز ادامه دارد.
 

ادعای جنجالی درباره ظریف صحت دارد؟
ابراهیم رضایی  عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره انتشار شایعاتی مبنی 
بر اینکه ظریف در کمیسیون امنیت ملی دست روی قرآن گذاشته و گفته که در انتخابات کاندیدا نمی 
شود، گفت: به هیچ وجه چنین چیزی نبوده است و کاملا آن را تکذیب می کنم. آقای ظریف پیش از 
این هم در کمیسیون تاکید کرده بود که کاندیدا نمی شود. رضایی همچنین اظهار کرد: آقای ظریف 
این را هم بیان داشت که هیچ گاه خطی و اصلاح طلب نبوده. حتی گفت به اصلاح طلبان بگویید 
دست از سرم بردارند. آن ها قبلا هم سراغ من آمده بودند. هشت سال پیش هم آمدند و به آن ها گفتم 

که یک نفر دیگر را پیدا کنید.

مدیرکل دادگستری استان قم مطرح کرد :

7هزار نفر شاکی ۶ پرونده  بزرگ کلاهبرداری اقتصادی 
مدیرکل دادگستری استان قم گفت: در 6 پرونده کلاهبرداری اقتصادی در قم بیش از 7 هزار نفر به عنوان 

شاکی شناسایی شده اند که هرکدام احتمالا نماینده چند نفر دیگر هستند.
کلان  پرونده های  به  اشاره  با  نور،  شبکه  تلوزیونی  برنامه  در  مظفری  علی  والمسلمین  حجت الاسلام 
دادگستری قم اظهار کرد: در این پرونده ها به لحاظ درگیری و تعداد جرم افراد زیادی درگیر شده اند و در 6 
پرونده بیش از 7 هزار نفر به عنوان شاکی شناسایی شده اند که هرکدام احتمالا نماینده چند نفر دیگر هستند.
وی با بیان اینکه عنوان اکثر این پرونده ها مربوط به کلاهبرداری و جرایم اقتصادی است افزود: عموما عامل 
اصلی این پرونده ها مربوط به پروژه های ساختمان و یا پرداخت سودهای زیاد است؛ عموما مردم به افرادی که 
وعده پرداخت سودهای 5۰ درصدی می دهند مبالغی پرداخت می کنند در حالی که بانک ها و موسسه های 

مالی اقتصادی بزرگ کشور چنین امکانی ندارند و اینگونه اقدامات از پیش نشان از کلاهبرداری دارد.
مدیرکل دادگستری استان قم خاطرنشان کرد: مبلغ پولی که در این 6 پرونده کلاهبرداری شده بالغ بر 5۰۰ 

میلیارد تومان است و عمدتا اقشار ضعیف جامعه در این پرونده ها درگیر هستند.
متهمان به زندان های طولانی مدت محکوم شدند

 وی با بیان اینکه از سال گذشته به صورت ویژه در شعبه دادگاه جرائم خاص اقتصادی رسیدگی به این 
پرونده ها را پیگیری کردیم خاطرنشان کرد: تمام پرونده ها حکمشان صادر شده و برخی در مرحله اجرا بوده و 

برخی در حال تایید حکم و اجرا است.
مظفری با اشاره به طولانی شدن زمان دادرسی برخی از این پرونده ها تصریح کرد: از شهروندان درگیر در 
این پرونده خواهانیم که کمی صبر داشته باشند تا مجموعه دادگستری بتواند کامل و جامع رسیدگی به این 
پرونده ها را انجام دهد و هریک از شهروندان در صورت شناسایی اموالی از مجرمین، اطلاعات آنها را در اختیار 

دادگستری قرار دهند تا اموال مال باختگان بازگردانده شود.
وی گفت: این پرونده ها چون مساله کارشناسی اموال دارد بسیار زمان بر است و به همین خاطر ریاست قوه 

قضائیه از رهبری مجوزی دریافت کردند که برخی روندهای اضافه حذف شده و سریع تر کارها انجام شود.
مدیرکل دادگستری استان قم با اشاره به ضرورت پیشگیری از جرائم اقتصادی تصریح کرد: بعضا این جرائم 
به صورت مخفیانه انجام می شود و دادگستری زمانی متوجه جریان می شود که قضیه گسترده شده و شکایتی 

صورت گرفته و نیاز است مردم دقت بیشتری داشته باشند تا اینگونه جرائم اتفاق نیفتد.
 

مدیرکل بهزیستی استان قم اعلام کرد:

بهزیستی آماده دریافت زکات فطره
مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: این نهاد برای جمع آوری زکات فطره، کفارات و نذورات در روز عید سعید 

فطر آماده است.
مهدی پهلوانی ضمن عرض آرزوی قبولی طاعات و عبادات مومنین روزه دار با اشاره به فتاوای مراجع عظام 
تقلید مبنی بر امکان پرداخت زکات فطره به سازمان بهزیستی، افزود: سازمان بهزیستی استان قم به عنوان 
واسطه خیر بین نیازمندان واقعی و جامعه هدف خود و خیرین و مردم نوع دوست استان همچون سنوات 
گذشته آماده دریافت زکات فطره، کفارات و نذورات مردمی است و طبق هماهنگی صورت گرفته از طریق 
استانداری و فرمانداری قم امسال نیز این برنامه با نظم و هماهنگی خاصی تحت نظارت شورای زکات استان 

توسط سازمان بهزیستی و کمیته امداد حضرت امام)ره( به صورت منسجم انجام خواهد شد.
مدیر کل بهزیستی قم با اشاره به محدودیت های موجود بخاطر بیماری کرونا و همچنین برگزاری نماز عید 
درفضاهای باز حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران و مساجد استان، بیان کرد: صندوق های جمع آوری 
مشترک دو نهاد حمایتی )کمیته امداد حضرت امام )ره( و بهزیستی ( به صورت واحد در اطراف اماکن مذکور 
و معابر اصلی و مرکزی شهر مستقر می شود و مردم شریف و مومنین می توانند زکات فطره، کفارات و نذورات 

خود را از این طریق پرداخت نمایند.
پهلوانی با اشاره به کمک 3۰میلیارد ریالی مردم نوع دوست قم در ماه مبارک رمضان به مراکز و مددجویان 
بهزیستی قم، ادامه داد: براساس فتوای مراجع عظام تقلید، مومنان روزه دار می توانند زکات اموال و زکات 
فطره خود را به سازمان بهزیستی که متولّی نگهداری و حمایت از افراد دارای معلولیت، ایتام و کودکان و زنان 
بی سرپرست و آسیب دیدگان اجتماعی است پرداخت کنند و برای سهولت پرداخت زکات فطره و رعایت 
ضوابط و الزامات کرونایی شماره کارت 2588-7618-957۰-6367 مشارکت های مردمی بهزیستی قم نیز 
به منظور پرداخت آسان فطریه درنظر گرفته شده است، همچنین همه مراکز بهزیستی در سطح استان در روز 
عید و روزهای بعد از عید آماده دریافت مبالغ مذکور و هدایای نقدی و غیرنقدی مردمی هستند و شماره همراه 

۰91۰9۰732۰5 در راستای پاسخ به سوالات مردمی در این زمینه در نظر گرفته شده است.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم  خبرداد:

احداث بوستان »آب« تا پایان سال
مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: احداث بوستان و موزه آب در دست 
و  با حضور بخش خصوصی  و  و ساختمان آن طراحی شده  اقدام است 
طرحی مشارکتی، محوطه سازی تا پایان سال به اتمام می رسد، در این پروژه 

18 هزار مترمربع فضای سبز کاشته شده است.
علیرضا اقبالیان با اشاره به اقدامات انجام شده و در دست اقدام در سطح 
منطقه پنج شهرداری قم اظهار داشت: یکی از ظرفیت های شاخص در این 
منطقه، مسجد مقدس جمکران، شوارع و معابری که به هسته مرکزی شهر و 

مسجد مقدس جمکران منتهی می شود، است.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم با بیان اینکه بافت داخل محدوده این 
منطقه از بلوار پیامبر اعظم)ص(، بلوار فردوسی، بلوار شهید کبیری، بلوار 
شهید کلهری، خیابان شهید دل آذر و حدفاصل میدان پلیس تا میدان 
ولی عصر)عج( تا آیت الله بهاءالدینی منتهی می شود، افزود: همچنین بافت 
خارج از محدوده منطقه شامل بلوار خلیج فارس تا حدفاصل زندان لنگرود 
است که از 76۰۰ هکتاری وسعت منطقه، 13۰۰ هکتار آن داخل محدوده 

است.
اقبالیان تصریح کرد: جمعیت این منطقه به همراه اتباع در حدود 22۰ 
هزار نفر است، اما به دلیل قسمت های صنعتی در منطقه، جمعیت شناور 

نیز در آن تردد دارند.
سرانه فضای سبز منطقه 5 قم به ۹.۶ مترمربع رسید

 وی با بیان اینکه در شش سال گذشته سرانه فضای سبز اعم از تفریحی و 
غیرتفریحی در منطقه از 3.7 به 9.6 مترمربع به ازای هر نفر رسیده که باید 
به 12 متر برسد، عنوان کرد: در مجموع بوستان های خوبی و افزایش مراکز 

فرهنگی در سطح منطقه در دست اقدام است.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم با تأکید بر اینکه افزایش سرانه غیرتفریحی و 
تفریحی نیز در سال قبل اتفاق افتاد، خاطرنشان کرد: در این منطقه افتتاح 
بلوار حضرت خدیجه)س( در حدود 23 هزار متر سرانه غیرتفریحی را به 

فضای سبز اضافه کرد.
اقبالیان با اشاره به اینکه در سال های اخیر بوستان های جانبی مانند 
نیایش و آفتاب افزایش یافت و به سرانه غیرتفریحی افزوده شد، یادآور شد: 
در کنار این بوستان ها ظرفیت های فرهنگی شکل می گیرد که دراین باره 
در جهت توسعه سرانه فرهنگی و گردشگری در سال 14۰۰ در منطقه 

هدف گذاری شده است.
پیامبر  بلوار  در  معارفی  موضوعی  بوستان  زنی  کلنگ  به  اشاره  با  وی 
اعظم)ص( در سال جاری، عنوان کرد: سرمایه گذار پروژه مشخص شده و 
شهرداری نیز ساختمان را طراحی می کند و بوستان در یک سال آینده به 

بهره برداری می رسد.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم عنوان کرد: در این منطقه بوستان و موزه 
آب نیز در دست اقدام است و ساختمان آن طراحی شده و با حضور بخش 
خصوصی و طرحی مشارکتی، محوطه سازی تا پایان سال به اتمام می رسد، 

در این پروژه 18 هزار مترمربع فضای سبز کاشته شده است.
  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

 BRT احداث خط اتوبوس
بلوار آیت الله بروجردی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از احداث خط اتوبوس BRT بلوار 
آیت الله بروجردی تا پایان سال خبر داد.

عباس حلوایی زاده با اشاره به برنامه ریزی برای تکمیل خط BRT بلوار 
آیت الله بروجردی در سال جاری اظهار داشت: این پروژه از سال قبل آغاز 
شده است و در سه فاز حدفاصل انسجام تا میدان مرجعیت، از مرجعیت تا 
تقاطع مدافعان سلامت و در نهایت تا پردیسان در بلوار آیت الله بروجردی 
اجرایی می شود. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه حداقل 
عرض بلوار آیت الله بروجردی، 7۰ متر شامل مسیر دوچرخه، پیاده راه، 
مسیر فضای سبز، انهار طرفین و سواره رو بوده و یک مسیر نیز برای آینده 
پیش بینی شده است، ابراز کرد: شاید هم اکنون به نظر برسد احداث اتوبوس 
BRT  موردنیاز نباشد، اما به طور یقین با افزایش جمعیت پردیسان آن را در 
نظر گرفته ایم. حلوایی زاده ادامه داد: این پروژه بالغ بر 22 میلیارد تومان به 
بخش خصوصی واگذار شد تا 9 کیلومتر مسیر عملیات بتن ریزی و زیرسازی 
اجرا شود.  وی با تأکید بر اینکه در این پروژه، خاکریزی انجام شده و بعد از 
اتمام مراحل نهایی وارد مرحله بتن ریزی می شویم، تصریح کرد: زمان بندی 

پروژه، 12 ماه و تا دی ماه 14۰۰ است که امیدواریم در کار تسریع شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم نوسانات قیمتی را مورد توجه قرارداد 
و گفت: با توجه به افزایش قیمت سیمان و برخی گرانی ها، در روند اجرای 
طرح با مشکلاتی مواجه شدیم اما خوشبختانه روند کار پیشرفت خوبی 
دارد. حلوایی زاده خاطرنشان کرد: مسیری که پیش بینی شده تا تقاطع 
انسجام و میدان نماز است که با این اتفاق، حجم بالایی از ترافیک مسیر 
پردیسان مدیریت می شود، اگر فردوسی را نیز اتصال بدهیم، بار ترافیکی 

جمهوری کاهش می یابد.

واکنش شهرداری قم به انتشار فیلم برخورد عوامل سدمعبر؛

این فیلم قدیمی و در راستای انحراف 
افکار عمومی است

 رئیس اداره نظارت در رفع تخلفات شهری شهرداری قم با بیان اینکه به 
نظر این فیلم قدیمی است گفت: این فیلم به نظر در راستای به حاشیه راندن 
و تحت الشعاع قرار دادن خدمات همکاران رفع تخلفات شهری و برای زیر 

سؤال بردن زحمات آنان می باشد.
مجید مهربان با اشاره به انتشار فیلمی در فضای مجازی درباره برخورد 
اکیپ تخلفات شهری شهرداری قم اظهار داشت: گزارشی از این حادثه به 
اداره پیشگیری و رفع تخلفات شهری حتی از طریق ضابطان قضایی هم 
ارسال نشده است.  وی با بیان اینکه به نظر این فیلم قدیمی است، تصریح 
کرد: این فیلم به نظر در راستای به حاشیه راندن و تحت الشعاع قرار دادن 
خدمات همکاران رفع تخلفات شهری و برای زیر سؤال بردن زحمات آنان 
است. رئیس اداره نظارت در رفع تخلفات شهری شهرداری قم ادامه داد: 
مجموعه مدیریت شهری در سال های گذشته در جهت رفاه حال مردم 
و شهروندان و با همکاری دستگاه قضایی و انتظامی اقدام به پاکسازی 
سدمعبر از سطح شهر کرده است و در برنامه های بلندمدت و کوتاه مدت در 
کنار رفع سدمعبر توجه ویژه ای به درآمدزایی این دست فروشان داشته است.
وی با تأکید بر اینکه 11 روزبازار برای ساماندهی وانت بارها و دست فروشان 
در سطح شهر وجود دارد ابراز کرد: در سال های گذشته حدود سه هزار 
به  اقدام  در سطح شهر  از چهار هزار دست فروش  بیش  و  وانت بار سیار 
فروشندگی می کردند که بخشی از آنان در روزبازارها و برخی در بازارچه های 
ریحان ساماندهی شده اند. مهربان با اشاره به آموزش تمامی پرسنل رفع 
تخلفات شهری و سختگیری برای جذب در این مجموعه عنوان کرد: امروزه 
همه همکاران این واحد افراد تحصیل کرده هستند و دوره های زیادی در 
زمینه اخلاق مداری و برخورد با مردم، با حضور اساتید حوزه و دانشگاه 
برگزار شده است. وی با بیان اینکه در هر گشت نیروهای رفع تخلفات 
عوامل نیروی انتظامی و ضابط قضایی حضور دارد، یادآور شد: گزارشی از 
این حادثه به واحد رفع تخلفات نرسیده و به نظر می رسد این اقدام برای به 

انحراف کشاندن افکار عمومی است.

استاندار قم با اشاره به تاسیس شهرستان های جدید کهک و جعفر آباد قم گفت: 
از آثار مصوبه الحاق دو شهرستان به قم، توسعه تحولات زیربنایی و اساسی است.

بهرام سرمست در جلسه ای با موضوع الحاق دو شهرستان به قم گفت: یکی از 
دغدغه های مسئولان قم،  با مصوبه هیئت دولت در خصوص ایجاد دو شهرستان 
و ارتقای ظرفیت استان به عنوان استانی که دارای سه شهرستان خواهد بود رفع 

شد.
استاندار قم افزود: با این مصوبه، قم از تک شهرستانی بودن خارج می شود که 

نتایج و فواید بسیاری به همراه خواهد داشت.
وی ادامه داد: طبق مصوبه هیئت دولت، شهرستان کهک با دو بخش مرکزی و 
بخش فردو با مرکزیت شهر کهک و شهرستان جعفرآباد با دو بخش مرکزی و قاهان 

با مرکزیت شهر جعفریه تبدیل می شود.
سرمست گفت: از ابتدای مسئولیت با توجه به سوابقی که بنده در معاونت 
سیاسی وزارت کشور و به عنوان مدیر کل سیاسی و انتخابات و تقسیمات کشوری 
در چند استان داشته ام، بحث تأسیس چند شهرستان جدید را در دستور کار قرار 

دادم.
وی افزود: قم در شرایط خاص با عنایت ویژه رهبری در سال 1375 به عنوان 
استان مستقل شناخته شد، ولی جا داشت این زنجیره تقسیمات کشوری تکمیل 
شود، هر چند پیگیری هایی در این مورد صورت گرفت اما در طول 25 سال گذشته 
در جریان این سوابق بودیم و پیگیری ها در ادوار گذشته منجر به نتیجه نشده بود.

استاندار قم گفت: در گذشته پیگیری ها مبتنی بر رویکرد برون استانی بود و 
فعالیت هایی انجام شده بود تا از استان های دیگر شهرستان هایی را به قم ملحق 

کنند و قم از وضعیت تک شهرستانی خارج شود.
سرمست افزود: با احترام به این تلاش ها با توجه به شناختی که از تقسیمات 
کشوری و ظرفیت های بالقوه استان داشتیم به این نتیجه رسیدیم که باید از 
ظرفیت های درونی استان استفاده کنیم و رویکرد درون استانی را در دستور مطالعه 

قراردادیم.
وی گفت: براین اساس به معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
به عنوان یک مأموریت ویژه تکلیف کردیم با استفاده از مطالعات تخصصی و 
کارشناسی با صاحب نظران و اساتید دانشگاهی ودر تعامل با دفتر تقسیمات 
کشوری وزارت کشور موضوع را مورد بررسی قرار دهند که در این باره مطالعاتی 

انجام و پیشنهادات مرتبط و گزینه های مختلفی در مطالعات جامع مطرح شد.
استاندار قم ادامه داد: طبق این مطالعات نیز، از کارشناسان تقسیمات کشوری 
به استان آمدند و با مأموریتی که به تیم کارشناسی داده شد در بازدیدهای استانی 
این پشنهادات مورد ارزیابی قرار گرفت و اصلاحاتی انجام و در نهایت با امضای وزیر 

کشور به هیئت دولت منعکس شد.

با استقرار فرمانداری های جدید، ساختار جدید اجرایی می شود 
سرمست افزود: جا دارد تشکر ویژه ی از وزیر کشور و معاون سیاسی ایشان داشته 
باشیم که اگر عنایت ویژه شأن نبود این ویژگی ها به این سادگی موفق به جلب نظر 
مجموعه و تیم کارشناسی نمی شد، با عنایت به استان و به عنوان مأموریتی که 
در قبول مسئولیت این موضوع برای خودم تعریف کرده بودم این موافقت صورت 
گرفت و به هیئت دولت منعکس شد و دولت در کمسیون سیاسی و اجتماعی این 
موضوع را تصویب کرد و در دستور کار جلسه 15 اردیبهشت در هیئت دولت قرار 

گرفت.
وی گفت: در نهایت این دستور تائید شد و از طرف دکتر جهانگیری معاون اول 
ریاست جمهوری ابلاغ شد و براساس آن سه شهرستان قم کهک و جعفریه را داریم 

که با استقرار فرمانداری های جدید، ساختار جدید اجرایی می شود.
سرمست با تبریک به مردم شریف قم در خصوص این مصوبه ادامه داد: همراهی 
و همدلی در استان جای تقدیر دارد، این آرامش و امنیت و همدلی میان بزرگان و 

علما و عقلای قم فرصت بی نظیری را فراهم کرده است.
جایگاه و ظرفیت های داخلی استان ارتقا می  یابد

استاندار قم افزود: این مصوبه در واقع جایگاه و ظرفیت های داخلی استان را ارتقا 
می دهد بدون اینکه درگیر تنش هایی با استان های همجوار شویم.

وی گفت: در رابطه با بودجه و اعتبارات استانی که به عنوان دغدغه های استان 
بود و قم به دلیل تک شهرستانی بودن در رتبه ی سی و یکم به شمار می رفت، اما در 
حال حاضر سه شهرستان داریم و این دستاورد معیاری در محاسبات و تخصیص 

اعتبارات می شود.
سرمست ادامه داد: متأسفانه فرصت بودجه 14۰۰ را از دست دادیم و بنا به 
دلایلی مصوبه بعد از بودجه ابلاغ شد، اما همچنان مصوبه با ارزشی برای سال 
14۰1 در بودجه است و کمیته هایی تشکیل داده ایم تا پیش بینی لازم را برای 

سال آینده دشته باشیم و از ظرفیت بودجه شناور در 14۰۰ نیز استفاده می شود.
پیگیر تأسیس شهرستان سوم هستیم 

وی گفت: از بزرگان و معتمدین این دو شهرستان تقاضای همراهی برای استقرار 
دو فرمانداری با دو بخش جدید داریم و معاونت سیاسی استانداری مأموریت دارد 

این کمیته ها را تشکیل دهد و ما نیز در سطح ملی مسائل را پیگیری می کنیم.
استاندار قم ادامه داد: بنده نیز پیگیر تأسیس شهرستان سوم هستم و طرح 
مطالعاتی از ترکیب دو بخش خلجستان و سلفچگان در دست مطالعه و پیگیری 
است و این شهرستان نیز با گذراندن مراحل قانونی و کارشناسی به هیئت دولت 

منعکس می شود.
وی افزود: از آثار مصوبه تأسیس دو شهرستان به قم، گسترش تحولات زیربنایی 
و اساسی است و این اقدام جز کارهای مهم و به یادماندنی در سطح استان و باقی 
الصالحات است و در ارتباط با توسعه متوازن استان کمک می کند همچنین از 
مهاجرت بی رویه ای که گسترش حاشیه نشیتی در قم را در پی داشته است نیز 
می کاهد.  سرمست با بیان اینکه مهاجرت معکوس را با توسعه شهرهای اقماری 
در دستور کار داریم گفت: با تأسیس شهر کهک و جعفریه بار مسئولیت سنگین 
فرمانداری قم کم می شود و به لحاظ جمعیت تحت پوشش فرمانداری قم، به 

سبک سازی سازی کمک می کند.
وی ادامه داد: توسعه پایدار و ماندگار روستاها و شهرهای اقماری و توسعه متوازن 
در استان و شاکله و ساختار اصولی با اجرا این طرح تحقق می یابد و قم به معنای 

واقعی، استان می شود و فرآیند تکاملی را می پیماید.

استاندارقم :

تاسیس شهرستان های جدید موجب تحولات زیربنایی می شود

با  گفت:   قم  استاندار  وامنیتی  سیاسی  معاون 
توجه به در پیش بودن تعطیلات عید سعید فطر 
از ساعت 12 روزسه شنبه تا پایان روز شنبه هفته 
آینده هرگونه تردد بین شهری ممنوع است و دراین 
راستا تمام ورودی های استان قم مسدود و از ورود 

پلاک های غیربومی جلوگیری خواهد شد.
شورای  درجلسه  دوشنبه  روز  سلیمانپور  بیژن   
خروج  داشت:   اظهار   ، قم  استان  رسانی  اطلاع 
امور  انجام  برای  صرفا  قم  از  بومی  پلاک های 
از  نام  ثبت  پس  غیرحضوری  بصورت  اضطراری 

طریق سامانه ویژه استانداری انجام می گیرد.
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت:  میزان 
رعایت پروتکل های بهداشتی درقم در مقایسه با 
سایر استانها رضایت بخش است که این نکته از 

باورهای دینی مردم این استان ناشی می شود.
وی یادآور شد: سه تبعه هندی مبتلا به کرونا طی 
روزهای گذشته در قم شناسایی و قرنطینه شده 
بودند که این افراد امروز به کشور خود باز می گردند.
سلیمانپور همچنین تاکید کرد: امتحان نهایی 
پایه های نهم و دهم قطعا بصورت حضوری برگزار 
خواهد شد و تصمیم استان در این رابطه غیرقابل 

تغییر است.
نیز  گفت:  تمام  وی درخصوص واکسیناسیون 
دستگاه های اجرایی موظف هستند تا در صورت 
نیاز تجهیزات و امکانات خود را برای تسریع در امر 
واکسیناسیون در اختیار دانشگاه علوم پزشکی قرار 

دهند.
به گفته وی، واکسن وارداتی کرونا به تایید سازمان 

غذا و داروی کشور رسیده و تاکنون موردی مبنی 
گزارش  کشور  در  فوت  و  جدی  آسیب  ایجاد  بر 

نشده است.
ردیف اعتبارات ملی قم افزایش می یابد

وی در ادامه با اشاره به افزایش ردیف اعتبارات 
ملی بیشتر برای توسعه قم، اظهار داشت: طبق 
مصوبه هیئت دولت، شهرستان کهک با دو بخش 
و  کهک  شهر  مرکزیت  با  فردو  بخش  و  مرکزی 
شهرستان جعفرآباد با دو بخش مرکزی و قاهان با 

مرکزیت شهر جعفریه تبدیل می شود.
سلیمانپور با اینکه با ادغام دو بخش خلجستان و 
سلفچگان شهرستان سوم قم طی ماه های آینده 
تشکیل خواهد شد، افزود: با این مصوبه، قم از تک 
شهرستانی بودن خارج می شود که نتایج و فواید 

بسیاری به همراه خواهد داشت.
قم آماده برگزاری انتخابات است 

معاون سیاسی و امنیتی استانداری قم در بخش 
دیگری از سخنان خود، گفت: قم آماده برگزاری 
مشارکت  افزایش  برای  باید  ولی  است  انتخابات 

عمومی برنامه ریزی شود.
سلیمانپور ادامه داد: عمق استراتژیک کشور ما 
وابسته به مشارکت بالای مردم در انتخابات است و 
از هر امری که سبب بی میلی مردم برای حضور در 

پای صندوق های رای باید خودداری شود.
مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز 
داشت: روند نزولی کرونا در قم آغاز شده و پیک 

چهارم کرونا در این استان به پایان رسیده است.
سیدهاشم صدر ادامه داد: یکی از ویژگی های 

پایان پیک کرونا بالارفتن آمار فوتی هاست و طی 
دو روز گذشته تعداد قربانیان کرونایی در قم افزایش 

یافته است.
از  تن  هزار  22حدود  تاکنون  وی،  گفته  به 
امروز  از  و  شدن  واکسینه  قمی  هدف  شهروندان 
چهارمین مرکز واکسیناسیون کرونا در این استان راه 

اندازی می شود.
های  پروتکل  رعایت  برای  نظارت ها  تداوم  لزوم 

بهداشتی 
از  کرد:  تاکید  نیز  قم  بحران  مدیریت  مدیرکل 
پایان روز شنبه هفته  تا  ساعت 12 روزسه شنبه  
آینده سفرهای بین استانی ممنوع است و پلاک 
های بومی حق خروج و پلاک های غیربومی اجازه 

ورود به استان را ندارند.
ابتلا  روند  کرد:  خاطرنشان  اوروجی  محسن 
و  نشده است  نزولی  قم هنوز  در  کرونا  بیماری  به 

وضعیت ابتلا به این بیماری روند ثابتی دارد.
وی یادآور شد: عدم شرکت در تجمعات همچنان 
باید مورد توجه باشد و نماز عید فطر نیز باید با رعایت 

کامل پروتکل های بهداشتی انجام گیرد.
به گفته وی، با توجه به تغییر وضعیت کرونایی قم، 
تمام گروه های شغلی فعالیت های خود را از سر 
گرفته اند، بنابراین باید نظارت ها برای رعایت بیشتر 

پروتکلهای بهداشتی افزایش یابد.
وی نحوه برگزاری امتحانات پایانی مدارس را مورد 
توجه قرار داد و گفت: فقط امتحانات نهایی پایه 
نهم و دهم حضوری است و امتحان سایر پایه های 

تحصیلی بصورت غیرحضوری برگزار خواهد شد.

معاون سیاسی وامنیتی استاندار قم اعلام کرد:

ممنوعیت ورود خودروهای غیربومی به قم

اخیر،  هفته  طی  دلار  قیمت  کاهش  روند  باوجود 
همچنان از کاهش قیمت اجناس و کالاها خبری نیست.


